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مدیرکل گمرکات استان قم  خبرداد:

رشد 139 درصدی ارزش 
صادرات قم در خرداد ماه

در دیدار با جمعی از اهالی رسانه مطرح شد؛

انتقاددبیرستادامربهمعروفقمازبیتوجهی
مسئولانبهسگگردانی

سال  خردادماه  در  گفت:  قم  استان  گمرکات  مدیرکل 
جاری، ۳۴ میلیون، ۲۸۰  هزار و ۷۴۲ دلار کالا توسط فعالان 
اقتصادی از طریق گمرکات این استان به کشورهای مختلف 

گویی  و  گفت  در  دریکوندی  اسفندیار  شد.  صادر  جهان 
 ۸۷۹ تعداد  قالب  در  صادرات  میزان  این   :: اظهارداشت 
از طریق گمرکات  تُن  و ۷۱۴  به وزن ۴۵ هزار  و  اظهارنامه 
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هشدار قوه قضاییه:

تنظیم قراردادِ  پیش فروش ساختمان 
در دفاتر اسناد رسمی انجام شود
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معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش استان قم خبرداد:

 ثبت نام19 هزار دانش آموز قمی در طرح مدرسه تابستانه

ارسال  با  از وقوع جرم قضاییه  و پیشگیری   معاونت اجتماعی 
پیامک سراسری به شهروندان هشدار داد تنظیم قراردادِ پیش فروش 
ساختمان در دفاتر اسناد رسمی انجام شود.  در پیامک معاونت 
»برای  است:  آمده  قضاییه  جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی 

نفر  چند  به  ساختمان  یک  فروش  و  کلاهبرداری  از  جلوگیری 
قراردادِ  تنظیم  برای  باید  پیش خریدار،  حقوق  بهتر  تضمین  و 
پیش فروش ساختمان به دفاتر اسناد رسمی مراجعه شود.«. معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه با سه اپراتور مخابراتی 

  

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: تکمیل و راه اندازی 
شهرک خودرویی و شهرک صنوف در افزایش آرامش و سیما و منظر شهری به 
خاطر انتقال صنوف مزاحم به این شهرک ها می تواند نقش مهمی در مدیریت 
شورای  جلسه  در  مقدم  اصفهانیان  مهدی  گذارد.  برجای  شهری  مطلوب 
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم طی 
زمینه  در  قابل توجهی  اقدامات  گذشته  ماه های  در  داشت:  اظهار  سخنانی 

هزار   ۱۳۲ حدود  استان  این  در  گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
متقاضی در سامانه نهضت ملی مسکن نام نویسی کرده اند که تاکنون ۶۱ هزار و 
۶۵۲  متقاضی حائز شرایط شده اند.محمد صادقی در گفت و گویی افزود: از میان 
افراد حائز شرایط، برای ۲۵ هزار و ۷۳۹ متقاضی افتتاح حساب انجام شده است 
که ۱۸ هزار و ۲۷۹ تن از آنان آورده اولیه را واریز کرده اند.وی در خصوص فازهای 
ثبت نامی در استان قم توضیح داد: در فاز یک، چهار هزار و ۹۱۹ تن در سال ۹۸؛ 

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:
لزوم تسریع درساماندهی غرفه های 

میوه و تره بار میدان شهید مطهری

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:
۶1 هزار متقاضی درقم حائز شرایط

 طرح نهضت ملی مسکن شدند
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برجامومدیریت
اقتصادیکشور

تغییر  و  شعارها  به  توجه  با  ایران  اقتصادی  مدیریت 
دستخوش  سیزدهم،  دولت  در  یارانه ها  پرداخت  روش 

دگرگونی های متعددی شده است که به چند نکته در این باره اشاره می شود.
اول: مدیریت اقتصادی ایران پیش از این یک بار هدفمندی یارانه ها را در سال ۱۳۸۹ دنبال 
کرد. در آن سال نیز دولت اینگونه مطرح می کرد که همه مشکلات اقتصادی ایران با این کار 

حل می شود اما در عمل چنین اتفاقی نیفتاد.
دوم: شرایط جامعه دیروز و امروز در هدفمندی یارانه ها بسیار متفاوت است. در آن زمان 
بخش مهمی از هدفمندی بر افزایش قیمت حامل های انرژی استوار بود و می شد از این 

موضوع دفاع کرد اما امروز ماجرای کالاهای اساسی در میان است.
سوم: در تغییر روش پرداخت یارانه ها، شاهد آن هستیم که یارانه ارزی به یارانه ریالی تغییر 
شکل داده است. این روند در عمل به این معناست که اقتصاد ایران باز هم با پرداخت یارانه 
فراگیر نقدی، دچار مشکل و بحران خواهد شد، چرا که موتور تولید نقدینگی در این حالت 

مدام روشن می ماند.
چهارم: سال گذشته نزدیک به ۱۵ میلیارد دلار ارز یارانه ای داده شده است. این بدان 

معناست که ۶۰ درصد درآمد نفتی کشور صرف واردات کالای یارانه ای شده است.
با توجه به افزایش قیمت ها، پیش بینی می شود امسال به هزینه  ای برابر بیست میلیارد 
دلار برای واردات کالاهای اساسی، دارو و گندم نیاز داشته باشیم. طبیعی است دولت تلاش 

کند با اهرم قیمتی نسبت به کنترل مصرف با هدف کاهش هزینه در این بخش اقدام کند.
پنجم: آنچه حساسیت جامعه را نسبت به این تغییرات اقتصادی برانگیخته شعارهایی است 
که رییس جمهوری و تیم اقتصادی اش مطرح کرده اند. آقای رییسی و تیم همراهش در 
کابینه، همه ی مشکلات را متوجه مدیریت می دانستند و شعار می دادند که سفره مردم را به 
برجام گره نمی زنند. امروز اما در مسند اجرا مواجه شدند که سفره مردم جدا از برجام نیست .
ششم: این تصور وجود داشت که وضعیت ارزی کشور امسال با احیای برجام بهبود یابد 
و دولت با تکیه بر این پیش فرض شعارهایی داد که حالا متوجه شده است عملی نیست و 

همین سبب شده افکار عمومی فاصله عمیقی بین شعار و عمل احساس کند.
مثل این که کسی رگ قلبش گرفته باشد و بگوید من سلامتی ام را به رگ قلب گره نمی زنم. 

تحریم همان رگی است که گرفته و بدون آن نمی توان اقتصاد را سامان داد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

لزومراهاندازیکلینیک
پیشگیریوارتقاسلامت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در نشست بررسی بیماری های غیرواگیر بر لزوم راه اندازی 
کلینیک پیشگیری و ارتقای سلامت در استان قم تاکید کرد.

 دکتر مصری درجلسه بررسی بیماری های غیرواگیر اظهارداشت :گروه ارتقا سلامت در هر 
اداره باید تشکیل و همه دستگاه ها در ارتقا سلامت تلاش کنند.

وی بیان داشت: یکی از موضوعاتی که باید مد نظر باشد راه اندازی کلینیک پیشگیری و 
ارتقا سلامت است که باید در دستور کار و راه اندازی شود. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به بیماری های غیرواگیر گفت: این بیماری ها در 
حال افزایش است که باید با ارتقا سواد سلامت جامعه در زمینه آموزش به جامعه بکوشیم.

دکتر مصری با تاکید بر رعایت سبک زندگی صحیح گفت: اصلاح سبک زندگی موضوع 
بسیار مهمی است که نباید به فراموشی سپرده شود و از استان قم نیز انتظار می رود در این 

زمینه سرآمد باشد.   
وی همچنین بر توسعه ورزش همگانی و ایجاد تحرک و پویایی در جامعه تاکید کرد.رئیس 

مرکز جهاد کشاورزی حومه قم خبرداد:
افزایش برداشت انگور از مزارع استان قم 

رئیس مرکز جهاد کشاورزی حومه قم، گفت: پیش بینی می شود برداشت انگور امسال 
به ۲۱ هزار تن برسد.

پوردانا، رئیس مرکز جهاد کشاورزی حومه قم با بیان اینکه بالغ بر هزار و ۴۰۰ هکتار سطح 
زیر کشت انگور است اظهارداشت : پیش بینی برداشت امسال ۲۱ هزار تن است این در 

حالی ست که سال گذشته ۱۴ هزار تن برداشت شده است.
پوردانا گفت: مهمترین ارقام انگور قم یاقوتی، مهدیخانی، بی دانه، عسگری و شاهانی با 

عملکرد ۱۵ تا ۱۷ تن در هکتار است.
و  محصول  با  متناسب  کود های  موقع،  به  آبیاری  مناسب،  گیاهی  تغذیه  افزود:  وی 
مبارزه های بیولوژیک از مهمترین اقدامات مهم در بحث افزایش کمیت و کیفیت محصول 

است.
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آیت الله سعیدی: 

مداحانبهاقتضائاتکشورتوجهکنند
تولیت حرم کریمه اهل بیت سلام الله علیها گفت: گاهی اوقات رهبر انقلاب روی 
یک نکته خاصی تأکید می کنند و یا کشور در شرایط حساسی قرار می گیرد که در 
این شرایط مداحان باید در مداحی های خود نسبت به اقتضائات زمان توجه داشته 

باشند و مداحی ها باید با درنظر گرفتن شرایط سیاسی و اجتماعی انجام شود. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهرروزدوشنبه  در دیدار اعضای ستاد مردمی غدیر 
و جمعی از مداحان قم و تهران که در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام 
شد، با اشاره به آیات سوره مبارکه حج اظهار کرد: این آیات از صدر تا ذیل مدیران و 

افراد تأثیرگذار در جامعه را در بر می گیرند.
وی با بیان اینکه هر کسی که امکاناتی در اختیارش قرار می گیرد باید نسبت به 
اقامه نماز، پرداخت زکات و امر به معروف و نهی از منکر اقدام کند، افزود: مسئولان 
وقتی مسندی پیدا می کنند باید نسبت به اقامه واجبات تمرکز داشته باشند و 
پسندیده نیست که برخی قبل از مسئولیت ندای امر به معروف و نهی از منکر سر 
می دهند ولی بعد از مسئولیت حتی در محل کار خود هم امر به معروف و نهی از 

منکر نمی کنند.
حساسیت دشمن روی مداحان

تولیت آستان مقدس بانوی کرامت با اشاره به نفوذ و تأثیر مداحان بر تعداد زیادی 
از مردم، گفت: مداحان هم مصداق افرادی که در زمین به آنها امکانات داده شده 
هستند و باید نسبت به اقامه نماز، پرداخت زکات و امر به معروف و نهی از منکر 

تلاش کنند.
وی با بیان اینکه هیأت ها مانند حرم است و کسی که وارد آن می شود باید کلام و 
مدح مداح در او تحول ایجاد کند، گفت: دشمن روی مدح اهل بیت علیهم السلام 
حساس است و از گذشته تا کنون افراد زیادی به جرم مدح اهل بیت علیهم السلام 

به شهادت رسیده اند.
سعیدی با بیان اینکه مداحان رسالت بزرگی دارند، افزود: یکی از وظایف مداحان 
حفظ اسناد بالادستی از جمله اوامر و نواهی خداوند و ترویج عمل به احکام الهی 

است.
وی با بیان اینکه از جمله اسناد بالادستی فرمایشات مقام معظم رهبری است 
گفت: گاهی اوقات رهبر انقلاب روی یک نکته خاصی تأکید می کنند و یا کشور 
در شرایط حساسی قرار می گیرد که در این شرایط مداحان باید در مداحی های 
خود نسبت به اقتضائات زمان توجه داشته باشند و مداحی ها باید با درنظر گرفتن 

شرایط سیاسی و اجتماعی دنبال شود.
برخی از سبک های مداحی سنتی نباید عوض شود 

تولیت آستان مقدس بانوی کرامت با بیان اینکه در مداحی ها باید از تجربیات 
مداحان پیشکسوت استفاده شود، گفت: برخی از سبک های مداحی سنتی 
به هیچ وجه نباید عوض شود زیرا نمکی در آن سبک از مداحی است که با تغییر 

سبک آن حس و حال از بین می رود.
همچنین در این دیدار عباس حیدر زاده از مداحان پیشکسوت قمی با بیان اینکه 
ستاد مردمی غدیر برای احیای جشن های غدیر تشکیل شده است، گفت: هدف 
از تشکیل این ستاد این بود که جنبشی در کل کشور به ویژه در شهرهای قم و 
تهران ایجاد شود تا غدیر نمود بیشتری پیدا کند و بزرگترین عید شیعیان به نوعی 

احیا شود.
در ادامه بختیارزاده دبیر ستاد مردمی غدیر با بیان اینکه این ستاد به منظور 
وحدت رویه در هیأت های مذهبی برای برپایی جشن های غدیر تشکیل شده 
است، گفت: در این ستاد همه تشکل های مردم نهاد از جمله شورای هیأت های 
مذهبی، کانون مداحان، کانون شعرا، سازمان بسیج، سازمان تبلیغات اسلامی و 
سایر نهادها و تشکل های مذهبی حضور دارند و برنامه هایی تنظیم شده که هیأت 
های شاخص قم از عید قربان تا ۲۵ ذی الحجه هر کدام در نقطه ای از قم میزبان 
هیأت های دیگر باشند و مراسم با شکوهی را برگزار کنند و برای مردم خاطره 

خوشی را رقم بزنند.
وی با اشاره به ترویج محتوای غدیر در جامعه گفت: با توجه به محتوای خطبه 
غدیریه و روایاتی که پیرامون غدیر نقل شده است مسابقاتی در فضای مجازی 
طراحی شده تا مردم با محتوای غدیر نیز آشنا شوند. دبیر ستاد مردمی غدیر گفت: 
۱۱۰ محله در قم که بیشتر در محله های محروم هستند انتخاب شده اند که در این 

محلات غذا طبخ و جشن و سرور برپا شود تا کمکی به مردم باشد.

سیدحمید حسینی *

وزیر کشور در نشست شهرداران کلانشهرهای کشور: 
قانون شهرداری ها با هدف 

کارآمدتر شدن اصلاح می شود 
 وزیر کشور، شهرداری را به دلیل 
ارتباط گســترده با مردم، فرصتی 
بــرای جلــب رضایــت عمومــی و 
تقویت سرمایه اجتماعی دانست 
و گفت: قانون شــهرداری با هدف 
کارآمدتــر شــدن و ارائــه خدمت 
بیشــتر بــه شــهروندان، اصلاح 
روز  وحیــدی  احمــد  می شــود.  
2دوشــنبه در نشست شــهرداران 

رییس جمهور در آئین دریافت استوارنامه سفیر جدید سوئیس:

آمریکا باید تصمیم بگیرد پایبند
 به الزامات مذاکره و توافق بماند 
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قالیباف در نخستین کنگره معلمان انقلاب اسلامی:
آموزش و پرورش نباید به سمت 
خصوصی سازی و پول سازی برود

 رییس جمهور گفــت: اقدام 
آمریکا و سه کشــور اروپایی در 
پیشــنهاد صدور قطعنامه در 
شــورای حــکام در زمانــی که 
مذاکره بــرای توافق در جریان 
اســت، اقدامی غیرمسئولانه 
و ناقــض روح مذاکــره و توافق 
و بیانگــر تناقض رفتــاری آنها 
اســت.  آیت الله سید ابراهیم 

رییس مجلس شــورای اســلامی 
با بیان اینکه آمــوزش و پرورش که 
تنهــا اولویت اول نظــام جمهوری 
اســلامی برای حل همه چالش ها 
اســت، گفــت: آمــوزش و پرورش 
نباید به ســمت خصوصی ســازی 
و پول ســازی بــرود.  محمــد باقــر 
کنگــره  نخســتین  در  قالیبــاف 
معلمان انقلاب اسلامی اظهار کرد:  2

آیت الله اعرافی در اختتامیه جشنواره پاسخ برتر:

گفتمان سازی در پاسخ به شبهات احیا شود
 منظومه اخلاقی و تعاملی پاسخ به شبهه تدوین شود

بهشتی)ره(- شهید  مجتمع  جهت  بتنی  مخازن  احداث  طرح  اجرای  دارد  نظر  در   
امیرالومنین)ع( را از طریق مناقصه عمومی به شرکت واجد الشرایط واگذار نماید.

   Setadiran. ir نحوه خرید اسناد و ارائه پیشنهادها: مراجعه به پایگاه تدارکات الکترونیک دولت به نشانی
مبلغ خرید اسناد:   مبلغ۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال .

مهلت خرید اسناد:   از تاریخ انتشار آگهی به مدت ۷  روز.
 مهلت ارائه  پیشنهاد:  به مدت حداکثر ۱۰ روز پس از پایان مهلت خرید اسناد.

سپرده شرکت در مناقصه: درج در شرایط مناقصه
زمان بازگشایی پیشنهادها:  درج در شرایط مناقصه

هزینه آگهی مناقصه: هزینه های انتشارآگهی فراخوان و سامانه ستاد ایران بر عهده برنده مناقصه 
است.   

 در نظر دارد تأمین نیروی انسانی جهت انجام امور نظافت)خدمات( و امور پشتیبانی مرکز 
شهدا و مجتمع خیرین سلامت)نکویی فرقانی ایزدی( را از طریق مناقصه عمومی به شرکت 

واجد الشرایط واگذار نماید.
دولت الکترونیک  تدارکات  پایگاه  به  مراجعه  پیشنهادها:  ارائه  و  اسناد  خرید   نحوه 

   Setadiran.ir به نشانی 
مبلغ خرید اسناد:   مبلغ۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال .

مهلت خرید اسناد:   از تاریخ انتشار آگهی به مدت ۶  روز.
 مهلت ارائه  پیشنهاد:  به مدت حداکثر ۱۰ روز پس از پایان مهلت خرید اسناد.

 سپرده شرکت در مناقصه: درج در شرایط مناقصه
زمان بازگشایی پیشنهادها:  درج در شرایط مناقصه

هزینه آگهی مناقصه: هزینه های انتشارآگهی فراخوان و سامانه ستاد ایران بر عهده برنده مناقصه است.

   آگهی مناقصه عمومی )یک مرحله ای(

آگهی مناقصه عمومی )یک مرحله ای(

دانشگاه علوم پزشکی قم

دانشگاه علوم پزشکی قم

شناسه آگهی :1345700

شناسه آگهی:1345702
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لزومبهکارگیریرویکرد
همبستآب،غذاوانرژی

 غذا و آب برای وجود انسان ضروری است و انرژی کلید توسعه انسانی است. آب، 
انرژی و غذا ارتباط قوی بایکدیگر دارند و نقش مهمی در دستیابی به اهداف توسعه پایدار 
ایفا می کنند. کاهش سطح آب، تهدیدی برای کشاورزی، تولید مواد غذایی، سلامت و 
محیط زیست است و دسترسی به این منابع و مدیریت پایدار آنها، پایه و اساس توسعه پایدار 
است. بنابراین استفاده پایدار از این منابع محدود برای توسعه پایدار امری ضروری است. 
قرار گرفتن ایران در منطقه خشک و نیمه خشک کره زمین و وقوع پدیده خشکسالی و 
هم زمان تغییر اقلیم موجب شده تا اثرات بهره برداری نامطلوب و با راندمان پایین از منابع 
آب تشدید شده و منجر به ایجاد زمینه بروز بحران در تأمین آب مورد نیاز برای مصارف 
مختلف کشور گردد. در ایران نیز تأمین آب از دو بخش منابع آب سطحی و زیرزمینی انجام 

می شود.
وضعیت نامناسب منابع آبی به خصوص آب زیرزمینی، سیاست گذاران و پژوهشگران 
را بر آن داشته به دنبال راهکارهایی جهت مدیریت بهتر منابع آب زیرزمینی موجود 
می باشند. برداشت بی رویه بخصوص در بخش کشاورزی، با توجه به قیمت ناچیز آب 
و بهرهوری پایین در این بخش، موضوعی جدی و نیازمند راهکاری مناسب و ضروری 
برای مدیریت وضع موجود می باشد و موجب شده کمبود آب به عنوان یک مشکل جدی 
در سطح کشور مطرح شود. از این رو به منظور ایجاد آمادگی برای مواجهه با بحران های 
آتی و اندیشیدن تدابیر لازم برای بکارگیری منابع آب محدودی که هم اینک در اختیار ما 

می باشد لازم است رویکردی مناسب داشته باشیم.
با توجه به اینکه برداشت آب زیرزمینی در کشور ایران توسط چاه هایی با نیروی محرکه 
برق و یا گازوئیل انجام می شود و با توجه به سهولت استفاده از برق در استحصال آب 
زیرزمینی و تصویب قانونی در جهت برقدار کردن چاه های کشاورزی آمار تعداد چاهای 
دیزلی در حال کاهش و برقی در حال افزایش است. لزوم کاهش بهره برداری از منابع آب 
زیرزمینی، محدودیت انرژی الکتریکی برای تخصیص به چاه های کشاورزی و لزوم تولید 
مواد غذایی متناسب با رشد جمعیت موضوعاتی هست که دارای اهمیت به سزایی است 
ولی پرداختن به آنها در مسیرهای جداگانه و بدون لحاظ اثرگذاری آنها بر هم، نتیجه ی 
مناسبی در پی نخواهد داشت. آنچنان که طرح های مهم حفاظت از منابع آب مانند ابلاغ 
آب قابل برنامه ریزی و طرح احیا و تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی بدون لحاظ لزوم تولید 
محصولات غذایی متناسب با رشد جمعیت و با هدف کاهش برداشت از منابع آب تدوین 

شده است.
همچنین موضوع تأمین مواد غذایی و محصولات ضروری بدون توجه به میزان مصرف 
منابع موجود تعیین شده است. با توجه به آنچه بیان شد، رویکرد مدیریت همبست منابع 
مشترک با توجه به ارتباط نزدیک منابع آب، انرژی، زمین و غذا رویکردی مناسب برای 

مدیریت شرایط موجود و آینده است.
منابع مشترک منابعی هستند که به یک گروه از مردم منفعت می رسانند، اما اگر هر 
فرد به دنبال نفع خودش باشد مزایای منحصر به فردی را برای شخص به ارمغان می آورد. 
ارزش یک منبع مشترک را می توان با استفاده بیش از حد کاهش داد. آب، انرژی، زمین، 
هوا و محیط زیست همگی منابع مشترکی هستند که استفاده بی رویه و یا نادرست از 
آنها موجب ایجاد مشکلات عمومی خواهد شد، این منابع نامحدود نبوده و استفاده 
بیش از حد آن ها می تواند موجب کمبود و تراژدی منبع شود. وجود این منابع ضرورت 
تأمین غذایی هر کشوریست. استفاده نامناسب )بیجا و بی رویه( از این منابع به جز 
مشکل تراژدی منبع موجب تأثیرات منفی بر اقلیم )تولید گازهای گلخانه ای، آلودگی هوا، 

خشکسالی( نیز خواهد شد.
ضرورت بکارگیری رویکرد همبست در ایران

و  امری ضروری  ایران  در  رویکرد همبست  بکارگیری  ذکر شده  مفاهیم  به  توجه  با 
اجتناب ناپذیر است:

• بحران آب به حدی جدی شده که مسئله آب را به یکی از نقاط تمرکز و توجه مردم 
)دولت( تبدیل کرده است. • اشتیاق به توسعه در ایران مانند بسیاری از کشورهای در حال 
توسعه به حدی است که مانع از مطالعات عمیق سیستم پیچیده ارتباطات بین حلقه های 
آب، غذا، انرژی، اقلیم و محیط زیست شده است. • تمرکز مدیریت منابع آب ایران بر 
افزایش امنیت تأمین از طریق ایجاد ظرفیت های سازه ای است. این رویکرد بدون توجه 

به اثرات پیچیده احداث سازه ها بر محیط زیست، توسط وزارت نیرو در حال انجام است.
بحران آب حاصل زنجیره ای از سیاست گذاری هایی است که در خارج از بخش آب 

شکل می گیرد:
مهاجرت از روستاها به شهرها، منجر به توسعه شبکه های توزیع و تأسیسات تصفیه می شود.

• توسعه این تأسیسات منجر به افزایش مصرف انرژی می شود. با افزایش میزان تأمین، 
هزینه های افزایش واحد تأمین، به سرعت افزوده می شود. • فشار اقتصادی بر دولت 
افزایش می یابد. • افزایش هزینه ها، توان دولت را برای سرمایه گذاری جدید کاهش 

می دهد. • بخش آب به تنهایی نمی تواند به راهبردهای اثر بخش دست یابد.
شکل گیری ساختار حکمرانی جامع با برقراری ارتباطات بین بخشی برای حرکت به 
سمت توسعه پایدار یک ضرورت زیربنایی است. تا زمانی که ارتباط بین این بخش ها 
مطالعه نشود، افزایش آگاهی در میان سیاست گذاران صورت نخواهد گرفت و روند 
توسعه بخشی ادامه پیدا خواهد کرد.کمبود در منابع آب و کاهش سطح امنیت غذایی، 
قاعدتاً باید منجر به افزایش سرمایه گذاری برای بهبود سطح تأمین و کاهش مصرف شود. 
در ایران علیرغم محدود شدن پتانسیل های تأمین، سرمایه گذاری در مدیریت مصرف در 

سطح مورد انتظار انجام نشده است.
حال سوال این است چرا سیستم واکنش نشان نداده است؟

• در حوضه اقتصاد آب و محیط زیست، شفافیت وجود ندارد.
در  می تواند  آب  زیست محیطی  اقتصادی–  حسابداری  سامانه های  پیاده سازی   •
شفاف سازی کمک کند به شرطی که با همکاری همه سازمان های ذکر شده صورت گیرد. 
تنها راه کار برون رفت از بحران آب و وضعیت ناهنجار زیست محیطی موجود در کشور، 
توسعه رویکردهای مشارکت بین بخشی است که بایستی از سطح سیاست گذاری کلان 
آغاز شود و به مرور زمان تا سطح اقدامات محلی گسترش پیدا کند. بدون ارزش گذاری 
اقتصادی به کارکردهای اکوسیستمی، با توجه به شرایط فرهنگی، اجتماعی و سیاسی 
حاکم بر کشور، محیط زیست همیشه آخرین اولویت را خواهد داشت. این همه البته 
محقق نخواهد شد مگر اینکه سیاست مداران بپذیرند که شرایط فعلی توسعه بخشی 

صدمات غیرقابل جبرانی به محیط زیست ایران وارد می کند.
در پایان لازم به تأکید است شناسایی محدودیت های منابع در منطقه، شناسایی روند 
تاریخی تغییرات منابع و مصارف و ارتباط آن با روند آینده )ممکن است روند گذشته و آینده 
کاملًا متفاوت باشند( و شناسایی روابط و اتصالات پیچیده بین منابع مهمترین پیش نیازها 

برای درک بهتر همبست و اقدام مناسب با آن است.
کارشناس شرکت مدیریت منابع آب ایران

در جلسه وزیر اطلاعات با رئیس سازمان اطلاعات سپاه تاکید شد؛

افزایشامنیتپایداردرسایههماهنگیو
همکاریدستگاههایاطلاعاتی

در جلسه وزیر اطلاعات و رئیس سازمان اطلاعات سپاه تاکید شد: امنیت پایدار در سایه 
هماهنگی و همکاری دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی افزایش می یابد.

به گزارش از دبیرخانه شورای هماهنگی اطلاعات، جلسه مشترک وزارت اطلاعات با 
سازمان اطلاعات سپاه پاسداران روز دوشنبه ۱۳ تیر ماه با حضور مسئولین و معاونین 
وزارت اطلاعات در سازمان اطلاعات سپاه برگزار شد. وزیر اطلاعات با تبریک انتصاب 
سردار سرتیپ کاظمی به ریاست سازمان اطلاعات سپاه، از زحمات حجت الاسلام 
والمسلمین طائب تشکر و بر افزایش سطح تعاملات و توافقات فی مابین دو مجموعه 
تاکید کرد. سردار کاظمی نیز ضمن تشکر از حضور وزیر و مسئولین وزارت اطلاعات، بر 
هماهنگی و هم افزایی دستگاه های اطلاعاتی تاکید و اظهار امیدواری نمود که امنیت 

پایدار در سایه هماهنگی و همکاری دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی افزایش می یابد.

اخبار

امیرعبداللهیان:

باجمهوریآذربایجانازسوءتفاهمات
عبورکردیم

 وزیر امورخارجه کشورمان با تاکید بر اینکه از مرحله سو تفاهمات عبور کردیم، 
گفت:نشست سه جانبه وزرای خارجه ایران، آذربایجان و ترکیه در تهران برگزار می شود.

امیرعبداللهیان در نشست خبری مشترک با  جیحون بایرام اف وزیرخارجه آذربایجان 
گفت: در چارچوب مذاکرات امروز طیف گسترده ای از موضوعات دوجانبه را به طور 
ویژه مورد بحث و تبادل نظر قرار دادیم. مطلع هستید که روسای جمهور دو کشور طی 
۱۰ ماه گذشته دو دیدار با یکدیگر داشتند در جریان این دو دیدار به ویژه دیدار هفته 
گذشته آقای الهام علی اوف و آیت الله رئیسی درخصوص مرحله جدید توسعه مناسبات 
دو کشور گفت و گوهای سازنده و رو به جلویی را داشتیم. ما بر تعمیق مناسبات دو کشور 

براساس حسن تفاهم، اعتماد، ومنافع متقابل دو کشور تاکید کردیم.
وزیر امور خارجه افزود: در گفت و گوهای امروز بار دیگر موضوع تمامیت ارضی 
کشورها از جمله جمهوری آذربایجان مورد تاکید ما قرار گرفت. همچنین حمایت 
خودمان را از روند حل و فصل مسالمت آمیز ادامه مناقشه قره باغ بر پایه اصول شناخته 

شده حقوق بین الملل مورد تاکید قرار دادیم.
امیرعبداللهیان بیان کرد: جمهوری اسلامی از ابتدای مناقشه قره باغ همواره آمادگی 
خود را برای کمک به حل و فصل بحران از طریق گفت  و گو اعلام کرد. ما همچنان 
آماده تداوم حمایت ها و مساعدتمان در این زمینه هستیم تا مسائل باقی مانده نیز بر 
مبنای احترام به تمامیت ارضی و حاکمیت طرفین و از مسیر گفت وگو های سیاسی 

حل و فصل شود.
نشست سه جانبه ایران، آذربایجان و  ترکیه در تهران برگزار می شود

وی عنوان کرد: معتقد هستیم که در شرایط جدید فرمت های منطقه ای که میان دو 
کشور و یا با دیگر کشورها وجود دارد باید مورد تاکید و توجه قرار گیرد. در سفر هفته 
گذشته ام به آنکارا با برادرم آقای چاووش اغلو توافق کردیم به زودی نشست سه جانبه 
جمهوری اسلامی ایران، جمهوری آذربایجان و جمهوری ترکیه را در تهران در سطح 
وزرای امور خارجه برگزار کنیم و امروز با برادرم جیحون درخصوص بازه زمانی و تاریخ آن 
توافق خواهیم کرد. وزیر امور خارجه تصریح کرد: فرمت دیگری در سطح کارشناسان 
ارشد موسوم به اجلاس ۳+۳ در منطقه قفقاز وجود دارد. این اجلاس میان کارشناسان 
ارشد و در گام بعدی وزرای خارجه آذربایجان، ارمنستان، گرجستان و روسیه و ایران 
و ترکیه برگزار خواهد شد. جمهوری اسلامی ایران در تاریخی که نسبت به آن توافق 

خواهیم کرد میزبان این اجلاس در تهران و یا یکی از شهرهای کشورمان خواهد بود.
اعلام آمادگی رئیس جمهور آذربایجان برای سفر به تهران

امیرعبداللهیان گفت: ما یادداشت رسمی را همزمان با سفر آقای جیحون بایراموف 
مبنی بر آمادگی رئیس جمهور جمهوری آذربایجان برای سفر به تهران دریافت کردیم. 
درخصوص نهایی شدن و توافق بر سر تاریخ سفر رسمی رییس جمهور آذربایجان در 
ادامه نشست امروز پیشنهادات را مورد بررسی قرار خواهیم داد و از همینجا به آقای 

الهام علی اف برای سفرشان به جمهوری اسلامی ایران خوش آمد می گوییم. 
وزیر امور خارجه گفت: خرسندیم که در ماه های گذشته شاهد جهش در حجم 
تبادل تجاری دو کشور بودیم و امیدوار هستیم با گفت وگوهایی که امروز انجام گرفت 
بخش های اقتصادی و تجاری هم در بخش خصوصی و هم در بخش دولتی دو کشور 

نسبت به افزایش هر چه بیشتر حجم تبادل تجاری اقدام کنند.
امیرعبداللهیان افزود: توافق کردیم اقداماتی را انجام دهیم که از این رفت و آمدها و 
امضای اسناد، مردم دو کشور هم به طور ملموس و عینی احساس پیشرفت کنند. این 
احساس پیشرفت زمانی حاصل می شود که رفت و آمد اتباع دو کشور با توجه به مهار 
کرونا در هر دو طرف به صورت عادی از سر گرفته شود و تجار بازرگانان همه بخش هایی 
که در تعامل و همکاری بین دو کشور در حرکت هستند به راحتی بتوانند ماموریت های 

خود را در راستای منافع متقابل انجام دهند.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه همکاری های فرهنگی هم با یکدیگر گفت وگو کردیم در 
هفته های گذشته وزیر فرهنگ جمهوری آذربایجان سفری به تهران داشتند و با همتای 

خود گفت وگوهای سازنده، مثبت و رو به جلویی را انجام دادند.
وزیر امور خارجه اظهار کرد: من یکبار دیگر به برادرم آقای جیحون بایراموف در تهران 
خوشامد می گویم و خرسند هستم که در جمع شما اصحاب رسانه اعلام کنم که ما در 
۱۰ ماه گذشته از مرحله سوءتفاهمات به خوبی عبور کردیم و اکنون در مرحله پیشرفته 

فزاینده مناسبات همه جانبه تهران و باکو در راستای منافع دو ملت هستیم.

آیت الله اعرافی در اختتامیه جشنواره پاسخ برتر:

گفتمانسازیدرپاسخبهشبهاتاحیاشود
 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: انقلاب اسلامی گفتمانی را آورد که خیلی از 
گفتمان های دیگر را در درون خود جذب و هضم کرد، پیش از انقلاب نیز متفکران ما 
پاسخ جریان های التقاطی و مارکسیستی را می دادند، اما گفتمان تازه ایی که آنها را کم 

رنگ کند، هنر بزرگی است. 
آیت الله علیرضا اعرافی روز دوشنبه در آیین پایانی نخستین جشنواره پاسخ برتر 
در سالن امین مرکز مدیریت حوزه های علمیه با اشاره به سه موضوع  پیش بینی، 
پیشگیری و گفتمان سازی در بحث پاسخ گویی به شبهه ها اظهار داشت: وقتی موجی 
از شبهه می آید و حوزه علمیه نیز برای پاسخ گویی وارد صحنه می شود، باید بتواند امواج 

آینده را نیز پیش بینی کند.
وی افزود: این پیش بینی امواج آینده و همچنین اقدام عالمانه و هنرمندانه در 

پیشگیری از آن یک ضرورت است.
امام جمعه قم ادامه داد: اگر به شبهه ها، فقط منفعلانه جواب بدهیم کافی نیست، 
اینکه یک گفتمانی را بسازیم و نظریه های ایجابی را عرضه کنیم که شبهه را در درون 

خودش هضم کند، خیلی مهم است.
آیت الله اعرافی همچنین یادآور شد: انقلاب اسلامی به رهبری حضرت امام )ره( 
با خود گفتمانی را آورد که خیلی از گفتمان های دیگر مانند جریان های التقاطی و 
مارکسیستی را در در درون خود جذب و هضم کرد، متفکران ما قبل از پیروزی انقلاب 
نیز پاسخ جریان های التقاطی را می دادند اما گفتمان نویی که آنها را کم رنگ کند و با 

یک درخششی تجلی پیدا کند، هنر بزرگی است که کسب آن مهم است.
مدیر حوزه های علمیه در بخشی از سخنان خود با بیان اینکه در جشنواره پاسخ برتر 
علاوه بر مقوله های علمی و معرفتی به مقولات هنری نیز پرداخته شده است گفت: 

در گفتمان سازی باید مقوله هنر، شعر و نظم و ادبیات و داستان را نیز مهم بشماریم.
آیت الله اعرافی یکصدمین سالگرد احیای حوزه علمیه قم را نیز مورد توجه قرار داد 
و گفت: گفتمان سازی در پاسخ به شبهه ها در یکصد ساله قم جدید بازخوانی شود، 
ما در یکصدمین سال تاسیس و یا باز تاسیس و احیای حوزه قرار داریم، دبیرخانه آن 
فعالیت های گسترده ای را طراحی کرده و منظومه بزرگی که به شکل موسوعه در خواهد 
آمد نیز تدوین خواهد شد. وی اضافه کرد: این اقدام، نشان دهنده تطورات فکری، 
اصولی، کلامی، فلسفی، حدیثی، تفسیری و ورود حوزه در قلمروهای مختلف علوم 
اسلامی در یکصد ساله قم است، و از این منظر معاونت پژوهش حوزه و همچنین مرکز 
مطالعات و پاسخگویی به شبهات حوزه های علمیه می توانند به این بحث ورود داشته 
باشند. وی بیان کرد: استادان، محققان پژوهشگران و نهادهای علمی و تحقیقاتی نیز 
با دبیرخانه یکصدمین سالگرد حوزه، تعامل قوی داشته باشند و به فراخوان مقاله ها 

پاسخ مثبت دهند.
  

هشدار قوه قضاییه:

تنظیمقراردادِپیشفروشساختمان
دردفاتراسنادرسمیانجامشود

 معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قضاییه با ارسال پیامک سراسری به 
شهروندان هشدار داد تنظیم قراردادِ پیش فروش ساختمان در دفاتر اسناد رسمی 

انجام شود. 
در پیامک معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قضاییه آمده است: »برای 
جلوگیری از کلاهبرداری و فروش یک ساختمان به چند نفر و تضمین بهتر حقوق 
پیش خریدار، باید برای تنظیم قراردادِ پیش فروش ساختمان به دفاتر اسناد رسمی 
مراجعه شود.«. معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه با سه اپراتور 
مخابراتی با هدف ارتقای آگاهی های عمومی و آشنایی مردم با نحوه درست استفاده 
از  دارد همچنین  تفاهم نامه همکاری  وقوع جرم،  با محوریت کاهش  فناوری ها  از 
سال گذشته نیز در قالب »پویش ارتقای آگاهی های حقوق جامعه« برای شهروندان 
پیامک های هشداری ارسال می شود. علی غلامی معاون وقت قوه قضاییه ۲۱ تیر 
۱۴۰۰ در مراسم انعقاد تفاهم نامه پویش ملی ارتقای آگاهی های حقوقی جامعه میان 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه، سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی و سه اپراتور تلفن همراه گفت: ناآگاهی مردم، پیشگیری از وقوع جرم 

را سخت می کند، از این رو ارتقای آگاهی حقوقی مردم بسیار اهمیت دارد.

پیشنهاد صدور  اروپایی در  و سه کشور  آمریکا  اقدام  رییس جمهور گفت:   
قطعنامه در شورای حکام در زمانی که مذاکره برای توافق در جریان است، اقدامی 

غیرمسئولانه و ناقض روح مذاکره و توافق و بیانگر تناقض رفتاری آنها است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح روز دوشنبه در آئین دریافت استوارنامه »نادین 
اولیویری لوزانو« سفیر جدید سوئیس با اشاره به قدمت بیش از ۱۰۰ ساله روابط 
دو کشور گفت: ایران آماده گسترش حداکثری روابط با همه کشورها از جمله 

سوئیس در عرصه های تجاری، اقتصادی و سیاسی است.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به نقش دیپلماتیک سفارت سوئیس در تهران 
افزود: آمریکا و کشورهای اروپایی در قبال ایران گرفتار اشتباه محاسباتی هستند 
و امیدوارم شما واقعیات ایران را به دولت متبوع و دیگر کشورها منتقل کنید تا 
متوجه شوند که ایران علیرغم دشمنی ها، به پیشرفت خود ادامه داده است و 

سیاست های سلطه طلبانه آنها اثر معکوس گذاشته است.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: اقدام آمریکا و سه کشور اروپایی در پیشنهاد صدور 
قطعنامه در شورای حکام در زمانی که مذاکره برای توافق در جریان است، اقدامی 

غیرمسئولانه و ناقض روح مذاکره و توافق و بیانگر تناقض رفتاری آنها است.
رئیس جمهور تصریح کرد: آمریکا باید تصمیم بگیرد که به الزامات مذاکره و 

توافق پایبند بماند.
رفع تحریم های ظالمانه علیه ایران زمینه توافق را فراهم خواهد کرد

 رئیسی در آئین  همچنین دریافت استوارنامه »ریکارداس دیگوتیس« سفیر 
آکردیته لیتوانی گفت: دو کشور ظرفیت های متنوع و متعددی برای ارتقای روابط 

و همکاری های اقتصادی و تجاری با یکدیگر دارند.

رئیس جمهور با بیان لزوم اجرای تعهدات کشورهای غربی افزود: جمهوری 
اسلامی ایران طبق تأیید همه ناظران به تعهدات خود در توافق عمل کرده است، 
اما در عوض آمریکا از این توافق خارج شده و کشورهای اروپای نیز از عمل به 

تعهدات خود تخطی کرده اند.
رئیسی اقدام آمریکا و کشورهای اروپایی برای پیگیری صدور قطعنامه علیه 
کشورمان از سوی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در حین مذاکرات را 
وقیحانه و بر خلاف الزامات مذاکره و توافق توصیف و تصریح کرد: رفع تحریم های 

ظالمانه علیه ایران زمینه توافق و همکاری را فراهم خواهد کرد.
تاریخ هیچگاه جنایات آمریکا علیه ملت ویتنام را از یاد نخواهد برد

آئین دریافت استوارنامه »لونگ کوک هویی« سفیر   رئیسی  هم چنین در 
جدید ویتنام با اشاره به روابط دوستانه میان تهران - هانوی گفت: سطح فعلی 
همکاری ها و روابط ایران و ویتنام متناسب با ظرفیت های متنوع موجود در دو 

کشور نیست.
رئیس جمهور افزود: برگزاری منظم جلسات کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی می تواند به یافتن راهکارهای به فعلیت رساندن ظرفیت های دو کشور در 

عرصه های کشاورزی، فناوری، حمل و نقل و دیگر عرصه ها کمک کند.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه ویتنامی ها را مردمی می شناسیم 
که در مقابل استعمار و سلطه طلبی ایستادگی کردند و در این زمینه مواضع 
نزدیکی به یکدیگر داریم، اظهار داشت: تاریخ هیچگاه جنایت های آمریکا علیه 

ملت ویتنام را از یاد نخواهد برد.
محدودیتی برای تعمیق و تقویت روابط با جمهوری آذربایجان نداریم 

رئیسی  هم چنین عصر دوشنبه در دیدار »جیحون بایرام اف« وزیر امور خارجه 
رفت  افزایش  درباره  وی  مفصل  گزارش  استماع  ضمن  آذربایجان،  جمهوری 
و آمدها و رایزنی های دیپلماتیک میان دو کشور و تأثیر آن بر گسترش روابط و 
همکاری ها در عرصه های مختلف تجاری، اقتصادی و سیاسی، بر لزوم ایجاد 

گشایش های جدید در روابط تهران - باکو تأکید کرد.
با  روابط  تقویت  و  تعمیق  برای  محدودیتی  اینکه  به  اشاره  با  جمهور  رئیس 
به  روابط خوب دو جانبه می تواند  ارتقای  افزود:  نداریم،  آذربایجان  جمهوری 

همکاری های منطقه ای مؤثر منتهی شود.
آیت الله رئیسی همچنین با تأکید بر لزوم افزایش رفت و آمد مردم دو کشور، 
خاطرنشان کرد: تقویت روابط و تعاملات مردمی موجب تحکیم دوستی دو ملت 
می شود.  رئیس جمهور اظهار امیدواری کرد با سفر رئیس جمهور آذربایجان به 

تهران شاهد جهش در روابط دو کشور باشیم.

رییس جمهور در آئین دریافت استوارنامه سفیر جدید سوئیس:

آمریکا باید تصمیم بگیرد پایبند به الزامات مذاکره و توافق بماند 

و  آموزش  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
پرورش که تنها اولویت اول نظام جمهوری اسلامی برای حل 
همه چالش ها است، گفت: آموزش و پرورش نباید به سمت 

خصوصی سازی و پول سازی برود. 
محمد باقر قالیباف در نخستین کنگره معلمان انقلاب 
رتبه  شدن  اجرایی  موضوع  همیشه  کرد:  اظهار  اسلامی 
بندی را از وزیر آموزش و پرورش مطالبه خواهم کرد چرا که 
اجرایی شدن رتبه بندی یک گام اساسی در راستای اجرایی 
در  کشور  اولویت  افزود:  وی  است.  معلمان  منزلت  شدن 
شرایط کنونی ساماندهی وایجاد ثبات اقتصادی برای همه 
اقشار از جمله معلمان است که البته این اولویت بندی نباید 

با تفکیک بین امور فوری و امور مهم مورد غفلت قرار گیرد.
رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه مدرسه و 
معلم باید در راس وزارت آموزش و پرورش باشد، گفت: نقش 
معلمان در مسیر تمدن سازی و گام دوم انقلاب اسلامی بی 
بدیل است، چرا که معلم رسالت هدایتگری جامعه را برعهده 

دارد و این رسالت، مسوولیتی بزرگ است.
قالیباف ادامه داد: شفاف سازی، هوشمندسازی، مردمی 
سازی و کارآمدسازی در هر سیستمی منشا تحول خواهد 
شد، بنابراین باید نظام برنامه ریزی در حوزه اقتصاد متحول 
شود. وی با اشاره به چالش های آموزش و پرورش گفت: 
عده ای به دنبال خصوص سازی آموزش هستند که این 
به دلیل ناعدالتی و هم وابستگی ناکارآمد است. آموزش و 
پرورش یک نهاد اجتماعی برای جامعه سازی و تمدن سازی 

است و یک بازار اقتصادی برای عده ای سرمایه دار نیست.
بال  دو  با  کرد:  عنوان  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
خداباوری که سنت های الهی را جاری می کند و بال مردم 
باوری حتما موفق می شویم، این سنت الهی است. مردم 
ارزش بالایی دارند و وقتی همراه شوند، یاری خدا هم به 

باید در  آنها خواهد آمد. قالیباف خاطرنشان کرد:  دنبال 
طول زمان مشخص تحول و پیشرفت را در همه نقاط کشور 
رصد کرد، همچنین از هیات اندیشه ورز بسیج فرهنگیان 
می خواهم تا در مسئله یابی آموزش و پرورش و حل آنها با 

مجلس همکاری داشته باشند.
اولویت  نظام جمهوری اسلامی آموزش و پرورش است 
نظام  اولویت   مهم ترین  شک  بدون  اینکه  بیان  با  وی 
جمهوری اسلامی آموزش و پرورش است، خاطرنشان کرد: 
آموزش و پرورش که تنها اولویت اول نظام جمهوری اسلامی 
برای حل همه چالش ها است، وزارتخانه ای است که در ۱۶ 
سال گذشته بطور متوسط هر ۲۰ ماه به هر دلیلی یک وزیر 
جابجا کرده است و در همین دولت هم داشت استمرار روند 
گذشته رقم می خورد که در دو سه ماه نخست جلوی آن 
گرفته شد. وی ادامه داد:  آموزش و پرورش در مسیری قرار 
گرفت و امیدوارم که این مسیر با ثبات پیش برود و ۱۶ سال 
قبل را تجربه نکنیم چراکه ضربه سنگینی بر پیکره آموزش و 
پرورش وارد شد. رییس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: همچنین اگر حرف از مکان و رده و سازمان و ساختار 
در آموزش و پرورش می زنیم، یعنی از مدرسه حرف می زنیم؛ 
برای برنامه ریزی درباره آموزش و پرورش باید معلم و مدرسه 

اساس کار ما باشد و به این دو موضوع نگاه کنیم.
قالیباف یادآور شد: در این ساختار و سازمان، سایرین باید 
ذیل مدرسه و معلم تعریف شوند. فرق ما با سایر مکاتب انسان 
ساخت در این است که ما انسان را مبنای رشد و پیشرفت و 
حرکت می دانیم اما سایرین سرمایه را مبنا قرار می دهند، اگر 
ما انسان را مبنا می دانیم و آموزش و پرورش جزو اولویت های 

ما است باید این نهاد مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: نقش معلم را رسالتی و هدایت گری می دانیم 
و این افراد جزو شریف ترین و پرمسئولیت ترین افراد جامعه 

ما هستند.
دوم  گام  بیانیه  به  ادامه  اسلامی  رییس مجلس شورای 
انقلاب مقام معظم رهبری اشاره کرد و گفت: دولت سازی 
و جامعه سازی مورد تاکید رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب 
اسلامی از نهاد آموزش با هویت معلمان شکل می گیرد. اگر 
یک دهه آموزش و پرورش در اولویت مهم و اول ما قرار گیرد، 

کشور در ریل خود قرار می گیرد. 
قالیباف گفت: من به عنوان مدیری که بیش از ۵۰ سال در 
سطوح و حوزه های مختلف تجربه کسب کرده ام، می گویم 
که راه نجات کشور آموزش و پرورش است؛ معلمان نیز باید 

بدانند که بزرگترین بار مسئولیت بر دوش آنهاست.
وی تاکید کرد: در نهاد آموزش که نهاد رشد و پیشرفت 
کشور است و هیچ موقع یک نگاه سیستمی و حکمرانی 
درست نداشته ایم، باید نگاه سیستمی و حکمرانی دقیق 
و درست را در اولویت بگذاریم و حرکت مان از پایین به بالا 
باشد. قالیباف عنوان کرد: در مدیریت نباید از ۴ موضوع 
شفاف سازی، هوشمندسازی، مردمی سازی و کارآمدسازی 
حوزه  در  کرونا  از  پیش  پرورش  و  آموزش  شد،  غافل 
هوشمندسازی و شفاف سازی با وجود اینکه باید پیشتاز 
بود، گام های جدی برداشته نشده بود اما در دوران کرونا 
گام هایی در این زمینه برداشته شد. مسجد، منزل، مدرسه 
و محله، مکان هایی هستند که باید برای تحقق جامعه ساز 
و دولت سازی مورد توجه قرار می گرفتند اما پس از کرونا 
آموزش مجازی هم  اضافه شد. وی یادآور شد : کرونا نشان 
داد اگر موقعیت فراهم شود آموزش و پرورش راه صدساله 
نرفته را با کمک همه معلمان طی می کند. رییس مجلس 
شورای اسلامی گفت: کرونا تجربه  بزرگی بود و در حوزه 
آموزش ما را از مدیریت خطی به مدیریت سایبرنتیکی نسل 

سومی قرار گرفتیم که فرصت کار بزرگی است.

قالیباف در نخستین کنگره معلمان انقلاب اسلامی:

آموزشوپرورشنبایدبهسمتخصوصیسازیوپولسازیبرود

 وزیر کشور، شهرداری را به دلیل ارتباط گسترده با مردم، فرصتی برای جلب 
رضایت عمومی و تقویت سرمایه اجتماعی دانست و گفت: قانون شهرداری با هدف 

کارآمدتر شدن و ارائه خدمت بیشتر به شهروندان، اصلاح می شود. 
احمد وحیدی روز دوشنبه در نشست شهرداران کلانشهرهای کشور که در وزارت 
کشور برگزار شد، سردار شهید باکری را الگوی شهرداران معرفی کرد و افزود: موضوع 
شهرداری مساله یک دستگاه نیست، بلکه موضوعی است که با بیش از ۷۰ درصد 

مردم عزیزی که در شهرها زندگی می کنند، ارتباط دارد.
وی خاطرنشان کرد: ارتقای جایگاه شهرداران بسیار مهم است چرا که تنها یک نهاد 
خدمت رسان نیست و حوزه های محیط زیستی، اقتصادی، بحرانی و اجتماعی را 
دربر می گیرد. وزیر کشور، شهرداری را تجلی اراده موثر و با کیفیت شهروندان در امور 
شهری دانست و اضافه کرد: این مدیریت همه جانبه، باید در عالی ترین سطح باشد. 
دستگاه های دولتی نباید در مسایل شهرداری دخالت کنند که این حضور، باعث 

کاهش کیفیت عملکرد شهرداری ها می شود.
وحیدی با تاکید بر اینکه شهرداری ها مسئولیت راهبردی در حوزه آسیب های 
اجتماعی دارند، اظهار کرد: شهرداری ها همچنین باید اقتصاد پایدار شهری را 
تقویت کنند. در بازدیدی که از شهر تبریز داشتم، این شهر به شهر بی تکدی شهرته 

یافته است که باید این الگو تسری یابد.
مدیریت شهری باید به شهرداری ها سپرده شود 

وی گران شدن هزینه شهری را عاملی برای گسترش حاشیه نشینی برشمرد و 
گفت: شهرداری ها باید در حوزه املاک و گرانی های مرتبط با آن، وارد شوند و بر 

قیمت ها و دفاتر املاک نظارت کنند.
وزیر کشور افزود: مدیریت شهری باید به شهرداری ها سپرده شود. شهرداری هم 
باید با جدیت در مدیریت شهری ورود کند و اقدامات صیانتی و حمایتی لازم را به 

عمل آورد.
وحیدی در ادامه به ضرورت هزینه کرد درست شهرداری ها هم اشاره کرد و گفت 
منابع درآمدی خوبی در شهرداری های کشور وجود دارد اما متاسفانه بخش اعظم 

این درآمدها صرف امور جاری شهرداری و حقوق کارکنان آن می شود.
سلامت اداری از دیگر محورهای مورد اشاره وزیر کشور بود که اظهار کرد: سلامت 
اداری در شهرداری ها بسیار مهم است و در این خصوص الکترونیکی شدن خدمات 

می تواند کمک موثری داشته باشد.
وحیدی یادآور شد: شهرداری ها در قانون هوای پاک باید ورود جدی تری داشته 
باشند، بازسازی حمل و نقل عمومی در کلان شهرها هم می تواند به کاهش ترافیک 

و روان سازی آن کمک کند.
وی تاکید کرد: شهرداری ها بیشترین ارتباط را با مردم دارند و این امر را باید فرصتی 

برای جلب رضایت عمومی و تقویت سرمایه اجتماعی دانست.
وزیر کشور حفظ هویت شهری را دیگر وظایف مهم شهرداران دانست و گفت: در 
این خصوص شهرداران باید از ساخت و ساز های بی رویه و بدقواره که اثرات نامطلوب 

بر فرهنگ شهری دارند، جلوگیری کنند.
وحیدی خاطرنشان کرد: فرهنگ از کالبد شهری تاثیر می پذیرد  و برای همین باید 

به هویت بومی و اصیل شهر اهتمام لازم داشت.

وزیر کشور در نشست شهرداران کلانشهرهای کشور: 

قانونشهرداریهاباهدفکارآمدترشدناصلاحمیشود

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح:

ایرانامنوآرامدرمیانآتشغربآسیا
سرلشکرباقری گفت: ما در میانه آتش در منطقه غرب 
آسیا در یک کشتی امن، آرام و نجات بخش از ناامنی ها به 

سر می بریم.
سردار سرلشکر محمد باقری، رئیس ستاد کل نیرو های 
پرچمداران  ایران در همایش  مسلح جمهوری اسلامی 
دین و اندیشه که با حضور روحانیون شیعه و سنی استان 
کردستان در سالن شهدای روحانی مرکز بزرگ اسلامی 
غرب کشور برگزار شد، با گرامیداشت یاد و خاطره امام 
راحل و شهدای انقلاب، دفاع مقدس و کردستان گفت: 
مسیر شهدا در کردستان نمونه روشنی از عجین شدن 
خون شیعه، سنی، کرد و سایر اقوام برای حفظ دین و 
میهن و سرفرازی ملت بود و تصویر روشنی برای آینده ما 
ترسیم کرده است. وی با اشاره به اینکه جامعه روحانیون 
کردستان ۵۴ شهید گرانقدر را تقدیم انقلاب کردند، گفت: 

تمام روحانیون ولایی و انقلابی این استان هم قطعاً رهروان 
راه شهدا و منتظر گذر از چنین مسیر نورانی هستند. 
رئیس ستاد کل نیرو های مسلح عنوان کرد: مسیر شهادت 
در کردستان نمونه روشنی از عجین شدن خون شیعه و 
سنی، کرد و سایر اقوام کشور برای حفظ دین مبین اسلام، 
مهین اسلامی و عزت و سربلندیمان بوده و برای آینده 
این مراسم  برگزاری  از  باقری  کشور ترسیم کرده است. 
تقدیر کرد و گفت: این گردهمایی و مراسم نمونه روشنی از 
وحدت، برادری، اخوت و هم افزایی و همراهی همه اقشار 

از هر مذهب و قومی در این سرزمین ارزشمند است.
سرلشکر باقری گفت: ملت بزرگ ایران بعد از قرن ها 
تحمل ظلم و ستم با رهبری امام راحل مردانه به میدان آمد 
و سرنوشت خود را از رژیم ستم شاهی سیاه پهلوی بازپس 

گرفت و به آزادی رسید.

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح اضافه کرد: دشمنان 
اقصی  در  بلافاصله  و  برنتافتد  را  آن ها  آزادی  ملت  این 
نقاط کشور و به ویژه این سرزمین بر امنیت مردم تاختند و 

مشکلات فراوانی را برای کشورمان ایجاد کردند.
چند  و  در ۴۰  دهه  چهار  از  بیش  طی  گفت:  باقری 
سال گذشته بار ها و بار ها این تجربه را داشته ایم که در 
هر مقطعی به روش و تاکتیکی با سرمایه گذاری عظیم و 
تحریک و توطئه تلاش کردند که وحدت، همدلی و برادری 
در این خطه مقدس را تبدیل به تفرقه و دشمنی کنند و 

منافع خود را با استثمار و چپاول ادامه دهند.
وی اعلام کرد:، اما مردم کردستان و روحانیت در راس 
امنیت کردستان  به کمک  یاران که  و  آن ها و مهاجرین 
آمدند توانستند امنیت پایدار را در این سرزمین تامین 

کنند.

رضا روزه گیرقلعه نویی*
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۶راهکارسادهبرایمقابلهباکمآبیدرتابستان

افراد وقتی استرس دارند زیاد می شنویم که می گویند: »دارم سکته مغزی 
می کنم!« اما آیا واقعا استرس می تواند موجب سکته مغزی شود یا این فقط 

یک بزرگنمایی است؟ بله، استرس می تواند احتمال سکته مغزی را بالا ببرد.
برای  و  دنیاست  در  ناتوانی  و  از علت های شایع مرگ  یکی  مغزی  سکته 
هرکسی و در هر سنی می تواند رخ دهد. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها 
)CDC(، فشارخون بالا، بیماری قلبی، کلسترول بالا، دیابت و سیگارکشیدن را 
شایع ترین علت های سکته مغزی می داند؛ اما سکته مغزی دلایل کمتر شایعی 

هم دارد که باید بدانید.
کوکائین

استفاده از کوکائین می تواند:
. رگ های خونی را فشرده و مسدود کرده و جریان خون به سمت مغز را 

کاهش داده یا ببندد.
. ضربان قلب و فشارخون را بالا ببرد و سبب خونریزی در مغز شود.

دیگر مواد مخدر هم می توانند سبب سکته مغزی شوند، مثلا ماریجوانا و 
متامفتامین و هروئین. مصرف زیاد نوشیدنی های انرژی زا نیز می تواند ریسک 

سکته مغزی را افزایش دهد.
سوراخی در قلب

همه ی افراد با یک سوراخ ریز در قلب متولد می شوند. با رشد جنین در رحم 
مادر، این منفذ اجازه می دهد خون از سمت راست قلب به سمت چپ آن 
جریان داشته باشد. در شرایط رشد نرمال، این سوراخ بلافاصله بعد از تولد 

بسته می شود. سپس نوزاد شروع می کند به استفاده از ریه ها برای تنفس.
اما در یک چهارم افراد این سوراخ بسته نمی شود. خیلی وقت ها این منفذ 
باز مشکلاتی ایجاد می کند. برخی از افراد هرگز نمی دانند که سوراخی در 
قلبشان دارند؛ اما این نقص ساختاری یکی از علت های کمتر شایع سکته 
مغزی است. خونی که از دهلیز راست به دهلیز چپ نشت می کند می تواند 
سبب تشکیل لخته خون شود. این لخته به سمت مغز حرکت کرده و سبب 

سکته مغزی می شود.
لخته خون در پاها و لگن

گاهی لخته خون در رگ های خونی پاها و لگن تشکیل می شود. این اتفاق 
می تواند ناشی از آسیب، بی تحرکی، مصرف قرص های جلوگیری از بارداری، 
هورمون درمانی یا اختلالات لخته خون باشد. زنان باردار نیز احتمال دارد به 
این عارضه دچار شوند که به آن ترومبوز رگ های عمقی )DVT( می گویند. این 

لخته ها می توانند تکه تکه شده و عروق تغذیه کننده ی مغز را مسدود نمایند.
قرص های پیشگیری از بارداری

می توانند  استروژن  از  بالایی  دوزهای  با  بارداری  از  پیشگیری  قرص های 
ریسک سکته مغزی را به دنبال داشته باشند. خصوصا خانم هایی که فشارخون 
بالا دارند، چاق هستند و یا سیگار می کشند بیشتر در معرض این عارضه اند. 
قرص های پیشگیری از بارداری هورمونی می توانند مکانیسم های تشکیل 

لخته خون را در بدن فعال کنند.
پارگی در رگ گردن

آسیبی در گردن یا برخی از عوارض می توانند سبب پارگی در دیواره ی شریان 
در گردن شوند. بعد از شکافته شدن بافت، خون به بیرون نشت کرده و لخته 
خون تشکیل می دهد. اگر این لخته به اندازه کافی بزرگ باشد می تواند جریان 
خون را به سمت مغز بند بیاورد یا کاهش دهد. پارگی رگ گردن، علت یک پنجم 

موارد سکته مغزی در افراد زیر ۶۰ سال می باشد.
پارگی رگ گردن معمولا به عمل جراحی نیاز ندارد. بدن شما می تواند در 
عرض چند هفته یا چند ماه این پارگی را ترمیم کند. پزشک ممکن است یک 
داروی رقیق کننده ی خون تجویز کند تا به این ترمیم کمک نماید. در دوره ی 

نقاهت نباید فعالیت سنگین انجام دهید.
درمان سرطان سینه

خون  لخته  تشکیل  موجب  می توانند  سینه  سرطان  درمان های  گاهی 
شوند.

ببرد.  بالا  را  فشارخونتان  می تواند  مداوم  استرس  و  اضطراب  با  زندگی 
فشارخون بالا به مرور زمان می تواند به رگ های خونی آسیب بزند و سبب 
سکته مغزی بشود. استرس به اندازه ی دیگر ریسک فاکتورهای حوادث قلبی 
و عروقی )مثلا دیابت و فشارخون بالا و سیگار( موجب سکته مغزی نمی شود. 
توضیح دادن و سنجیدن استرس کار سختی است، اما چیزی که خیلی خوب 
می دانیم این است که استرس اثرات منفی بر این ریسک فاکتورها داشته و 

فشار زیادی به قلب وارد می کند.
هرچند امکان ندارد بتوانیم استرس و اضطراب را به طور کامل از زندگی 
حذف کنیم، اما توصیه های زیر کمک می کنند جلوی استرس و اضطراب زیاد 

را بگیرید:
. زیاد ورزش و استراحت کنید.
. به تغذیه سالم اهمیت بدهید.

. با دوستان و خانواده ارتباطتان را حفظ کنید، حتی اگر مجازی باشد.
. نگرانی های  خود را با یک دوست قابل اعتماد یا یک مشاور در میان بگذارید.

. هر روز موضوعی برای خندیدن و شاد بودن پیدا کنید.
. برای سرگرمی های مورد علاقه تان و چیزهایی که به شما لذت می دهند 

بیشتر وقت صرف کنید.
. ورزش های کششی انجام دهید و تکنیک های تنفس عمیق را یاد بگیرید.

. هر روز برای خودتان وقت بگذارید، حتی اگر چند دقیقه باشد.
. وقتی احساس می کنید استرس و تنشتان در حال افزایش است، چند 

دقیقه ای مکث کرده و از زاویه دیگری به موقعیتتان نگاه کنید.
. به خودتان این اجازه را بدهید تا به درخواست هایی که استرستان را زیاد 

می کنند نه بگویید.
. برای تسکین استرس سراغ الکل و سیگار نروید.

. اگر فکر می کنید استرستان زیاد است و خودتان قادر به کنترلش نیستید به 
یک روانشناس یا درمانگر مراجعه کنید.

آشنایی با عوامل ابتلا به سکته ی مغزی؛

زیادهرویدرمصرفتنماهیممنوع!آیا استرس می تواند موجب سکته مغزی شود؟

استفاده صحیح و مناسب از تن ماهی در رژیم غذایی می تواند مزیت های مختلفی 
هم داشته باشد. در ادامه این مطلب با جنبه های مثبت و منفی استفاده از تن ماهی 
آشنا خواهیم شد. تن ماهی یکی از غذاهای دارای ماندگاری بالا و نسبتا ارزان قیمت 
است که هم ارزش تغذیه ای خوبی دارد و هم می تواند در تهیه وعده های غذایی 
مختلف کاربرد داشته باشد، از سالاد تا ساندویچ. با این که نمی توان مزیت های 
تغذیه ای تن ماهی را نادیده گرفت، اما به هیچ وجه نباید در مصرف آن زیاده روی 
کرد زیرا چنین کاری می تواند به مسمومیت با جیوه منتهی شود. استفاده صحیح و 
مناسب از تن ماهی در رژیم غذایی می تواند مزیت های مختلفی هم داشته باشد. در 
ادامه این مطلب با جنبه های مثبت و منفی استفاده از تن ماهی آشنا خواهیم شد.  

۱. پروتئین دریافتی تان را افزایش می دهید: افزودن پروتئین به رژیم غذایی 
می تواند ترفند ارزشمندی باشد زیرا احساس سیری طولانی تری به وجود می آورد و 
درنهایت کالری های دریافتی را کاهش می دهد. یک کنسرو تن ماهی معمولا بین 
۳۰ تا ۴۵ گرم پروتئین دارد درحالی که این مقدار تقریبا می تواند کل نیاز روزانه بدن 
به پروتئین را تامین کند. بنابراین، مصرف تن ماهی می تواند راهکار مناسبی برای 

تامین پروتئین مورد نیاز بدن باشد.
داشتن  به خاطر  ماهی،  تن  می کنید:  تقویت  را  چشم  و  مغز  سلامت   .۲
اسیدهای چرب امگا-۳، یکی از غذاهایی است که عملکرد مغز و چشم را تقویت 
می کند.  DHA که یکی از انواع امگا-۳ است و در تن ماهی یافت می شود، خواص 
خوبی برای تقویت حافظه دارد. علاوه بر این، ترکیبات امگا-۳ موجود در تن ماهی 
می توانند التهاب را کاهش دهند و علائم خشکی چشم را رفع کنند. پس اگر واقعا 
طبق یک الگوی صحیح از تن ماهی استفاده کنید، از این مزیت خاص هم بهره مند 

خواهید شد.  
ماهی  تن  وزن می شوید:  افزایش  کنید، دچار  را مصرف  آن  روغن  ۳. اگر 
بسته بندی شده درون روغن دارای مزیت هایی مانند ترکیبات پروتئینی و طعم بهتر 
نسبت به تن ماهی بسته بندی شده درون آب است اما واقعیت این است که تن ماهی 
روغنی نهایتا چربی ها و کالری های بیشتری دارد و می تواند باعث افزایش وزن شود. 
تن ماهی روغنی در هر ۳۰ گرم حدودا ۵۶ کیلوکالری و ۲ گرم چربی دارد درحالی که 
تن ماهی بسته بندی  شده با آب معمولا در هر ۳۰ گرم حدودا ۲۴ کیلوکالری و ۱ گرم 
چربی خواهد داشت. اگر به هر دلیلی )مانند طعم بهتر( از تن ماهی روغنی استفاده 
می کنید،  حداقل باید روغن تن ماهی را جدا کنید و دور بریزید تا میزان چربی و 

کالری دریافتی را کاهش دهید.  
۴. ممکن است دچار نفخ شوید: یکی از ترکیبات موجود در همه انواع تن ماهی، 
سدیم است که دریافت مقادیر بالای آن می تواند به نفخ منجر شود. یک کنسرو تن 
ماهی، صرف نظر از این که درون روغن یا آب بسته بندی شده باشد، معمولا یک چهارم 
از نیاز روزانه بدن به سدیم را تامین می کند. اگرچه دریافت سدیم برای تنظیم مایعات 
بدن ضروری است اما زیاده روی در دریافت سدیم می تواند باعث نفخ شود. بنابراین، 

تن ماهی نمی تواند غذای مناسبی برای استفاده روزانه باشد.  
۵. زیاده روی در مصرف تن ماهی باعث مسمومیت با جیوه می شود: تن ماهی 
نسبت به ماهی تن تازه دارای جیوه کمتری است، اما با این حال میزان جیوه در آن 
هنوز به اندازه ای نیست که بتوان به صورت روزانه از تن ماهی استفاده کرد. امروزه 
در بعضی از مناطق جهان، تن ماهی سبک هم به فروش می رسد که دارای جیوه 
کمتری نسبت به تن ماهی آلباکور است. بزرگسالان معمولا می توانند هر ۲ هفته از 
تن ماهی معمولی یا ۱ بار در هفته از تن ماهی سبک استفاده کنند. در صورت رعایت 

نکردن این اصل مهم، احتمال مسمومیت با جیوه افزایش خواهد یافت.  
 

چرابایدبرخیداروهاراباغذامصرفکرد؟
برخی داروها را باید بعد از غذا مصرف کرد اما برخی دیگر نیاز به پر بودن معده ندارند 
به بررسی مصرف داروها و تاثیر میزان پر بودن معده در اثر گذاری دارو پرداختیم. شاید 
در مرحله اول دستور العمل های پزشک راجع به مصرف دارو در زمان و حالت های 
مختلف خسته کننده به نظر برسد اما این توصیه ها به دلایل متفاوت و خاصی تجویز 
می شود. در ادامه روش های مختلف اثرگذاری داروها بر بدن و دلایل تجویز حالت های 
مختلف قرص را بسته به پر یا خالی بودن معده بررسی می کنیم. بدیهی است که این 

دستورات کلی است و ملاک اصلی مصرف دارو همواره نظر پزشک مربوط است.
  عملکرد دارویی در معده خالی: هنگامی که یک دارو با معده خالی تجویز 
می شود، برای اطمینان از جذب بیشتر آن است چرا که جذب روده با غذا محدود 
می شود و بر اثربخشی این داروهای خاص تأثیر می گذارد. در برخی موارد، عناصر 
غذا مانند آهن یا کلسیم ممکن است به ساختارهای شیمیایی دارو متصل و مانع 
جذب موثر آن شوند به همین دلیل است که مصرف داروهای پوکی استخوان و آسم 
را با معده خالی توصیه می کنند. در برخی از حالت ها هم غذا می تواند به عنوان یک 
مانع فیزیکی برای سطح دیواره روده عمل و از جذب برخی داروها به جریان خون 
جلوگیری کند. در موارد دیگر، تغییرات در ترشحات روده و فرایند گوارش می تواند 

اثربخشی دارو را کاهش دهد.
   عملکرد دارویی با یک وعده غذایی )یا میان وعده(:  برخی از داروها عوارض 
جانبی مانند تحریک معده،سوء هاضمه، زخم یا التهاب دارند. خوردن آن ها همراه 
با وعده غذایی، این آثار ناخوشایند را کاهش می دهد. لازم نیست یک وعده غذایی 
کامل باشد، میان وعده های سبک مانند بیسکویت یا یک ساندویچ کوچک هم در 
برخی موارد کافی است. بهترین مثال این مورد درباره داروهای خوراکی دیابتی است 
که برای جلوگیری از افت قند خون )هیپوگلیسمی( تجویز می شود. آنتی اسیدها 
و داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی معمولًا همراه با وعده غذایی یا میان وعده 
مصرف می شوند تا این مواد پوشش معده را در برابر اسید محافظت کنند. خوردن 
به  افزایش جریان خون  از جمله  متعدد  فیزیولوژیکی  تغییرات  ایجاد  باعث  غذا 
روده، آزاد شدن صفرا و تغییر در pH )اسیدیته( و تحرک روده می شود. این تغییرات 
فیزیولوژیکی می تواند بر مقدار داروی جذب شده از روده و بر پاسخ بدن به دارو تأثیر 
بگذارد. تغییرات فیزیولوژیکی هم مهم است، به عنوان مثال، کپسول ایتراکونازول 
)که برای درمان برخی عفونت های قارچی استفاده می شود( باید همراه با غذا و 
در برخی موارد حتی با نوشیدنی های اسیدی مانند نوشابه مصرف شود، زیرا این 

محصول برای جذب به محیط اسیدی نیاز دارد.
 تاثیر میزان پر بودن معده: برای برخی از داروها، اندازه وعده  غذایی مهم است. به 
عنوان مثال، »اورلیستات« برای کاهش وزن، جذب چربی از غذا را کاهش می دهد، 
بنابراین مصرف این دارو همراه با وعده های غذایی اصلی برای تأثیر بهینه مهم است. 
ترکیب غذا هم می تواند مهم باشد. خوردن غذاهای سرشار از فیبر، پروتئین یا چربی 
یا نوشیدنی هایی مانند چای، قهوه، شیر و آب میوه، می تواند بر نحوه عملکرد برخی 
داروها در بدن تأثیر بگذارد. در بعضی موارد هنگام مصرف آنتی بیوتیک هایی مانند 
»سیپروفلوکساسین« باید از مصرف محصولات لبنی تا بعد از دو ساعت اجتناب شود.
 لزوم توجه به برچسب های دارو: برچسب داروها را به دقت بررسی کنید. به جز 
مواردی که توصیه می شود، قرص ها یا کپسول ها باید با آب قورت داده شوند اگر روی 
برچسب نوشته  شده است: »همراه یا بعد از غذا مصرف شود«، به این معنی است 
که دارو باید در حین غذا یا ظرف نیم ساعت پس از غذا مصرف شود. برای استفاده  
دارو با معده خالی، باید حداقل دو ساعت قبل و نیم ساعت بعد از خوردن دارو چیزی 

نخورید؛ مگر این که دستور پزشک  نکته  دیگری داشته  باشد.
مسکن فقط با معده پر: بیشتر ضددردها همچون ایبوپروفن، مفنامیک اسید 
و دیکلوفناک در معده باز می شوند و معده درد را در برخی افراد تشدید می کنند، 
بنابراین باید با معده پرمصرف شوند. اگر فرد در زمان مصرف دارویی که باید با معده 
پر خورده شود، خوردنی یا غذایی در دسترس نداشته باشد، حتما باید دارو را با دو 

لیوان آب بنوشد تا باعث آسیب به مری و عوارض گوارشی و کلیوی نشود.

سلامت

مضرترینموادغذاییبرایسلامتچشم
تحقیقات متعدد نشان داده استفاده از گوشت های فرآوری شده برای چشم مضر 
است، این گوشت ها سرشار از سدیم هستند و افزایش فشار خون را به همراه دارند 

که ممکن است به رگ های خونی و اعصاب چشم آسیب وارد کند.
نیوز،  متخصصان می گویند مصرف برخی مواد غذایی  به گزارش  بهداشت 

می تواند باعث آسیب به چشم شود.
از دیرباز یکی از مواردی که برای سنجش زیبایی چهره از آن یاد می شود، زیبایی 
چشمان است. نمی توان هیچ معیار خاصی برای زیبایی چشم مطرح کرد، ولی 
دستکم چشمان سالم و عاری از بیماری به طور طبیعی می تواند باعث زیباتر شدن 

چهره شود.
در این مطلب به مضرترین مواد غذایی برای سلامت چشم می پردازیم:

 نان و پاستا
تحقیقات نشان داده است کربوهیدارت های ساده مانند نان سفید و پاستا خطر 
ابتلا به دژنراسیون ماکولا وابسته به سن )تخریب لکه زرد چشم( افزایش می یابد. 
این بیماری یکی از دلایل نابینایی در افراد کهنسال است. از این رو، توصیه می شود 

از غلات کامل استفاده کنید. 
گوشت های فرآوری شده

هات داگ، بیکن، و سایر گوشت های فرآوری شده سرشار از سدیم هستند. 
همین امر می تواند افزایش فشار خون را به همراه داشته باشد. افزایش فشار خون 
باعث آسیب به رگ های خونی می شود که می تواند نابینایی را به همراه داشته 

باشد؛ همچنین فشار خون بالا می تواند به اعصاب چشم آسیب وارد کند.
 غذاهای سرخ شده

غذاهای سرخ شده در حجم بالای روغن، سطح کلسترول بد خون را افزایش 
می دهد. همین موضوع خطر ابتلا به بیماری های قلبی، سکته مغزی، و دیابت 
نوع ۲ را افزایش می دهد؛ همچنین این امر منجر به تولید مولکول هایی به نام 
رادیکال های آزاد می شود که می تواند به سلول ها آسیب وارد کرده و باعث مرگ 

آن ها شود. تمامی این موارد به معنای آسیب به چشمان است.
 روغن های خوراکی

تحقیقات متعدد نشان داده است زیاده روی در مصرف روغن های خوراکی 
می تواند برای چشم مضر باشد. از این روغن ها می توان به روغن آفتابگردان، 

گلرنگ، ذرت، سویا، و کنجد اشاره کرد.
 غذاهای کنسروی

برای  که  بوده  سدیم  بالای  سطح  دارای  شده  کنسرو  و  طبخ  آماده  غذاهای 
سلامتی چشم مضر است.

 نوشیدنی های حاوی شکر
نوشابه ها، نوشیدنی های انرژی زا و سایر نوشیدنی های شیرین حاوی سطح 
بالایی از شکر هستند. همین مسئله خطر ابتلا به بیماری های قلبی و دیابت نوع 

۲ را به میزان قابل توجهی افزایش می دهد و برای سلامت چشم مضر است. 
ماهی و غذاهای دریایی

بی تردید ماهی یکی از  مواد غذایی مفید برای سلامت بدن است. با این حال، 
کمتر کسی می داند که برخی ماهی ها و مواد غذایی دریایی حاوی جیوه هستند 
که می تواند برای بعضی از افراد مضر باشند. توصیه می شود زنان باردار، کودکان 
و زنانی که به فرزندان خود شیر می دهند ۲۲۰ تا ۳۴۰ گرم ماهی در هفته مصرف 

کنند.
عدم مصرف مشروبات الکلی و نوشیدنی های حاوی کافئین مانند قهوه از دیگر 

راهکارها برای حفظ سلامتی چشم محسوب می شود
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آیت الله سبحانی:

شناختشبهات،مهارتیفراترازفراگیری
علوممرسومحوزههاست

آیت الله جعفر سبحانی در پیامی به نخستین "جشنواره پاسخ برتر" آورده است: 
شناخت شبهه و پاسخ گویی به شبهه ها مهارت و تخصصی فراتر از فراگیری علوم 

مرسوم حوزه های علمیه می باشد.
در پیام این مرجع تقلید که روز دوشنبه در آیین پایانی جشنواره مذکور در 
سالن امین مرکز مدیریت حوزه های علمیه قم قرائت شد، آمده است: شگردهای 
رسانه ای و ابزارهای پیشرفته ای که در اختیار دشمنان قرار گرفته، شدت، عمق و 

گستردگی انتشار شبهات را افزون کرده است.
وی ادامه داده است: تقریبا هیچ فردی اعم از زن و مرد و پیر و جوان و کودک از 
تیر رََََس شبهات در امان نیستند. این مرجع تقلید درادامه خاطرنشان کرده است: 
اگر تا یک قرن قبل شبهه ها تنها در میان طیف محدودی از عالمان و دانشوران 
مطرح می شد و اندکی از مردم کوچه و بازار در معرض تیرهای زهرآلود شبهه ها قرار 
می گرفتند، اکنون به سبب فضای مجازی شبهه ها به اعماق ذهن و زندگی همه 
انسان ها نفوذ کرده است. آیت الله سبحانی با تاکید بر وظیفه عالمان دینی یادآور 
شده است: امروزه وظیفه عالمان دینی و مبلغان بسیار سنگین تر و دشوارتر شده 
و شناخت شبهه و پاسخ گویی آن از امری فرعی و حاشیه ای به موضوع اصلی، 
تخصصی و فراگیر دگرگون شده است. پیام حاکی است: در این زمان دشمن با تمام 
توان و در همه عرصه های فکری و رفتاری به رویارویی با دین خدا آمده و به دنبال بسط 
سیطره نامشروع خود در همه ساحت های شناختی و عاطفی انسان ها و تغییر دادن 
رفتار و اغراض پلید و شیطانی خود است. وی  با ذکر روایتی از امام صادق )ع(، تصریح 
کرده است: عالم باید به زمانه خود آگاه باشد و کسی که با اوضاع و احوال زمانه خویش 
آشنا باشد هرگز مورد هجوم شبهه ها قرار نگرفته و غافل گیر نمی شود، نخستین گام 
برای مواجه موثر و مقابله کارساز با شبهه های دینی شناخت مقتضیات زمان است. 
پیام حاکیست: رصد و شناسایی موضوع ها و مسائل واقعی مردم، شناخت ابزارها 
و شیوه های نشر شبهه و مهمتر از همه شناخت زبان نسل امروز عناصر کلیدی 
مقتضیات زمانه است، شناخت شبهه و پاسخ گویی به شبهه ها مهارت و تخصصی 
فراتر از فراگیری علوم مرسوم حوزه ها می باشد. آیت الله سبحانی همچنین تاکید 
کرده است: طلبه های جوان و مستعد باید پس از فراگیری علوم دینی و یا هم زمان 
با آن با انواع تخصص ها و مهارت های شناخت شبهه و پاسخ گویی آشنا شده و 
خود را در این عرصه ورزیده و آماده سازند، بنابراین وظیفه کنونی حوزه های علمیه 
و علمای والامقام و پژوهندگان علوم دین توجه و اهتمام جدی به مقوله شبهه ها و 
پاسخ گویی به آن است. در بخشی از پیام این مرجع تقلید تاکید شده است:  استفاده 
از زبان هنر و دستاوردهای علمی بشر در حوزه های روان شناسی، جامعه شناسی و 
ارتباطات فرهنگی در امر پاسخ گویی به شبهه ها ضرورتی انکار ناپذیر است، اگر شبهه 
پژوهی و پاسخ گویی به شبهه ها فعالیت مهم و اصلی امروز حوزه هاست، فراهم کردن 
زمینه های مادی و معنوی انجام این وظیفه بزرگ هم لازم و ضروری می باشد. آیت الله 
سبحانی با تاکید بر اینکه زعمای دلسوز و آگاه حوزه علمیه و مدیران دغدغه مندی 
که مسئولیت هدایت و اداره شئون دینی را بر عهده دارند باید در تقویت نیروهای 
علمی و فراهم ساختن ابزارها و وسایل مورد نیاز پاسخ گویی به شبهه ها اهتمام ویژه 
داشته باشند می افزاید: بی شک تکریم و پاسداشت زحمت های کسانی که در عرصه 
شبهه پژوهی و پاسخ گویی و مقابله با شبهه های دینی فعالیت دارند یکی از عناصر 
تقویت کننده جبهه حق در برابر جبهه باطل است. این مرجع تقلید در بخش 
پایانی پیام خود برگزاری جشنواره پاسخ برتر را اقدام مبارک و ارزشمندی در راستای 
پاسخ گویی به شبهه ها دانسته و ابراز امیدواری کرده است: این حرکت موجبات 
دلگرمی و تقویت انگیزه های معنوی تلاشگران عرصه شبهه شناسی و پاسخ گویی 
به شبهه دینی را فراهم کند.  اولین جشنواره پاسخ برتر با هدف ارائه شیوه های نو و 
خلاقانه برای پاسخ به شبهات ترتیب یافته . ۱۷۰۰ اثر به این جشنواره رسیده است. 

در دیدار با جمعی از اهالی رسانه مطرح شد؛

انتقاددبیرستادامربهمعروفقم
ازبیتوجهیمسئولانبهسگگردانی

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم گفت: متاسفانه وزارت صمت 
برای فروشگاه های مواد غذایی و دارویی سگ های تزئینی و ولگرد مجوز صادر می 

کند و معضل سگ گردانی در حال گسترش است.
حجت الاسلام والمسلمین علی اصغر گرجی در دیدار با جمعی از اهالی رسانه، 
طی سخنانی به برخی از منکرات در جامعه از جمله سگ گردانی و خرید و فروش 
سگ های زینتی و مخاطرات بهداشتی آنان برای جامعه اشاره کرد و گفت: فروش و 
نگهداری به اصطلاح کلب هراش) سگ ولگرد ( - غیر از سگ گله، سگ شکاری، 
سگ نگهبان یا سگی که در امداد آموزش دیده- جایر نیست اما متاسفانه وزارت 
صمت برای فروشگاه های مواد غذایی و دارویی سگ های تزئینی و ولگرد مجوز 

صادر می کند و معضل سگ گردانی در حال گسترش است. 
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم بر لزوم حفظ شأن شهر مقدس 
قم تاکید کرد و گفت: مسئولان باید نسبت به این جایگاه توجه داشته و برای حفظ 
آن تلاش کنند. با تاکید بر همکاری بیشتر رسانه ها با این ستاد در راستای معرفی 
آثار علمی فرهنگی ستاد امر به معروف گفت: راه اندازی پویش امربه معروف ویژه 
مسئولان موضوعی است که با مشارکت اصحاب رسانه می تواند به شیوه مطلوب 

دنبال شود.
 

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

آغازاجرایطرح»عهدسقایی«
درمسجدمقدسجمکران

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران گفت: با توجه به در پیش بودن مراسم 
های روز عرفه تا ایام محرم و صفر،  طرح »عهد سقایی« با هدف تامین آب معدنی 

مورد نیاز زائرین اجرا می شود.
مجید سلیمیان با اشاره به در پیش بودن مراسم بزرگ عرفه، عید قربان، عید غدیر 
و ایام محرم و صفر اظهار کرد: یکی از سنت های مرسوم در مراسم های مذهبی به 
ویژه در ایام محرم سقایی است و در روایات اسلامی نیز بر این موضوع بسیار تاکید 

و صدقه آب به عنوان بهترین صدقه معرفی شده است.
وی ادامه داد: از سوی دیگر مسجد مقدس جمکران مراسم های مختلفی را از 
روز عرفه تا ایام محرم و صفر برگزار می کند که با توجه به گرمای هوا و عدم خروج از 
شرایط کرونایی، نیاز به تأمین آب معدنی برای خیل عظیم زائران و نمازگزاران این 

مکان مقدس وجود دارد. 
مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه بر این اساس طرح 
»عهد سقایی« با هدف تأمین آب معدنی مورد نیاز زائرین، در مسجد مقدس 
جمکران اجرا می شود، گفت: عاشقان و ارادتمندان حضرت ولی عصر ارواحنا 
فداه که مایلند در ثواب تأمین آب معدنی مورد نیاز زائرین مسجد مقدس جمکران 
شریک شوند. سلیمیان خاطرنشان کرد: خیرینی که می خواهند در این طرح 
شرکت کنند می توانند از طریق شماره تلفن ۰۲۵۳۱۳۲۰ با مدیریت پشتیبانی 

این مکان مقدس تماس بگیرند.

با هدف رفع موانع افتتاح صورت گرفت :

بازدیداستاندارازکتابخانهمرکزیقم
سیدمحمدتقی شاهچراغی با هدف رفع موانع افتتاح از بخش های مختلف 

کتابخانه مرکزی قم بازدید کرد.
انجمن  رئیس  و  استاندار  ندای قم ،سیدمحمدتقی شاهچراغی،  به گزارش 
کتابخانه های عمومی استان قم به همراه سجاد عمرانی سرپرست اداره کل 
کتابخانه های عمومی و امیرعلی عموزاده مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی از 

کتابخانه مرکزی قم بازدید کرد.
استاندار قم ضمن بازدید از بخش های مختلف کتابخانه مرکزی قم بر حل موانع 

افتتاح این کتابخانه تاکید و دستوراتی را در این زمینه صادر کرد.

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی:
نمازبدونزکاتموردپذیرشخداوندنیست

سخنران حرم بانوی کرامت ضمن اشاره به حکایت ثعلبة بن حاطب  با بیان اینکه 
اگر کسی زکات ندهد، نمازش قبول نمی شود، گفت: خداوند متعال در فرازهای 
فَلَا یَعْلَمُ إِذَا بُعْثِرَ مَا 

َ
پایانی سوره عادیات به قیامت متذکر می شوند و می فرمایند؛ »أ

هُمْ بِهِمْ یَوْمَئِذٍ لَخَبِیرٌ«  مگر انسان نمی داند که  دُورِ إِنَّ رَبَّ لَ مَا فِي الصُّ فِي الْقُبُورِ وَحُصِّ
چون آنچه در گورهاست بیرون ریخته می شود و آنچه در سینه هاست فاش خواهد 

شد؛
علیها،  سلام الله  معصومه  حضرت  مقدس  آستان  خبری  پایگاه  گزارش  به 
سخنانی  طی  گذشته  شب   یکشنبه  رفیعی  ناصر  حجت الاسلام والمسلمین 
در محفل معارفی حرم مطهر در شبستان امام خمینی )ره(، ضمن اشاره به 
علی  امیرالمؤمنین  مناقب  و  فضایل  ذی الحجه،  نخست  دهه  مناسبت های 
علیه السلام را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: کتاب شواهد التنزیل با ترجمه 
سیمای امام علی علیه السلام در قرآن؛ به قلم یکی از علمای اهل سنت، به آیاتی 

که دررابطه با امیرالمؤمنین علیه السلام نازل شده، اشاره می کند.
وی در ادامه به فرازهایی از سوره عادیات اشاره کرد و با بیان این که اگر کسی 
این سوره را بخواند ثواب حاجیان بیت الله الحرام را کسب نموده، در روز قیامت 
با مولی الموحدین علی علیه السلام محشور خواهد شد، خاطرنشان کرد: آیه ۲۰ 
سوره مزمل(، » )آیه ۸۲ سوره نساء(؛ این ثواب هایی که برای تلاوت آیات الهی ذکر 

شده است، باید توأمان با تأمل و عمل به آیات باشد.
سخنران حرم کریمه اهل بیت سلام الله علیها با اشاره به این که سوره عادیات 
دررابطه با قصد حمله عده ای از اشرار و کفار به مدینه برای ترور رسول الله )ص( و 
در وصف رشادت های سلحشورانه امیرالمؤمنین )ع( و همراهان ایشان در جنگ 
با اشرار و ترد دشمنان اسلام نازل شده است، اظهار داشت: امیرالمؤمنین علی 
علیه السلام با لشکری برای دعوت این اشرار به اسلام عازم شدند؛ سرکشی و 
یاغی گری این کفار مانعی برای دعوت به دین اسلام شده، بر حمله خود به مدینه 

اصرار ورزیدند.
رفیعی به قسم های سوره عادیات اشاره کرد و یادآور شد: عادیات جمع عادیه 
به معنای اسب تندروست؛ جهاد و رزمندگی در راه خدا، آن چنان مهم و ارزشمند 
است که خداوند متعال به نفس  اسب و جرقه سم اسب های مجاهدین قسم یاد 

می کنند.
وی سوره عادیات را تجلی زیباترین کلام دررابطه با رزمندگان و مجاهدین راه الهی 
توصیف کرد و با بیان این که ارزشمندی اسب هایی که بدان قسم یاد شده، به در 
رکاب مجاهدین دین الهی بودن است، خاطرنشان کرد: در حدیثی پیامبر اعظم 
صلی الله علیه و آله دررابطه با جایگاه والای علی علیه السلام می فرمایند؛ اگر ترس 
از این نبود که گروه هایی از امّتم درباره تو همان را بگویند که مسیحیان درباره 
عیسی  گفتند، چیزهایی که دررابطه با تو هست را می  گفتم تا از میان مردم عبور 

نکنی مگر آن که خاک پایت را برای تبرّک بردارند.
سخنران حرم کریمه اهل بیت سلام الله علیها به اهداف قسم های سوره عادیات 
نعمت های  برابر  انسان در  لَکَنُودٌ«؛  هِ  لِرَبِّ نْسَانَ  الِْ »إِنَّ  یادآور شد:  و  اشاره کرد 
پروردگارش بسیار ناسپاس و بخیل است. خداوند متعال پس از قسم به اسب و 
جرقه سم اسب، انسان کنود را نکوهش می کند؛ چراکه انسان های کنود کم 
تحمل و بخیل بوده به دیگران کمک نمی کنند و همواره از انفاق و سخاوت به دور 

هستند.
رفیعی ضمن ارائه تمثیل هایی افزود: انسان به خاک یک دانه گندم می دهد و 
سخاوتمندانه خوشه ای تحویل می گیرد؛ متأسفانه برخی از انسان ها هزاران دانه 

گندم می خورند و به اندازه یک دانه به بندگان خدا خدمت نمی کنند.
وی در تبیین فرازهایی از آیات سوره عادیات به گلایه های خداوند متعال از برخی 
هُ لِحُبِّ الْخَیْرِ لَشَدِیدٌ« خداوند متعال در آیات  انسان ها اشاره کرد و یادآور شد: »وَإِنَّ
الهی در بیان ثروت از کلمه خیر استفاده نموده است و آن چیز که ثروت را به نقمت 

تبدیل می سازد وابستگی به مال است.  
سخنران حرم کریمه اهل بیت سلام الله علیها با اشاره به این که برخی از انسان ها 
بسیار مال دوست و مال پرست هستند، اظهار داشت: انسان باید با رهایی خود از 
مال دنیا، این موهبت الهی را در مسیر کسب رضایت الهی هزینه کند و تا زنده 

است خودش اموال و ثروتش را در مسیر اطاعت الله صرف نماید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن اشاره به  سختی های مشکلات 
اقتصادی حاکم بر جامعه با تأکید بر این که بر همگان لازم است تا در این دوران 
سخت، دستگیر مستضعفان باشیم، خاطرنشان کرد: قسم های خداوند متعال در 

سوره عادیات تأکیدی بر بخل و مال پرستی عده ای از انسان های ناسپاس است.
رفیعی در پایان سخنان خود ضمن اشاره به حکایت ثعلبة بن حاطب  با بیان اینکه 
اگر کسی زکات ندهد، نمازش قبول نمی شود، اظهار داشت: خداوند متعال در 
فَلَا یَعْلَمُ 

َ
فرازهای پایانی سوره عادیات به قیامت متذکر می شوند و می فرمایند؛ »أ

هُمْ بِهِمْ یَوْمَئِذٍ لَخَبِیرٌ«  مگر انسان  دُورِ إِنَّ رَبَّ لَ مَا فِي الصُّ إِذَا بُعْثِرَ مَا فِي الْقُبُورِ وَحُصِّ
نمی داند که چون آنچه در گورهاست بیرون ریخته می شود و آنچه در سینه هاست 
فاش خواهد شد؛ بدانید خداوند متعال در چنین روزی به حال انسان نیک آگاه 

است.

در صحن جوادالائمه علیه السلام انجام می شود؛

چایخانهحضرتیحرممطهربانویکرامت
اززائرانومجاوران

پذیرایی با چای حداقل از ۱۰۰ سال پیش در حرم مطهر بانوی کرامت معمول 
بوده و در صحن امام هادی علیه السلام که قدیمی ترین صحن حرم مطهر حضرت 
معصومه سلام الله علیها است آبدارخانه و چایخانه وجود داشته و در برخی اعیاد 

مذهبی با چای از مردم پذیرایی به عمل می آمده است.
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، پیشینه 
پذیرایی از زائران حرم مطهر بانوی کرامت به دوره سلجوقی و بیش از ۸۰۰ سال 
پیش باز می گردد که آثاری از نحوه پذیرایی که در آن دوران معمول بوده در موزه 

فاطمی نگهداری می شود.
پذیرایی با چای نیز حداقل از ۱۰۰ سال پیش در حرم مطهر بانوی کرامت معمول 
بوده و در صحن امام هادی علیه السلام که قدیمی ترین صحن حرم مطهر حضرت 
معصومه سلام الله علیها است آبدارخانه و چایخانه وجود داشته و در برخی اعیاد  

مذهبی با چای از مردم پذیرایی می شده است.
حال حاضر نیز چایخانه حضرتی حرم مطهر بانوی کرامت در صحن امام جواد 

علیه السلام در راستای تکریم زائران خدمت رسانی می کند.
سعید اسدی رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت در گفت وگویی 
آذرماه ۱۴۰۰  از ۱۹  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  حضرتی  چایخانه  کرد:  اظهار 
مصادف با روز میلاد حضرت زینب سلام الله علیها شروع به کار کرده و همه روزه 

فعال بوده است.
وی افزود: چایخانه حضرتی حرم حضرت معصومه سلام الله علیها هر روز دو 
ساعت قبل از اذان مغرب آغاز به کار می کند و تا دو ساعت بعد از اذان مغرب این 

خدمات ادامه دارد.
وی ادامه داد: در چایخانه حرم مطهر روزانه ۴ خادم رسمی و ۱۰ خادم افتخاری 
مشغول خدمت هستند و به طور متوسط روزانه بین ۶ تا ۷ هزار چای بین مردم 
توزیع می شود و در اعیاد و مناسبت ها که در دو شیفت ظهر و عصر فعال است 

روزانه نزدیک به ۲۰ هزار چای توزیع می شود.
وی گفت: با توجه به ورود به فصل گرم سال چایخانه حضرتی حرم مطهر حضرت 
معصومه سلام الله علیها از ۲۰ خردادماه به جای توزیع چای به توزیع شربت می 
پردازد که روزانه حدود ۸ هزار شربت در میان زائران قبل و بعد از اذان مغرب توزیع 

می شود.
وی با اشاره به استقبال خوب مردم و رضایتمندی از این بخش حرم مطهر 
افزود: چنانچه مردم برای مشارکت در چایخانه حضرت تمایل داشتند می توانند 
با مراجعه به پرتال نذورات حرم مطهر بانوی کرامت به نشانی nazr.amfm.ir و یا 
شماره گیری کد دستوری #۲۵۰*۷۴۱* نذورات خود را به صورت غیر حضوری 
واریز کنند و در صورت حضور در حرم مطهر دفاتر هدایا و نذورات حرم مطهر و محل 

چای خانه، پذیرای نذورات مردمی است.

تک فرزندی یکی از مسائل آسیب زا در سال های اخیر به شمار می رود که رشد فزاینده ای 
داشته است و بسیاری از خانواده های ایرانی به آن گرایش پیدا کرده اند. بدون شک ادامه این 
رویه می تواند اساس موجودیت یک جامعه را سست و بنیان خانواده را متزلزل ساخته و با 

تهدیدات متعددی روبه رو کند.
»تحلیل آسیب های تک فرزندی برای والدین با رویکرد دینی و روانشناختی« ]۱[ عنوان 

مقاله ای به قلم »مرضیه هروی، اسماعیل چراغی کوتیانی و محسن هراتی« است.
هدف از انجام این پژوهش بررسی و تحلیل آسیب های تک فرزندی برای والدین است. 
یافته ها حاکی از آن است اگرچه مستقیماً آموزه های دینی از تک فرزندی، کمیت و تعداد 
اولاد بحثی به میان نیامده است، اما کلیت آیات و روایات فرزندآوری بر اهمیت این مساله 
تأکید دارند. نویسنده در مقاله حاضر بر آن است آسیب های جسمی، روانی، تربیتی و معنوی 
تک فرزندی را مورد بررسی قرار دهد. روش گردآوری پژوهش اسنادی و کتابخانه ای و روش 

پردازش مطالب توصیفی و تحلیلی با استفاده از نتایج پژوهش های پیشین بوده است.
آسیب های والدین تک فرزند

مطالعات روانشناختی و جامعه شناختی بیانگر آن است که تک فرزندی آسیب هایی را برای 
والدین به همراه دارد. ازآن جا که این آسیب ها گسترده و شامل عرصه های گوناگون می باشند 

نویسندگان در پژوهش حاضر به برخی از این آسیب ها می پردازند.
 ۱. آسیب های جسمی

 یکی از آسیب هایی که والدین تک فرزند با آن روبرو می باشند، آسیب جسمی است. به طور 
طبیعی جسم مادر به دلیل ارتباط نزدیکتر با کودک بیشتر درگیراین آسیب ها خواهد بود. این 
در حالی است که داشتن فرزند برای زن مانند حکم سلامتی برای اوست و با تأمین شادابی، او 

را به زندگی امیدوار و سرگرم می کند.
تحقیقات جدید نشان داده است که پدر و مادر شدن، آنها را از خطر ابتلا به سرطان و 
بیماری های قلبی محافظت می کند. این پژوهش ها که روی یک و نیم میلیون نفر انجام شده 
است، نشان می دهد که داشتن فرزندان پرشمار، خطر ابتلا به سرطان سینه را در زنان کاهش 

می دهد.
افزون بر این دانشمندان بر اساس برخی آزمایش ها و تحقیقات اعلام کرده اند مادرانی که 
تازه صاحب فرزند شده اند، حافظه بصری قوی تری دارند و در مقایسه با زنانی که فرزند ندارند 

بهتر می توانند اطلاعات اطراف خود را دریافت کنند و به خاطر بسپارند.
۲. آسیب های روانی

نویسندگان مقاله حاضر  اضطراب، استرس و افسردگی را از جمله آسیب های روانی برای 
والدین دارای تک فرزند برمی شمرند و بر این باورند که جسم و روان رابطه ای تنگاتنگ با هم 
دارند و هر آنچه بر جسم تأثیرگذار باشد روان را نیز متأثر می سازد،. در ادامه این پژوهش آمده 
است: تک فرزندی بر روان والدین نیز تأثیرگذار می باشد و آسیب ها و چالش هایی را به وجود 
می آورد. در واقع هرچه قدر تعلقات و وابستگی ها بیشتر باشد، زمینه نگرانی و اضطراب بیشتر 

است.
همچنین بسیاری از جامعه شناسان و روانشناسان معتقدند تعداد فرزندان بر نحوه زندگی 
زوجین، روابط زناشویی و تنش های والدین تأثیر می گذارد. در واقع در کنار آسیب هایی که 
خود کودک تک فرزند با آنها روبه رو می شود، آسیب های متعددی هم خانوادۀ این کودکان 
را تهدید می کند. این خانواده ها همواره نگران بوده و فکر می کنند که اگر مشکلی برای این 
یک کودک به وجود بیاید، هیچ کاری از آنها ساخته نیست. بدون شک این نگرانی و وابستگی 

شدید والدین و تک فرزند زمینه اضطراب و استرس و فشارهای روانی را ایجاد خواهد کرد.  

علاوه بر موارد گفته شده ترس از دست دادن تک فرزند باعث می شود این کودکان به صورت 
محدودتر رشد کرده و والدین اجازه ندهند با گروه همسالان بازی و تعامل داشته باشند و به 

طور مستقل کارهای روزمره خود را انجام دهد.
اندیشه فرزندآوری یکی از فرایندهای زیربنایی و بسیار مؤثر در ایجاد آرامش و تحکیم و 
کارآمدی خانواده است. از سوی دیگر تولد فرزندان در خانواده احساس مفید و مؤثر بودن را 

برای والدین به ارمغان می آورد.
پژوهشی که »برتراند راسل« انجام داده است، نشاط و شادمانی حاصل از تولد فرزند در 
خانواده را تائید می کند. این در حالی است که طبق بررسی های انجام شده والدین تک فرزند 
بیشتر از والدین چند فرزند در معرض افسردگی قرار دارند. هرچه وابستگی و پیوند انسان ها 

قویتر باشد پذیرش جدایی و دوری دشوارتر خواهد بود.
 ۳. آسیب های تربیتی

نویسندگان مقاله حاضر معتقد است که تربیت کودکان تک فرزند با کودکانی که دارای 
خواهر و برادر می باشند متفاوت است و والدین تک فرزند در زمینه اخلاقی و تربیتی نیز با 
آسیب هایی روبرو هستند. از جمله این آسیب ها می توان به رواج فرهنگ فرزند سالاری اشاره 

کرد.
تک فرزند بودن کودک موجب معطوف شدن توجه کامل والدین به وی شده و به مرور این 
فرزندان کانون توجه خانواده می شوند.  معمولًا در خانواده های تک فرزند پدر و مادر از نظر 
عاطفی به شدت به او وابسته می شوند به طوری که احساس می کنند باید همه خواسته های 
کودک را برآورده سازند. برآورده ساختن این خواسته ها در برخی موارد به اندازه ای می رسد که 

والدین ناخواسته برای راضی کردنش به او باج می دهند.
همین آموزه باجگیری در زندگی آینده کودک نیز تأثیرگذار است از طرف دیگر تبدیل شدن 
فرزندان به انسان های پرهزینه  باعث خواهد شد تمایل به فرزندآوری و تعدد فرزند در خانواده ها 
کاهش یابد؛ زیرا نمی توانند انتظارات بالای آنها را برآورده کنند. الگوی تربیتی این خانواده ها 
به فردگرایی نزدیک است، اما مدیریت خانواده های پرجمعیت به دلیل محدودیت امکانات، به 

انواعی از نظم نیازمند است که نتیجه آن زندگی های موفق خواهد بود.
کاهش انسجام خانواده از دیگر آسیب های تربیتی است. نویسنده معتقد است که نبودن 
فرزند در محیط خانواده، یکی از عوامل ناپایداری در زندگی مشترک به شمار می آید. ازآن جا 
که بخشی از تعارض های زناشویی حاصل اختلاف زوجین در اهداف زندگی است، حضور 

فرزندان، موجب همگرایی اهداف زوجین و در نتیجه، کاهش تعارض های آنها می شود.
یکی دیگر از معایب بزرگ تک فرزندی، وقت گیر بودن آن است. برخلاف تصور برخی که 
گمان می کنند بچه های زیاد وقت بیشتری را از والدین می گیرند، وجود چند فرزند موجب 
می شود والدین وقت کمتری را برای بازی با بچه ها بگذارند. بهترین کسانی که وقت بچه ها را 

پر میکنند، خود بچه ها هستند.  
جمع بندی

- افزایش پرشتاب آسیب ها و ناهنجاری های اجتماعی و چالش های موجود در زمینه 
فرزندآوری مستلزم ارتقاء سطح بینش و آگاهی خانواده ها و ارائه آموزش های لازم و انجام 

پژوهش های علمی عمیق و گسترده است.
- در جامعه کنونی تغییرات گسترده ای در سبک فرزندآوری ایجاد شده است، به طوری 
که به تدریج جایگاه الگوی سنتی خانواده با محوریت »حضور فرزند مایۀ رحمت و برکت 
است« جای خود را به الگوی »حضور فرزند مایۀ زحمت است« داده که ضرورت دارد با ارائه 
راهکارهای اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی افکار عمومی را از آسیب های این موضوع مطلع 

ساخت.
 - جامعه ای که در آن کودکان، پدران و مادران آن از سلامت جسمی، روانی و تربیتی 

برخوردار نباشند، نمی تواند جامعه ای پویا و پیشرو باشد.
- اگرچه در آموزه های دینی به طور مستقیم بحثی از تک فرزندی یا کمیت و تعداد فرزند به 

میان نیامده است، اما جهت گیری کلی روایات به سمت کثرت جمعیت است.
- آیات قرآن کریم فرزند و جمعیت را مدد الهی دانسته و از ارکان تکامل بشر می پندارد.

- از منظر روانشناختی نیز والدین تک فرزند به دلایل مختلف مانند جدایی فرزند از خانواده 
با آسیب هایی چون اضطراب و افسردگی روبرو خواهند بود.

-  وجود فرزند، موجب آسایش روحی و فکری انسان می شود و انسان را از دغدغه درونی و 
افسردگی روحی نجات می دهد.

- در خانواده های تک فرزند وابستگی دارای افراط وتفریط است و کمتر از تعادل برخوردار 
است.

- تک فرزندی مشکلاتی مانند فرزندسالاری و کاهش انسجام خانواده را در پی دارد.
-  تحقیقات نشان داده است که از نظر جسمی بارداری و شیردهی و زایمان به سلامتی 

مادر کمک کرده و نقش مهمی در هوش و حافظه و جلوگیری از سرطان های متعدد دارد.
- تک فرزندی یکی از عوامل هسته ای کاهش جمعیت است در صورت شیوع می تواند 
بنیان جامعه را هدف قرار داده و در ابعاد گوناگون اقتصادی، فرهنگی و سیاسی و مذهبی 

آسیب زا باشد.
پی نوشت

]۱[ . تحلیل آسیب های تک فرزندی برای والدین با رویکرد دینی و روان شناختی، »مرضیه 
هروی؛ اسماعیل چراغی کوتیانی؛ محسن هراتی«، دوفصلنامه مطالعات اسلامی آسیب 

های اجتماعی، دوره ۲، شماره ۱، شهریور ۱۳۹۹، صفحه ۱۸۲-۱۶۳

پژوهشگران بررسی کردند؛

تهدیدات تک فرزندی برای جامعه؛ مسائل آسیب زا کدامند؟

هدی سادات پاک نهاد:
در پارک بانوان در حال قدم زدن بودیم که چند پسر نوجوان 
سر راه مان قرار گرفتند.یکی از ما سوال ذهن بقیه را پرسید 
؟اینجا مگر مخصوص خانم ها نیست ؟این پسر ها اینجا چه 
می کنند؟بخشی از موها را تراشیده و قسمتی دیگر را کوتاه 
کرده بودند. روی گردن های شان تاتوهایی با حروف لاتین 
داشتند.تی شرت های گشاد و شلوارهای زاپ دار پوشیده 
از ظرافت شان  بودند و اگر کمی بیشتر دقت می کردی 
می فهمیدی که این ها دختران نوجوانی هستند که  فقط 
خودشان را به شکل پسرها در آورده اند.خیلی ها با دیدن 
شان تنها سری تکان می دادند و می رفتند اما آن ها فارغ از 
نگاه های سنگین بقیه همدیگر را پیدا کرده بودند و تا بدون 
توضیح دادن به دیگران چیزی که فکر می کنند »هستند « 

را بروز دهند.
اختلال هویت جنسی در نوجوانان ابتدا باید به دستی 
درک شود. دکتر مهری نجات، روان پزشک، مؤسس و رئیس 
مهم  از  زندگی  ایرنا  با  گفتگو  در  جنسی  سلامت  انجمن 
ترین عوامل ایجاد این اختلال و در مان آن می گوید. این 
روانشناس پیش از هر چیز تاکید دارد که اختلال هویتی 
این دسته از نوجوانان با  ترنسکشوال ها متفاوت است، چرا 
که ترنس ها سیر طولانی را طی می کنند. هویت جنسیتی 
این افراد با جنسیت انتسابی آن ها هنگام تولد متفاوت است 
و اغلب تمایل به تغییر جنسیت دارند اما اکثر دخترانی که 
ما در برخی دبیرستان ها و کوچه و خیابان ها می بینیم که 
ظاهر خود را به شکل پسرانه درمی آورند، صرفا ظاهر پسرانه 
را دوست دارند و تصور می کنند با این نوع پوشش و رفتار، 
آزادی بیشتری دارند و می توانند رفتارهای هیجانی بیشتری 

از خودشان نشان دهند.
سردرگمی در هویت جنسی

در  هم  جنسی  هویت  اختلال  که  است  این  حقیقت 
با توجه به شرایط  اما  دختران و هم در پسران وجود دارد 
فرهنگی رفتارهای پسرانه ای که دخترها انجام می دهند، 
بیشتر به چشم می آید. یک مطالعه در سال 2018 نشان داد 
که 1.3 درصد از نوجوانان 16 تا 19 ساله مبتلا به نارسایی 
جنسی قابل توجهی هستند. اگرچه این تعداد قابل توجه 
نیست، اما نشان می دهد که نوجوانانی هستند که برای بیان 

هویت جنسی خود نیاز به حمایت دارند.
نوجوانان اغلب دچار سردرگمی هویت جنسیتی می شوند 
اما یک توضیح علمی پشت سردرگمی هویت جنسیتی در 
میان نوجوانان وجود دارد. نظریه اریک اریکسون، مراحل 
رشد روانی اجتماعی، هشت مرحله رشد در زندگی را توضیح 
می دهد. مرحله پنجم در میان نوجوانان )12 تا 19 سال( 
مرحله سردرگمی هویت در مقابل نقش است؛ اینجاست که 
نوجوانان در مورد هویت، نقش در جامعه، حلقه اجتماعی که 
می خواهند به آن تعلق داشته باشند و حتی  درجنسیت خود 
سردرگم می شوند. به همین دلیل است که در مرحله بلوغ، 
برای برخی از نوجوانان کاملًا رایج است که در مورد هویت 
ترجیحات  باید  نوجوانان  اما  بپرسند  سؤال  خود  جنسی 
جنسی خود را شناسایی کنند تا نقش خود را در جامعه 

بدانند.

مرحله سردرگمی هویت در مقابل نقش باید با شناخت 
یا تثبیت هویت واقعی آن ها که به معنای شناخت ترجیح 
این  نوجوان  اگر  شود.  انجام  آن هاست،  واقعی  جنسیت 
مرحله را با موفقیت پشت سر نگذارد یا در شناخت هویت 
جنسی گیج شود، ممکن است در آینده مشکلاتی ایجاد 
شود و دررسیدن به مرحله رشد بعدی که صمیمیت در مقابل 

انزوا است، شکست بخورد.
علائم مرتبط با نارسایی هویت جنسی

اگر نوجوان حداقل دو مورد از علائم زیر را به مدت شش 
ماه تجربه کند، به نارسایی جنسیتی مبتلا است. علائم 

نارسایی جنسیتی نوجوانان عبارت اند از:
جنسی  ویژگی های  و  بیان شده  جنسیت  بین  -تفاوت 
بیولوژیکی -تمایل زیاد به نداشتن ویژگی های جنسی اولیه 
مرتبط با جنسیت تولد -درخواست و تمایل به اینکه به عنوان 

جنسیت موردنظر با آن ها رفتار شود
- پوشیدن لباس های متفاوت از جنسیت خود

-عدم تمایل به شرکت در گروه های جنسیتی خاص
دلیل گرایش دختران به رفتارهای پسرانه

دکتر مهری نجات، روان پزشک، مؤسس و رئیس انجمن 
به  دختران  گرایش  علل  خصوص  در  جنسی  سلامت 
دروان  در  هورمونی  »تغییرات  می گوید:  پسرانه  رفتارهای 
نوجوانی ممکن است بر روی خلق، رفتار و حتی علایق 
نوجوان تأثیر بگذارد. همچنین ممکن است نوجوانان به 
دلیل اضطراب یا افسردگی در دروان بلوغ تمایل به مصرف 
مواد مخدر پیدا کنند که همان مصرف مواد باعث می شود 
رفتارهای غیراخلاقی و غیرطبیعی ازجمله رفتارهای متضاد 

با جنسیت را از خودشان نشان دهند.«
دوست  سن،  این  »در  می دهد:  ادامه  روان پزشک  این 
برای نوجوانان برخوردار است و معمولًا  از اهمیت زیادی 
دوستانشان  برابر  در  را  خودشان  دارند  دوست  نوجوانان 
باعث  مسئله  این  دلیل  همین  به  دهند،  نشان  قدرتمند 
شخصیت  مشکلات  دچار  نوجوان  دوستان  اگر  می شود 
باشند یا گرایش به مواد مخدر داشته باشند، آن ها نیز از 
و  میان، فضای مجازی  این  در  پیروی کنند.  دوستانشان 
همچنین برنامه هایی ازجمله فیلم ها و آهنگ های کره ای 
که متأسفانه جدیداً در بین نوجوانان خیلی شایع شده، 
دست به کارهای  تا  کند  تحریک  را  نوجوان  است  ممکن 
مختلف بزند. یکی دیگر از عوامل تقلید از رفتارهای جنس 
مخالف، الگوبرداری از دوستان یا برنامه های مختلف است. 
برخی دیگر از نوجوانان هم به دلیل مصرف گل، شیشه و ... 
ممکن است دست به هر کاری ازجمله رفتارهای متفاوت با 

جنسیتشان بزنند.«
دکتر نجات وضعیت اختلال جنسیتی ترنسکشوال ها 
متاوت از این گروه می داند: »دقت کنید این ها متفاوت از 
ترنسکشوال ها هستند؛ ترنسکشوال ها سیر طولانی را طی 
می کنند. هویت جنسیتی این افراد با جنسیت انتسابی 
تغییر  به  تمایل  اغلب  و  است  متفاوت  تولد  هنگام  آن ها 
جنسیت دارند اما اکثر دخترانی که ما در برخی دبیرستان ها 
و کوچه و خیابان ها می بینیم که ظاهر خود را به شکل پسرانه 
و  را درمی آورند  بودن  ادای مرد  این ها درواقع  درمی آورند، 

تصور می کنند با این نوع پوشش و رفتار، آزادی بیشتری 
دارند و می توانند رفتارهای هیجانی بیشتری از خودشان 

نشان دهند.«
بعضی  در  »متأسفانه   : دهد  می  ادامه  درمانگر  این 
خانواده ها بیشتر به پسرها اهمیت داده می شود؛ به همین 
خاطر گاهی دختران برای جلب محبت و اعتماد خودشان 
را به شکل پسرانه درمی آورند؛ البته لازم به ذکر است که 
فارغ از عوامل گفته این را در نظر داشت که ممکن است 
اختلالات روان شناختی و روان پزشکی هم ازجمله علل این 

مسئله باشد.«
وقتی از نوجوانان مبتلا به نارسایی هویت جنسی 

حمایت نمی شود چه اتفاقی می افتد؟
وقتی نوجوانان متوجه می شوند که در هویت خود تفاوت 
دارند، این مسئله به طور طبیعی می تواند منجر به اضطراب 
و در برخی موارد افسردگی شود. در چنین شرایطی والدین 
باید به آن ها کمک کنند تا اهمیت زندگی و دوست داشتن 
هویت خود را درک کنند. وقتی نوجوانان بدون حمایت رها 

می شوند، دچار مشکلاتی ذیل خواهند شد:
-اختلالات روانی مانند اسکیزوفرنی، افسردگی، اضطراب 

و اختلالات خوردن
-سوءمصرف مواد مانند مواد مخدر و الکل

-پایین بودن عزت نفس
-آسیب واردکردن به خود یا حتی افکار و اقدام به خودکشی

-منزوی شدن
-خودداری از انجام فعالیت های مدرسه

-مشکل در ایجاد روابط با خانواده
برخورد والدین در برابر اختلال هویت جنسی 

نوجوان
به گفته دکتر نجات، بهترین نوع برخورد خانواده ها افزایش 
ارتباط و صمیمت با فرزند است. والدین در دوران نوجوانی 
باید به اضطراب و افسردگی فرزندشان توجه نمایند و حتماً 
از مشاور و روان پزشک کمک بگیرند تا این اختلالات کنترل 

شود.
این روان پزشک می گوید: »والدین نگران نباشند چراکه با 
ایجاد یک رابطه خوب می توان رفتارهای متضاد با جنسیت 
در فرزند را کنترل کرد. خیلی از بچه ها بعد از گذشت دوران 
بلوغ به دلیل تربیت صحیح و ارتباط سالم با خانواده به هویت 
اصلی خودشان بازمی گردند اما  دقت کنید مبارزه و ایجاد 
تنش با فرزندان در سن بلوغ وضعیت را بدتر خواهد کرد.« 
این روانپزشک یکی از راهکارهای مهم در حل این مسئله را 
کمک گرفتن از مشاور  می داند: »نوجوانان در این سن اصلًا 
به حرف والدینشان گوش نمی دهند. علاوه بر مشاور، حرف 
دوست و معلم در این سن می تواند تأثیرگذار باشد لذا کمک 
گرفتن از معلمان آگاه در این زمینه هم می تواند مؤثر باشد.«
دکتر نجات در پایان تأکید می کند: »اختلالات و مشکلات 
دوران نوجوانی زمانی غیرقابل درمان است که نوجوان فکر 
کند دیگر راهی وجود ندارد و همه او را طرد کرده اند اما اگر 
والدین دوست نوجوانشان باشند و این مسئله برای نوجوان 
قطعی شود که همه او را دوست دارند و هنوز ارزشمند است، 

خیلی از مسائل حل خواهد شد.«

گرایشدخترانبهرفتارهایپسرانهنگرانکنندهاست؟
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 دفتر مشاوران املاک متخلف پلمب می شود؛

صدورکدرهگیریتوسطاملاک
هزینهایندارد

صدور کد رهگیری برای هرگونه معاملات املاک، بدون هزینه است، اما برخی 
از آژانس های مسکن برای صدور آن مبالغ میلیونی درخواست می کنند که این کار 

تخلف است و در صورت شکایت، بنگاه معاملات ملکی پلمب خواهد شد. 
به گزارش ایرنا، حدود ۱۵ سال قبل تمامی معاملات ملکی اعم از خرید، فروش، 
اجاره و رهن، در بنگاه های املاک به صورت دستی در برگه های قولنامه و با توافق 
طرفین نوشته می شد. تنها چیزی که ۲ طرف معامله به آن دسترسی داشتند، 

همان قولنامه  غیررسمی بود.
غیر رسمی بودن شکل ثبتی این قبیل معاملات، زمینه ساز بروز تخلفات بسیاری 
بود که از جمله مهم ترین آن می توان به فروش یا اجاره یک ملک به تعداد زیادی از 
افراد اشاره کرد اما زمانی که مستاجر یا خریدار خانه، کد رهگیری برای معامله خود 
دریافت می کند، می توانند با وارد کردن پلاک ثبتی از شرایط سند ملک مورد نظر 
مطلع شوند. این سامانه با سازمان ثبت احوال در ارتباط است و با احراز هویت فرد، 

از امکان جعل عنوان و تخلفاتی از این دست جلوگیری می کند.  
برای برطرف شدن این مشکلات، هیات دولت مصوبه ای را به تصویب رساند و 
بخشنامه ای به اتحادیه مشاوران ابلاغ شد که به واسطه آن  مشاوران املاک موظف 
شدند تمام معاملات، نقل و انتقالات ملکی که انجام می دهند را در سامانه ثبت 

هوشمند معاملات مسکن )سامانه رهگیری( به ثبت برسانند.
این اقدام برای جلوگیری از تخلفات انجام شد، اما برخی از آژانس های املاک 
از این مسئله سوءاستفاده کرده و علاوه بر حق کمیسیون خود، برای صدور کد 
رهگیری نیز از دو طرف معامله، درخواست هزینه های میلیونی می کنند. این در 
حالی است که هزینه صدور کد رهگیری برای معاملات اجاره یک هزار تومان و 

برای خریدوفروش پنج هزار تومان است.
درخواست هزینه برای صدور کد رهگیری جزو تخلفات آژانس های مسکن به 
حساب می آید و معامله گران می توانند در صورت مشاهده این تخلف، از آن بنگاه 
به اتحادیه مشاوران املاک یا بازرسی اصناف شکایت کنند که جزای این تخلف 

می تواند به پلمب شدن دفتر کار مشاوران املاک منجر شود.
در روند رسیدگی به تخلفات این چنینی، اگر شکایتی انجام شود، آژانس املاک 

موردنظر علاوه بر برگرداندن مبلغ دریافتی، باید جریمه نیز پرداخت کنند.

مدیرعامل راه آهن خبر داد:

افزایش۱۵۰درصدیحملریلی
کالایاساسیدرفصلبهار

مدیرعامل شرکت راه آهن از افزایش ۱۵۰ درصدی حمل کالاهای اساسی در سه 
ماه نخست امسال توسط بخش ریلی خبر داد و گفت: هر چند که درگیر پرداخت 
بدهی سنگین راه آهن از دولت قبل هستیم، اما نگاه دولت سیزدهم بر توسعه 

حمل ونقل ریلی است. 
»میعاد صالحی« در مراسم رونمایی از ۳۱۹ دستگاه ناوگان نو و بازسازی شده 
به شبکه ریلی، اظهار کرد: در سال ۱۴۰۰ رکورد تولید داخلی ناوگان ریلی هم 
به لحاظ تعداد و هم به لحاظ ارزش شکسته شد که بیشتر آن مربوط به نیمه دوم 

سال ۱۴۰۰ است.
است،  ریلی  حمل ونقل  توسعه  بر  نگاه  سیزدهم  دولت  در  کرد:  اضافه  وی 
همان گونه که در سخنان رییس جمهوری و وزیر راه و شهرسازی بارها بر توسعه 
حمل ونقل ریلی تاکید شده است. اکنون توانستیم توسعه و بهبودی در حوزه 

حمل ونقل نسبت به زمان تحویل حوزه داشته باشیم.
صالحی با اشاره به بدهی های سنگین چند هزار میلیاردتومانی به جامانده در 
راه آهن، گفت: این موضوع موجب شده بود تا ناوگان زمین گیر هم باشد و هم از 

تعمیرات اساسی جا بماند و لازم بود این عقب ماندگی را جبران کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: برای حمایت از صنعت ریلی و در راستای 
توسعه ناوگان، استفاده از تبصره ۱۸ در دستور کار است و بروکراسی کاهش یافته 

و تولیدکنندگان و سرمایه گذاران داخلی شیرینی تصمیمات را خواهند چشید.
وی گفت: تلاش شده است تفاهم نامه با وزیر جهاد کشاورزی در رابطه با حمل 
کالاهای اساسی از طریق ریل اجرایی شود. بعد از این تفاهم نامه بهره برداران و 
سرمایه گذاران به سمت سفارش ناوگان فله بر رفته اند و امیدواریم بتوانیم از رشد 
در سه ماه اول امسال که حدود ۱۵۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل بود، 
عبور کنیم. مدیرعامل شرکت راه آهن به موضوع ترانزیت اشاره کرد و گفت: دو 
هفته پیش در حضور رییس جمهوری ایران و قزاقستان اولین قطار ترانزیتی از 
مبدا قزاقستان به سمت ترکیه و اروپا حرکت کرد و امیدواریم در این دولت با توجه به 
دیپلماسی حمل ونقل که وزارت راه در دستور کار قرار داده کریدور شمال - جنوب 
و شرق -غرب فعال شود. معاون وزیر راه و شهرسازی گفت. با توجه به حمایت 
دولت می توانیم از همه ظرفیت ها برای توسعه حمل ونقل ریلی که بخشی از آن 

استفاده از بخش خصوصی است استفاده کنیم.
صالحی گفت: فردا با انجمن تولیدکنندگان حوزه ریلی جلسه داریم تا به حداکثر 
تولید داخلی برسیم. علاوه بر حوزه ناوگان مسافری موضوع بعدی لوکوموتیو است 

که در فصل آتی تعداد ناوگان لوکوموتیو را افزایش خواهیم داد.
 

سخنگوی صنعت برق تشریح کرد:
چراامسالتاکنونجدولخاموشینداشتیم؟

سخنگوی صنعت برق گفت: با وجود افزایش مصرف برق، اما با برنامه ریزی های 
انجام شده، امسال شاهد انتشار جداول خاموشی نیستیم. 

 مصطفی رجبی مشهدی گفت: امسال وضعیت شبکه برق کشور در شرایط 
قابل قبولی قرار دارد و این امر به جهت همکاری بسیار خوب هم وطنان به خصوص 

کارمندان ادارات و نهادها است.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران در خصوص طرح تغییر ساعات کاری 
ادارات گفت: طرح تغییر ساعت کاری ادارات از اقدام های موثری بود که امسال 
برای کاهش مصرف صورت گرفت و رضایت بخش بود. با شروع زمان اوج مصرف، 
ساعت کاری ادارات به پایان می رسد و وسایل سرمایشی از مدار خارج می شود و 

این امر کمک بسیاری به تأمین برق پایدار برای هم وطنان می کند.
سخنگوی صنعت برق با اشاره به برنامه وزارت نیرو در خصوص بهینه سازی 
مصرف برق در کشور گفت: با توجه به اینکه وسایل برقی پرمصرف تأثیر بسیاری 
بر میزان مصرف برق دارند، وزارت نیرو طی برنامه ای قصد بهینه سازی مصرف برق 
از طریق نظارت بر تولیدکنندگان وسایل پربازده دارد که از این طریق می توان ۱۰ 
هزار مگاوات در مصرف برق صرفه جویی کرد. وی افزود: روشنایی فروشگاه ها و 
تابلوهای تبلیغاتی از دیگر موارد مهم در مدیریت مصرف است و بحث روشنایی 
فروشگاه ها و تابلوهای تبلیغاتی خصوصاً در شب می تواند تأثیر بسیاری در افزایش 
میزان مصرف برق داشته باشد که طی اطلاع رسانی و اقدام های موثری که انجام 
شد، شاهد کاهش روشنایی کمتر فروشگاه ها و تابلوهای تبلیغاتی نسبت به 
سال های گذشته هستیم که این امر کمک بسیاری به پایداری شبکه برق کشور 
و تأمین برق مطمئن برای کلیه هم وطنان خواهد کرد. سخنگوی صنعت برق در 
خصوص وضعیت برق کشور و میزان مصرف گفت: میزان مصرف برق کشور در 
روز گذشته به رقم ۶۷ هزار و ۳۱۸ مگاوات رسید. دیروز در ساعت های میانی اوج 
مصرف رکورد امسال و سال گذشته مصرف برق رد شد که نشان می دهد نسبت 
به سال گذشته حدود ۳ هزار مگاوات افزایش مصرف یا ۵ درصد رشد داشته ایم که 

باعث شد رکورد مصرف برق کشور شکسته شود.

وزیر نفت با اشاره به لزوم ۱۶۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری در بخش های 
بالادستی و پایین دستی کشور طی هشت سال آینده، گفت: بخش عمده ای 
از  را  آزادگان  توسعه میدان  برای طرح  میلیارد دلاری  از سرمایه گذاری ۷ 

بانک ها، شرکت های توسعه ای و صندوق توسعه ملی تأمین می کنیم. 
سازوکار  و  سرمایه پذیری  فرصت های  ارائه  نشست  در  اوجی   جواد 
اجرایی مشارکت  بانک ها در طرح های بالادستی کلان صنعت با اولویت 
مگاپروژه توسعه یکپارچه میدان مشترک نفتی آزادگان با بیان این که نبود 
سرمایه گذاری در سال های اخیر به دلیل تحریم، مشکلات زیادی را در زمینه 
ظرفیت تولید نفت و گاز، پالایش و محصولات پتروشیمی برای کشور به وجود 
آورده است، گفت: متأسفانه به صورت جدی در سال های اخیر نتوانسته ایم 

از ظرفیت های مالی داخل کشور برای استفاده در صنعت نفت بهره گیریم.
وی با یادآوری این که ایران پارسال در اوج فصل سرما با کسری ۲۵۰ میلیون 
مترمکعبی گاز روبه رو بود، گفت: این در حالی است که کشور ما دومین ذخایر 

گازی جهان را در اختیار دارد، ضمن آن که در بخش تأمین فرآورده های نفتی 
نیز با توجه به رشد مصرف شاهد برابری مقدار مصرف و تولید در کشور 
هستیم، از این رو باید به فکر افزایش ظرفیت تولید فرآورده های نفتی در 

کشور باشیم.
اوجی خطاب به مدیران بانک ها و مؤسسه های مالی کشور تأکید کرد: 
بی شک اگر در سال های اخیر سرمایه گذاری مناسبی در حوزه نفت و گاز 
کشور می شد، وضع اقتصادی و معیشتی کشور و مردم به شکل کنونی نبود، 
از سوی دیگر اگر بتوانیم با سرمایه گذاری در پروژه های پالایشی کشور، نفت 
خام را به محصولاتی با ارزش افزوده بالاتر تبدیل کنیم می توانیم به صورت 

کامل از خام فروشی جلوگیری کنیم.
وی به سهولت صادرات فرآورده های نفتی و پتروشیمی و حتی پیش فروش 
این محصولات اشاره کرد و افزود: اگر در سال های اخیر در این دو حوزه 

سرمایه گذاری بهتری می شد، کشور منفعت بیشتری می داشت.

وزیر نفت تأکید کرد: یکی از اهداف و دغدغه های بزرگ دولت سیزدهم 
پیشبرد طرح های  برای  داخلی  اقتصادی  و  فنی  هم افزایی ظرفیت های 
راهبردی در صنعت نفت است، در این زمینه پارسال تفاهم نامه و قرارداد ۴۵ 
پروژه در بخش های بالادست و پایین دست به ارزش ۱۶ میلیارد دلار بیشتر 
با استفاده از منابع داخلی امضا شد؛ امسال نیز پروژه های نیمه کاره صنعت 
نفت کشور به ارزش ۱۳ میلیارد دلار طبق یک برنامه زمانبدی مشخص 
با استفاده از منابع داخلی و کنسرسیوم بانک های داخلی به بهره برداری 

خواهد رسید.
جذب ۴.۵ میلیارد دلار سرمایه خارجی

اوجی به جذب ۴.۵ میلیارد دلار سرمایه خارجی در پروژه های صنعت نفت 
و گاز کشور در سال ۱۴۰۰ اشاره کرد و گفت: دو بسته سرمایه گذاری جذاب 
در بخش های بالادستی و پایین دستی برای سرمایه گذاران خارجی آماده 

شده است که امیدواریم به زودی منجر به قرارداد شود.
وی با اشاره به علاقه دولت مردمی برای سهیم کردن سرمایه های مردم 
و  بهترین  هم اکنون  کرد:  تصریح  کشور  گاز  و  نفت  جذاب  پروژه های  در 
شیرین ترین مکان برای سرمایه گذاری مردم و بانک های داخلی صنعت نفت 

است.
وزیر نفت گفت: در سال های اخیر الگوی قراردادهای نفتی در کشور برای 
جذب بیشتر سرمایه گذاران داخلی و خارجی تغییرات مهمی داشته است، 
گفت: هم اکنون پروژه های نفت و گاز کشور اولویت بندی شده است؛ برای 
نمونه اگر ما در سال های آینده در بخش پالایش و پتروپالایش سرمایه گذاری 

نکنیم به واردکننده فرآورده های نفتی تبدیل خواهیم شد.
استفاده از توان مالی غول های اقتصادی کشور

اوجی با تأکید بر این که برای تامین امنیت انرژی کشور بایستی هرچه 
زودتر سرمایه گذاری در پروژه های نفت و گاز کشور متحول شود، گفت: بر 
اساس هماهنگی ها با مجموعه های اقتصادی دولت قصد داریم از توان مالی 
غول های اقتصادی کشور )هلدینگ ها(، بانک های داخلی و مشارکت های 

مردمی برای پیشبرد طرح های نفت و گاز کشور بهره ببریم.
وی ادامه داد: قرار نیست همه  ۱۶۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری مورد نیاز در 
بخش های بالادستی و پایین دستی طی هشت سال آینده را از منابع داخلی 
تأمین کنیم، اما حداقل بخش عمده ای از این سرمایه گذاری را می توان از 

ظرفیت های داخلی تأمین کرد.
وزیر نفت به میدان مشترک نفتی آزادگان ) شمالی و جنوبی( به عنوان 
بزرگترین میدان نفتی مشترک ایران با کشور عراق اشاره کرد و گفت: هم 
اکنون عراق با بهره گیری از توان شرکت های همچون بی پی و شل در حال 
توسعه و تولید از این میدان در طرف خود است، در حالی که ما در مجموع از 

این میدان حدود ۱۹۰ هزار بشکه نفت برداشت می کنیم.

وزیر نفت:

7 میلیارد دلار برای طرح توسعه میدان آزادگان سرمایه گذاری می شود

سنگی که تأمین اجتماعی مقابل پایِ بازماندگان و ازکارافتادگان می اندازد ؛

محاسبهیسختیِکارفقطبارأیدیوان!
گزارش: زهرا معرفت

اواخر اردیبهشت ماه امسال، کاظم اسماعیلی قله زو، کارگرِ 
با یک  رانندگی  زغال سنگ طزره، حین  معدن  در  شاغل 
دستگاه خودرو نیسان به دره سقوط کرد و جان باخت. به 
گفته ی همکارانش تنها ۴ ماه تا بازنشستگیِ این کارگر باقی 

مانده بود… 
کاظم اسماعیلی بعد از ۲۲ سال کارِ سخت و در حالیکه به 
دلیل مشکلات تنفسی ناشی از کار، بنا به دستور پزشک از 
ادامه ی کار در واحد استخراج تونل منع شده بود و آخرین 
معدن  در  راننده  عنوان  به  را  خود  بازنشستگیِ  سالهای 
می گذراند، نتوانست به دورانِ بازنشستگیِ خود برسد. او 
درست چند ماه قبل از آنکه برای همیشه از این کارِ سخت و 
به معنای واقعیِ کلمه »زیان آور« رها شود، زمانی که قرار بود 
ثمره ی سال ها کارش در معدن را ببیند و صبح های خود را 
به جای گذراندن در دالان های تنگ و تاریکِ معدن در کنار 
خانواده اش سپری کند، بر اثر حادثه ی ناشی از کار، جان 
باخت و این دردناکترین اتفاقی است که برای یک کارگر و 

خانواده ی او می افتد. 
جدا از تبعاتِ روحیِ ناشی از این مرگِ دردناک و این ناکامی 
برای خانواده ی کارگر، فوت این کارگران پیش از رسیدنِ موعدِ 
آن ها  برای خانواده ی  دیگری هم  بازنشستگی، مشکلاتِ 
ایجاد می کند: تأمین اجتماعی سوابقِ این کارگران متوفی 
را برای برقراریِ مستمریِ بازماندگانِ آن ها به صورت عادی 
رد می کند. یعنی کارگری که قرار بود بعد از ۲۲ سال کار در 
مشاغل سخت و زیان آور بازنشسته شود، حالا خانواده ی او 

بعد از فوتش تنها حقوق ۲۲ روز در ماه را دریافت می کنند. 
سازمانِ تأمین اجتماعیِ نه تنها مستمریِ بازماندگان این 
کارگران متوفی، بلکه مستمریِ کارگرانِ سخت و زیان آوری که 
مشمولِ از کارافتادگیِ کلی می شوند را نیز عادی رد می کند. 
تصور کنید کارگری بعد از سال ها کارِ سخت، چند ماه یا چند 
سال مانده به پایانِ دورانِ اشتغالش، دچار از کارافتادگی کلی 

شود، مستمریِ او بعد از خانه نشین شدن و در حالی که حالا 
نیازِ بیشتری به بهره مندی از ثمره ی سال ها کارِ سخت خود 
را دارد، به صورت عادی محاسبه و تمام آن سال ها کارِ سخت 

نادیده گرفته شود. 
محسن باقری )عضو هیأت مدیره کانون عالی شوراهای 
اسلامی کار استان تهران( در این خصوص می گوید: اگر بعد 
از فوتِ کارگر و یا از کارافتادگیِ کلیِ او درخواست بازنشستگی 
از جانب خانواده داده شود، تأمین اجتماعی براساس سوابق 
عادیِ مستمری را محاسبه و آن را برقرار می کند. در واقع نظر 
سازمان تامین اجتماعی این است که قوانینِ مربوط به سخت 
و زیان آور بودنِ شغل صرفا برای کارگرانِ شاغل و مربوط به 
بازنشستگی است و بازماندگان و کارگرانِ از کارافتاده ی کلی 

از آن بهره مند نمی شوند. 
اما آیا این رأی سازمانِ تأمین اجتماعی غیر قابلِ اعتراض 
است؟ باقری برای پاسخ به این سوال به قانون استفساریه ی 
و  می کند  اشاره  اسلامی  شورای  مجلس   ۱۳۹۰/۶/۲۹
می گوید: برابر با این قانون، سابقه ی پرداخت حق بیمه در 
کارهای سخت و زیان آور به هر میزان، قبل یا بعد از اشتغال 
در مشاغل عادی به ازای هر سال سابقه، یک و نیم سال 
محاسبه خواهد شد. در این استفساریه، مجلس بازماندگان و 
ازکارافتادگانِ کلی را از مشمولیتِ این قانون جدا نکرده و بیان 
کرده که در هر صورتِ سوابق سخت زیان آور هر یک سال به 

میزان یک سال و نیم محاسبه می شود. 
به گفته ی عضو هیأت مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار استان تهران؛ سازمانِ تأمین اجتماعی در حالت عادی 
به قانونِ استفساریه عمل نمی کند و مستمری بگیر برای 
بهره مندی از مزایایِ قانون سخت و زیان آور حتما باید شکایت 

کند و از دیوان رأی بگیرد. 
دیوان در نهایت رأی را به نفع بازماندگان و از کارافتادگان 
پروسه ی  یک  این  که  است  این  مشکل  اما  می کند  صادر 
بسیار طولانی است. باقری می گوید: از زمانی که بازمانده 
و ازکارافتاده برای محاسبه ی سختیِ کارش به دیوان عدالت 

تا  می کشد  طول  سال   ۵ الی   ۴ می کند،  مراجعه  اداری 
شکایتِ او به نتیجه برسد. این افراد باید دو سال در دیوان 
عدالت اداری فت و آمد کنند تا درنهایت رأی بگیرند. ضمن 
اینکه سازمان تأمین اجتماعی هم در این مدت سنگ اندازی 
می کند و ممکن است به رأی اعتراض کند و مجموع اینها 

باعث طولانی شدنِ این پروسه می شود. 
به  رسیدگی  سرعتِ  اگرچه  می گوید:  کارگری  فعال  این 
پرونده در دیوان عدالت اداری نسبت به سالهای قبل افزایش 
پیدا کرده اما با این وجود، باز امکان ندارد فرد زیر سه سال به 
نتیجه برسد. طرف تا رأی دیوان و بعد اجرائیه ی دادگستری 
را بگیرد زمان می برد و بعد هم این رأی در اداره کل بررسی 
از  ارجاعات  این  داده می شود،  ارجاع  به شعبه  و  می شود 
که  شعبه ای  به  می کند  دریافت  حقوق  فرد  که  شعبه ای 
مستمری را برقرار کرده ادامه پیدا می کند و مجددا بررسی 
می  شود تا فرد معوقات را بگیرد و بعد سختیِ کار اعمال شود. 
از  باید سازمان را مکلف کند که  باقری می گوید: دیوان 
مشاغل  ازکارفتادگانِ  و  بازماندگان  مستمریِ  ابتدا،  همان 

سخت زیان آور را براساس استفساریه ی مجلس صادر کند. در 
حال حاضر این رأی به صورت موردی از طرف دیوان عدالت 
ادرای صادر می شود و باید این سختی را از رویِ دوشِ کسانی 
که سال ها کار سخت کرده اند و بازمانده های آن ها برداشت. 

بحرانِ جدیِ منابع و مصارف در سازمانِ تأمین اجتماعی 
سبب شده که این صندوق به طرق مختلف به دنبالِ کاهشِ 
مصارف خود باشد. سازمان در طول این سال ها به تدریج و 
تا جایی که توانسته، تعهداتِ خود را به بیمه شدگان کاهش 
در  کار  سختیِ  محاسبه ی  برابرِ  در  مقاومت  است.  داده 
برقراریِ مستمریِ بازماندگان و از کارافتادگانِ کلی را نیز باید 
در همین چارچوب دید. اما مسئله این است که هزینه ی 
بحرانِ این صندوق را نباید از جیبِ کارگرانی پرداخت کرد 
که سال ها کارِ سخت کرده اند. حذف محاسبه ی سختیِ کار 
برای ازکارافتادگانِ کلی و بازماندگان و واردار کردنِ آن ها به 
پیمودنِ مسیری سخت و طولانی برای برقراریِ آنچه متعلق 
به خودشان است، نه در چارچوب قانون است، نه عدالت و 

نه انصاف. 

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

تعیینتکلیفاراضیتمامیواحدهاینهضتملیمسکن
وزیر راه و شهرسازی گفت: برای ۳ میلیون واحد تأمین زمین صورت گرفته و 
تأمین اراضی یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد باقی مانده که تمامی اراضی تعیین 

تکلیف شده اند.
رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی با حضور در برنامه صف اول شبکه خبر درباره 
تأمین زمین در طرح نهضت ملی مسکن گفت: کارهای زیربنایی مانند تأمین 
تسهیلات و تأمین زمین در حال انجام است و تا کنون ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در 

این طرح ثبت نام کرده اند.
وی افزود: برای ۳ میلیون واحد تأمین زمین صورت گرفته و تأمین اراضی یک 

میلیون و ۴۰۰ هزار واحد باقی مانده که تمامی اراضی تعیین تکلیف شده اند.
قاسمی خاطر نشان کرد: برای تأمین اراضی نهضت ملی مسکن ظرف مدت 
۱۰ ماه، بانک زمین تشکیل شده و طبق قانون جهش تولید مسکن اعلام شده که 
اراضی سایر دستگاه ها در اختیار وزارت راه و شهرسازی برای نهضت ملی مسکن 

قرار گیرد.
وی درباره ساخت واحدهای طرح نهضت ملی مسکن در زمین های الحاقی و 
خارج از کلانشهرها گفت: به دلایلی مثل ترافیک و آلودگی هوا سیاست طرح 
نهضت ملی مسکن توسعه کلانشهرها نیست به همین منظور واحدهای مسکونی 
در زمین های الحاق شده از شهرهای دیگر و از منابع ملی که کاربری کشاورزی 

ندارند، احداث شده است.
این عضو کابینه سیزدهم افزود: در شهرهایی که به دلیل شرایط جغرافیایی، 
زمین کافی در شهر وجود ندارد و یا امکان الحاق هم نیست، به سراغ ایجاد شهرها 

و شهرک های جدید رفتیم.
قاسمی از شناسایی ۴۰ شهر و شهرک جدید در سراسر کشور خبر داد و گفت: 
برخی از آنها در مرحله طراحی بوده و عملیات اجرایی برخی از آنها نیز آغاز شده 

است.
وی به ظرفیت بالای شهر جدید ایوان کی در استان سمنان اشاره کرد و گفت: 

بسیاری از ساکنان این شهر جدید را صنعتگران جنوب تهران و ورامین تشکیل 
می دهند و در این شهر خانه های ویلایی به مردم تحویل داده می شود.

تعداد  گفت:  مسکن  ملی  نهضت  طرح  بودن  محور  تقاضا  درباره  قاسمی 
متقاضی های مسکن به تفکیک استان ها مشخص شده و پالایش ها نیز انجام 

گرفته است.

وزیر راه و شهرسازی درباره روش های ساخت در طرح نهضت ملی مسکن 
توضیح داد: در برخی شهرها مثل شهر طبس، زمین به میزان کافی وجود دارد به 

همین دلیل واحدها به شکل یک طبقه ساخته خواهد شد.
وی با اشاره به روش خودمالکی در طرح نهضت ملی مسکن، ادامه داد: برای 
مثال در شهری مثل طبس که زمین کافی موجود است، ۲۰۰ متر زمین در اختیار 
هر متقاضی قرار می گیرد و خود مردم به ساخت و ساز اقدام می کنند، در این 

روش ساخت از مردم تعهد می گیریم که ظرف یک سال و نیم واحدها را بسازند.
قاسمی ادامه داد: البته در این روش وام بانکی و سایر خدمات شهری از سوی 
دولت ارائه خواهد شد و نظارت بر ساخت و ساز نیز توسط سازمان نطام مهندسی 

انجام می گیرد.
این مقام مسئول، روش دیگر را انعقاد قرارداد ساخت با تعاونی های امین اعلام 
کرد و گفت: روش دیگر نیز انعقاد قرارداد سه جانبه بین بانک، سازنده و متقاضی 

است.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: پس از انجام اموری مثل طراحی زمین و مطالعه 
توسط متخصصان و مشاوران، با توجه به ظرفیت بارگذاری زمین، تعداد مشخصی 
متقاضی را برای ساخت و ساز در پروژه مد نظر معرفی می کنیم. در این روش 
سازنده و بانک مشخص است و وزارت راه و شهرسازی رگولاتوری و نظام مهندسی 

نیز کنترل های لازم بر ساخت و ساز را انجام می دهد.
قاسمی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود به تجربه مسکن مهر اشاره 
با کاهش چسبندگی واحدهای مسکونی در طرح نهضت ملی  کرد و افزود: 
مسکن، در هر هکتار زیر ۵۰ خانوار زندگی خواهند کرد و این طرح هم از لحاظ 

شهرسازی و هم کیفیت خانه ها با مسکن مهر متفاوت است.
قاسمی از بارگذاری یک میلیون و ۳۵۸ هزار واحد خبر داد و گفت: برخی از 
مجتمع ها در حال طراحی، برخی در حال آماده سازی زمین، برخی در مرحله 

فونداسیون و برخی نیز در مرحله نازک کاری قرار دارند.
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پیشکسوت باشگاه پرسپولیس به احتمال حضورش در این باشگاه و همچنین نقل و انتقالات سرخ پوشان واکنش نشان داد.
محمد نصرتی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، در خصوص خبر حضور او در کادر فنی پرسپولیس اظهار داشت: 
شغل من مربی گری است و هر پیشنهادی که به من بشود از آن استقبال کرده و به آن فکر می کنم مخصوصاً اگر از طرف باشگاه 
بزرگ پرسپولیس باشد اما من درباره خبری که منتشر شد یک استوری گذاشتم و صادقانه گفتم که هیچ صحبتی با باشگاه 

پرسپولیس نداشتم. دنبال این صحبت ها هم نیستم و اخباری که در این خصوص منتشر شده شایعه است.
پیشکسوت پرسپولیس درباره عملکرد این باشگاه در فصل نقل و انتقالات هم گفت:  به نظرم پرسپولیس امسال خیلی خوب 
یارگیری کرده و بازیکنان با کیفیتی به خدمت گرفته است. پرسپولیس در همه خطوط بازیکنان خوبی جذب کرده و تا جایی که من 
می دانم و در اخبار خواندم قرار است یک مهاجم با کیفیت خارجی به این تیم اضافه شود. پرسپولیس تمرینات خود را به موقع آغاز 

کرده و به نظرم امسال عزم این تیم برای قهرمانی است.
نصرتی در پاسخ به این سوال که از بازیکنان جذب شده پرسپولیس کدام بازیکنی را خرید بهتری می دانید تصریح کرد:  به نظر 
من همه بازیکنان خوب و باکیفیت هستند. علیرضا بیرانوند  جزو بهترین بازیکنان سال های اخیر فوتبال ما است که عملکرد خیلی 
خوبی هم داشته است. سروش رفیعی آنقدر خوب کار کرده که دوباره پیراهن پرسپولیس را به دست آورده و حتما می تواند موفق 
باشد. سعید صادقی فصل گذشته بهترین عملکرد را در لیگ برتر داشت و به او در پرسپولیس امیدوار هستیم. پورعلی گنجی هم از 
جمله خریدهای خوب پرسپولیس بوده و درست است که یکسال مصدومیت را سپری کرده اما مطمئنا با انگیزه زیادی کار را آغاز 

خواهد کرد.
این پیشکسوت پرسپولیس در مورد اینکه حضور ستاره ها در این تیم وضعیت نگران کننده نمی کند افزود: ببینید سال به سال که 
به جلو می رویم تفکرات و رفتار بازیکنان حرفه ای تر شده و آنها پخته تر عمل می کنند. هر چه جلوتر می رویم شرایط بهتر خواهد شد و 
فکر می کنم که بازیکنان به پختگی لازم رسیده اند و می دانند که همه باید در راستای موفقیت تیم تلاش کنند نه اینکه کسی به دنبال 

منافع شخصی برود. در پرسپولیس باید منافع تیم در اولویت باشد چرا که با پیشرفت پرسپولیس، همه سود می برند.

دبیر فدراسیون وزنه برداری گفت: درهای فدراسیون پس ازسال ها به روی قهرمانان باز شده و اینجا خانه آن هاست.
حسین مقامی در گفت وگویی، در مورد تاخیر در برگزاری اردوی تیم ملی وزنه برداری اظهار داشت: با توجه به اینکه 
تجهیزات اردو در گلستان بود و باید به تهران منتقل می شد، به همین دلیل به دنبال بردن آنها به آکادمی ملی المپیک 

هستیم و تا دو سه روز آینده اردو با دعوت از نفرات آغاز خواهد شد.
او برای عرض تبریک به سجاد  وی در مورد حضور حسین رضازاده در فدراسیون وزنه برداری اظهار داشت: 
انوشیروانی به فدراسیون آمد و نشان داد که اهمیت زیادی به این رشته قائل است که بلافاصله پس از بازگشت از کره 

جنوبی این کار را انجام داد و قول داد هرکاری که از دستش بربیاید برای وزنه برداری انجام خواهد داد.
دبیر فدراسیون وزنه برداری تاکید کرد: این فدراسیون متعلق به قهرمانانش است و حالا اگر در گذشته این در بسته 
شده بود، بحث دیگری است. اعتبار فدراسیون و وزنه برداری ایران از نام قهرمانانش است و باید به آنها بها داده شود. 
سجاد انوشیروانی نیز همین روال را دارد و باید از قهرمانان مثل بهداد سلیمی و کوروش باقری برای کمک دعوت کرد.
مقامی در خصوص آخرین وضعیت سهراب مرادی که گفته می شود یک عمل جراحی دیگر انجام داده است، گفت: 

روز گذشته با او تماس گرفتم و کار داشتم، اما تلفن همراهش در دسترس نبود و نتوانستیم پیگیر وضعیتش شویم.
وی در خصوص اینکه  آیا قرار است کیانوش رستمی هم به اردو بیاید یا خیر، گفت: هنوز اسامی اردونشینان اعلام 

نشده و بنابراین نمی توانیم در این خصوصی چیزی بگوییم.
دبیر فدراسیون وزنه برداری در پاسخ به این سوال که اعتبار تخصیصی مجلس برای وزنه برداری چقدر بوده است، 
عنوان کرد: طبق جدولی که من دیدم ۵ میلیارد تومان بود که خیلی کم است. البته برای بیشتر شدن باید رئیس 
فدراسیون قبلی چکش کاری و چانه زنی می کرد، اما این اتفاق نیفتاد. علیرضا دبیر و یا روسای دیگر هم اگر گرفته اند 
به خاطر چکش کاری بوده است. البته من شنیدم سال قبل نیز این اعتبار ۵ میلیارد بوده که آن را هم به طور کامل 

نگرفته اند.

نصرتی: سرخ ها با کیفیت بازیکن گرفته اند

پیشنهادیازپرسپولیسبرسدبهآنفکرمیکنم
دبیر فدراسیون وزنه برداری خبرداد:

بودجه۵میلیاردیمجلسبرایوزنهبرداری!

مسابقات لیگ برتر فوتبال قم؛

بردشیریننونیودرگرمایپنجاهدرجهقم

ایمان /  گزارش / رضا ملکی

رقابت های دیدنی فوتبال لیگ برتر استان قم درحال پیگیری است و شش تیم 
حاضر دراین رقابتها در روزهای پنج شنبه وجمعه هرهفته به میدان میروند تا تیم برتر 
این مسابقات درپایان به مسابقات دسته سوم لیگ فوتبال کشور معرفی گردد.روز پنج 
شنبه مصاف افشید و ذوالفقار درهوای دم گرده وبسیار داغ استادیوم شهید حیدریان با 

پیروزی ذوالفقار در دقایق پایانی همراه بود.
بربرد شیرین این تیم با حساب ۲ بر۱ پایان این دیدار سنگین بود.جمعه دوتیم خوب 
وشایسته نونیو وعقاب مقابل هم صف آرائی کردند ،می شود گفت این فینال رقابتها بود.

درنیمه اول عقاب میدان دار بازی بود وچندین بار تا آستانه گل پیروزی پیش رفت اما 
درنیمه دوم این نونیو بود که با تکیه برتجربه یاران خوبش توانست در ۱۵ دقیقه پایانی ۲ 
بار دروازه تیم عقاب را فرو ریزد تا درپایان این بازی بعنوان مدعی اصلی قهرمانی معرفی 

گردد.
بازی خوب حمید محمدی دروازه بان نونیو از جمله نکات مثبت این دیدار بود نونیو در 
دمای پنجاه درجه گرمای بازی به ۳ امتیاز شیرین رسید تا لبخند شادی برلبان بازیکنان 

تیمش نقش نبرد.
پیام وهما نیز دراین بازی به تساوی یک بر یک رضایت دادند.یاران هما به رهبری 
مسعود خسروی مربی خوب خود که رویای پیروزی ساده دراین بازی رادر سر داشتند به 

یک امتیاز این بازی بسنده کردند تاهمچنان درکورس رقابتها قرار بگیرند.
درپایان بازیهای این هفته نونیو با ۷ بازی ۱۷ امتیاز وتفاضل ۱۴+ درصدر قرار دارد هما 
با ۱۳ امتیاز وتفاضل ۵+ درمکان دوم است وذوالفقار با ۱۱ امتیاز وتفضل ۳- درمکان 

سوم این رقابتها قرار دارد.
دست مریزاد می گوئیم به عوامل برگزاری این مسابقات،هیئت فوتبال کمیته داوران 
وکسانی که در گرمای بالا و وحشتناک قم دراستادیوم شهید حیدریان چرخ این 

مسابقات را روان و پرشتاب به جلو هدایت می کنند.

رئیس هیئت والیبال استان قم :

حضوردوتیمقمیدرلیگدستیک
والیبالقطعیشدهاست

رئیس هیئت والیبال استان قم گفت: تاکنون تنها حضور دو تیم در لیگ دسته یک 
قطعی شده است. 

محمد مهدی حلوایی، رئیس هیئت والیبال قم، در فاصله یک ماه به آغاز لیگ دسته 
یک در گفت وگویی اظهارداشت: سال گذشته از استان قم چهار تیم در بخش آقایان 
و یک تیم در بخش بانوان در لیگ یک حضور داشتند، ولی امسال به دلیل مشکلات 
مالی و نبود اسپانسر و افزایش هزینه ها تا این لحظه تنها تیم افق برای فصل بعد 

رقابت ها ثبت نام کرده است.
وی افزود: تیم کریمه از حضور در بازی ها انصراف داده و تیم آزمایشگاه بوعلی نیز 
تصمیم به حضور در مسابقات زیرگروه ها دارد و برای تیم مقاومت هنوز تصمیمی گرفته 

نشده است.
حلوایی ادامه داد: تیم بانوان فدک نیز امسال به مربی گری سمانه شفاعتی در لیگ 
سری A حضور خواهد داشت. فصل پیش نیز مجید براتی مدیرعامل باشگاه فدک، 

تمامی هزینه های تیم را پرداخت کرد.
وی تصریح کرد: ما در حد توان به تیم ها کمک می کنیم. در صورت نیاز سالن تمرین 
و بدنسازی و استخر در اختیارشان قرار می دهیم ولی معمولًا برای سایر هزینه ها از 
جمله رفت و آمد و اسکان و قرارداد بازیکنان دچار مشکل هستند که از مسئولین استان 

تقاضای حمایت داریم.
حلوایی در پاسخ به این سوال که آیا ادغام تیم ها به نفع استان خواهد بود یا خیر، 
گفت: حتما از ادغام ۴ تیم می توان یک تیم منسجم و بهتر به لیگ اعزام کرد، ولی به 
دلیل اختلاف سلیقه این موضوع شدنی نیست. به هر حال هر کدام از تیم ها مدیران 
و مربیان و بازیکنان خود را دارد که استراتژی و اهداف متفاوتی دارند و نمی توان از بین 

آن ها تیمی را تشکیل داد که همه راضی باشند.
حلوایی خاطرنشان کرد: والیبال ایران در سطح جهانی است و لیگ ایران نیز لیگ 

حرفه ای و باکیفیتی است. به طوری که لیگ سری A چیزی کم از سوپر لیگ ندارد.
وی افزود: استان قم از پتانسیل بسیار خوبی برخوردار است. اکثر والیبالیست های 
حاضر در تیم ها بومی هستند. حتی محمد مهدی زرقان وطن، مریم رحیمی فرد و 
ریحانه حاجی بابایی از استان به تیم ملی دعوت شده اند. همچنین دو ملی پوش غیر 

بومی در تیم فدک حضور دارند.
 

با تاکید سرمربی جدید؛

مدافعبرزیلیآمادهتمدیدقراداد
بااستقلالشد

پس از تمدید قرارداد یک مهاجم، مدافع برزیلی استقلال هم آماده تمدید قرارداد 
با این تیم شد.

براساس این گزارش ،  یکشنبه شب گذشته رسانه رسمی باشگاه استقلال خبر از 
تمدید قرارداد با ارسلان مطهری داد تا یکی دیگر از بازیکنان مهم فصل های گذشته 
استقلال حضورش را برای فصل آینده هم در این تیم قطعی کند و حالا گفته می شود 
رافائل سیلوا مدافع برزیلی که فصل گذشته به جمع آبی پوشان اضافه شد هم برای 

ادامه همکاری با این تیم به توافق رسیده است.
رافائل سیلوا که در نیم فصل دوم فصل گذشته و پس از جدایی همزمان دو مدافع 
میانی آبی ها به عنوان بازیکن آزاد به استقلال پیوست و عملکرد فوق العاده او در مسیر 
قهرمانی این تیم به کمک آنها آمد، یکی از بازیکنانی بود که برای ادامه همکاری و تمدید 

قرارداد مد نظر این تیم بود و مذاکراتی هم در این زمینه انجام گرفته بود.
منابع نزدیک به باشگاه از توافق نهایی با این مدافع برزیلی و قطعی شدن ادامه حضور 
وی در استقلال خبر می دهند که در این صورت بار بزرگی از دوش مدیران باشگاه 
استقلال در فصل نقل و انتقالات برداشته می شود. سیلوا یکی از مهم ترین بازیکنانی 
بود که تمدید با وی می تواند ضمانتی باشد بر استحکام خط دفاعی آنها برای فصل 

آینده.
سیلوا یکی از بازیکنان استقلال بود که ریکاردو ساپینتو سرمربی جدید استقلال روی 

حفظ او تاکید داشت.

رئیس هیات بوکس استان قم  خبرداد:

حضوربوکسورهایقمیدرمسابقات
قهرمانیجوانانکشور

رئیس هیات بوکس استان قم گفت: بوکسورهای جوان استان قم از روز دوشنبه 
رقابت های خود را در مسابقات قهرمانی جوانان کشور در مشهد آغازشده است.

مجید عباس زاده اظهار داشت: ابوالفضل قلی زاده، محمد امین فتوح طلوع، محمد 
علی حسن لو، مجید سلیمانی و سید مهدی سلیمانی به عنوان ورزشکار تیم قم را در 

مسابقات قهرمانی کشور همراهی می کنند.
وی عنوان کرد: عباس چهره قانی و مهدی یعقوب لو به عنوان مربی در کنار این تیم 

حضور دارند.
وی افزود: سرپرست این تیم مهدی فتاحی است و مجید عباس زاده نیز به عنوان داور 

از استان قم در این مسابقات حضور خواهد داشت.
رئیس هیات بوکس استان قم گفت: این مسابقات از دوشنبه آغاز  و به مدت پنج روز 

در مشهد برگزار خواهد شد.

قائم مقام اسبق سازمان تربیت بدنی گفت: فردی که می خواهد با پلشتی 
و زشتی های فوتبال تقابل کند نباید نقطه سیاهی در کارنامه اش داشته 

باشد.

امیر رضا واعظ آشتیانی در گفت و گویی، درباره اینکه با توجه به آغاز ثبت 
نام نامزدهای انتخاباتی فدراسیون فوتبال از روز سه شنبه، افراد باید برای 
حضور در این انتخابات چه ویژگی هایی داشته باشند، اظهار داشت: حضور 
افرادی که با یک نگاه تحول گرا به انتخابات ورود کنند، بسیار مهم است. 
تحویل گرایی هم فقط شعار دادن نیست  بلکه وقتی کسی نامزد شد و رای 
آورد باید افرادی را در کنار خودش داشته باشد که هم سطح یا حتی فراتر 
از خودش باشند تا بتوانند تحول لازم را در مجموعه فدراسیون فوتبال که 

چندین سال است بحران و چالش های خاصی دارد، رقم بزنند.
وی اضافه کرد: نکته مهم این است افرادی که می خواهند ورود کنند 
در درجه اول باید انگیزه لازم و سخت  کوشی در کار را در خودشان ببینند. 

ضمن اینکه خود اتکا بودن که در حقیقت همان پاسخگویی و باور داشتن به 
راه حل ها است نیز باید دنبال کنند و برای رفع مشکلات اراده داشته باشند. 
در کنار این موارد صبوری بسیار مهم است. قطعا با چالش هایی مواجه 
خواهند شد که نیاز دارند با صبوری، درایت، تعقل و عقلانیت مشکلات 

موجود و مشکلاتی که در آینده ایجاد خواهد شد، برطرف کنند.
قائم مقام اسبق سازمان تربیت بدنی اضافه کرد: نکته حائز اهمیت بعدی 
صداقت است. بهترین سیاست در هر کاری صادق بودن و ثابت قدم بودن 
در آن مسیر است. باید با سازمان ها و تشکیلات موجود در حوزه ورزش و 
حتی خارج از ورزش ارتباط داشته باشند. همچنین اعتماد به نفس لازم 
داشته و ریسک پذیر باشند. البته ریسک پذیری به این معنی نیست که 
ضایعات به وجود آورند .  ریسک پذیر از این منظر که بتوانند کارهای بزرگ را با 

کمک افراد آگاه به سرانجام برسانند
آشتیانی تصریح کرد: لازمه هر مدیری متعهد بودن است که مساوی با 
شجاع و جسور بودن است. باید نامزدها به تغییر باور داشته باشند و از تیم 

کارآمدی استفاده کنند تا وقتی این تیم کارآمد در ریل تحول قرار می گیرد، 
بتواند اتفاق مهمی را رقم بزند. تحول سرشاخه پیشرفت و توسعه است و اگر 
رییس بعدی فدراسیون این اتفاق را همراه با عقلانیت جلو ببرد، می تواند به 
نتایج خوبی برسد . نامزدهایی که به این عرصه ورود می کنند، دنبال آزمون و 
خطا کردن نباشند زیرا این اقدام به دوران جهل و نداشتن دانش و عقلانیت 
مربوط می شود. افرادی که جهل دانش داشته و عقلانیت لازم را ندارند، به 

دنبال آزمون و خطا می روند. ما دیگر فرصت و حق آزمون و خطا نداریم.
وی درخصوص اینکه با توجه به دوره فعالیت دو ساله و نیمه رییس بعدی 
فدراسیون زمانی برای آزمون و خطا کردن نمیماند، گفت: وقتی صحبت از 
تحول می کنیم یعنی این کار بدون استفاده از نیروی انسانی کارآمد، آگاه 
و بصیر غیرممکن است. وقتی این اتفاق بیفتد یعنی به آموزش و تولید 
دانش اهمیت می دهیم. با استفاده از چنین نفراتی سرعت تحول را هم بالا 

می بریم. 
چنین  افرادی  اگر  کرد:  اضافه  استقلال  باشگاه  پیشین  مدیرعامل 
شاخصه هایی را در خودشان می بینند و البته قدرت لازم برای برخورد با 
پلشتی ها و زشتی های حوزه فوتبال را دارند به این عرصه وارد شوند. این 
موضوع خیلی مهم است و اگر به آن ورود قاطع شود، افراد با مقاومت هایی 
مواجه خواهند شد که برای تقابل با این مقاومت ها آن فرد و مدیر باید برنامه 
داشته و هدف گزاری کرده باشد. برخورد با زشتی ها و پلشتی ها در حوزه 
اقتصاد و فوتبال نیز افرادی را می طلبد که نقطه سیاه نداشته باشند. اگر بنا 
باشد نقطه سیاهی داشته باشند هیچگاه به این نکاتی نه من گفتم دست 

نخواهند یافت.
آشتیانی افزود: امیدوارم افرادی که کاندید می شوند این شاخصه هایی که 
نظر من است داشته باشند و حتی اگر فکر می کنند یکی از این شاخص ها را 

ندارند ورود نکرده و وقت و زمان را تلف نکنند.
وی با اشاره به نقش مجمع در انتخابات فدراسیون فوتبال، گفت: انتخاب 
را  انتصابی نیست که یک فرد مافوق رئیسش  رییس فدراسیون فوتبال 
انتخاب کند بلکه انتخابی است. به مجمع توصیه می کنم به برنامه ها 
و عملکرد افراد در گذشته رای داده و از رای دادن به افرادی که در حوزه 
مدیریتی خود حاضری خور و میراث خوار بودند، پرهیز کنند. باید به سمتی 
بروند که با عقلانیت و انصاف رای داده و از باند بازی و دروغ بازی پرهیز 
کنند. باید با در نظر گرفتن منافع کشور و احترام به مردم، فردی را انتخاب 

کنند که این شاخصه ها را داشته و تحول گرا باشد.
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال درخصوص زمان محدودی که رئیس 
جدید فدراسیون فوتبال تا جام جهانی ۲۰۲۲ قطر پیش رو دارد، عنوان 
کرد: فرد منتخب اگر مدیر باشد، یک روز هم برایش یک روز است اما ما 
به زمان احترام نمی گذاریم. زمان، تنها عنصری است که بازیافت ندارد و 
احترام گذاشتن به این زمان حائز اهمیت است. حتی اگر یک روز هم وقت 
دارد باید به درستی از آن استفاده کند زیرا در این حالت نه تنها در فوتبال 

بلکه در حوزه های دیگر نیز می توانیم اتفاقات خوبی داشته باشیم.

واعظ آشتیانی: مجمع از رای دادن به میراث خوارها پرهیز کند

برخورد با پلشتی های فوتبال، فردی می خواهد که نقطه سیاه نداشته باشد

قسمت بیست و دوم سریال "نیمکت داغ"؛

سرخابیهابهتساویرسیدند،خارجیهابرگشتندوپیریسرایتکرد
در این گزارش با سرمربیان لیگ بیست و دوم آشنا می شوید 
و نکات جالبی درباره میانگین سنی آنها، بازگشت خارجی ها 

و تساوی سرخابی ها خواهید خواند.
براساس این گزار ش ،فاصله زیادی تا آغاز لیگ بیست و 
دوم نداریم. به چشم بر هم زدنی به اواخر مرداد رسیده ایم 
و استارت فصل جدید زده شده است. هنوز خیلی از تیم ها 
اما  بگیرند  به خدمت  را  نیاز خود  نفرات مورد  نتوانسته اند 

تکلیف جملگی روی نیمکت مشخص شده است.
نگاهی همه جانبه به نیمکت های مربیگری در این فصل 
می اندازیم. جایی که اتفاقات جالبی رخ داده است. در ابتدا 

ببینیم سکاندار هر تیم چه کسی است:
استقلال: ریکاردو ساپینتو)۴۹ سال( پرسپولیس: یحیی 
سال( مورایس)۵۶  ژوزه  سال(سپاهان:  گل محمدی)۵۱ 
گل گهر سیرجان: امیر قلعه نویی)۵۸ سال(فولاد خوزستان: 
ربیعی)۴۱  نکونام)۴۱ سال(مس رفسنجان: محمد  جواد 
سال(ذوب آهن اصفهان: مهدی تارتار)۴۹ سال(آلومینیوم 
مجتبی  تهران:  سال(پیکان  رحمتی)۳۹  مهدی  اراک: 
پرکاس)۵۴  رضا  آبادان:  نفت  سال(صنعت  حسینی)۴۸ 

سال(
هوادار تهران: ساکت الهامی)۵۱ سال(نساجی مازندران: 
حمید مطهری)۴۸ سال(تراکتور تبریز: قربان بردی اف)۶۹ 

سال(
سال(ملوان  مهاجری)۵۷  رضا  مسجدسلیمان:  نفت 
فرزاد  کرمان:  سال(مس  زارع)۳۷  مازیار  بندرانزلی: 

حسین خانی)۴۱ سال(
خارجی ها برگشتند

بعد از مدتی دوباره شاهد حضور سرمربیان خارجی در 
لیگ برتر هستیم. سه سرمربی از سه کشور مختلف به ایران 
دست  به  را  مدعی  و  پرطرفدار  تیم  سه  هدایت  تا  آمده اند 
بگیرند. باید دید آنها چه نتیجه ای را به دست خواهند آورد. 
ساپینتو، مورایس و بردی اف بدون شک جزو جذابیت های 

لیگ بیست و دوم خواهند بود.
اولین های لیگ برتر

ریکاردو ساپینتو، قربان بردی آف و ژوزه مورایس نخستین 
حضور خود در فوتبال ایران را تجربه می کنند و طبیعتا برای 
اولین بار در لیگ برتر سرمربی خواهند بود. مازیار زارع و 
فرزاد حسین خانی به عنوان ۲ سرمربی لیگ یکی به سطح 
اول رسیده اند و حالا تجربه لیگ برتری هم خواهند داشت. 
قامت  در  حالا  مربیگری  سال ها  از  بعد  مطهری  حمید 
سرمربی سکاندار نساجی است و رضا پرکاس نیز این شانس 
را پیدا کرده تا به عنوان نفر اول نیمکت، نفتی های آبادانی را 

هدایت کند.
۶ تیم سرمربی خود را تغییر داده اند

استقلال، سپاهان، صنعت نفت، هوادار، نساجی و تراکتور 
۶ تیمی هستند که نسبت به هفته سی ام لیگ قبل حالا 

است  جالب  دارند.  خود  نیمکت  روی  را  متفاوتی  سرمربی 
که تیم های اول و سوم لیگ بیست و یکم هم در این لیست 
هستند. چهار تیم دیگر اما در نیمه دوم جدول فصل قبل بودند 
و طبیعی است که تغییراتی روی نیمکت خود به وجود بیاورند.

کدام سرمربیان مانند ابتدای
 فصل همچنان سکاندار هستند؟

با احتساب مازیار زارع و فرزاد حسین خانی که از ابتدای 
فصل قبل سرمربی ملوان و مس بوده اند و همچنان هستند 
و با محاسبه رضا مهاجری که فصل قبل به نوعی سرمربی 
پدیده مشهد در ابتدای لیگ بود؛ ۹ سرمربی در ابتدای فصل 
قبل حضور داشتند و هنوز هم سرمربی هستند. به جز نفراتی 
که ذکر شد باید از یحیی گل محمدی، امیر قلعه نویی، محمد 

ربیعی، مهدی تارتار، مجتبی حسینی و ساکت الهامی یاد 
کنیم. در این بین الهامی یک تفاوت دارد. او ابتدای لیگ ۲۱ 

سرمربی نساجی بود و حالا سکاندار هوادار است.
آنهایی که بودند و حالا نیستند

ابتدای فصل قبل شاهد حضور مربیانی بودیم که حالا 
خبری از آنها نیست. سرمربیان شناخته شده ای که به زودی 
آنها را می بینیم یا شاید مدت ها باید برای دوباره دیدن شان 
روی نیمکت یک تیم لیگ برتری صبر کنیم. اسامی این 
هشت نفر بدین قرار است: فرهاد مجیدی، محرم نویدکیا، 
رضا  منصوریان،  علیرضا  خطیبی،  ویسی، رسول  عبدالله 

عنایتی، فیروز کریمی و فراز کمالوند.
استقلال و پرسپولیس به تساوی رسیدند

فصل گذشته شاهد حضور پررنگ سرمربیان استقلالی 
این فصل  اما در  بودیم  برتری  تیم های لیگ  نیمکت  روی 
اوضاع فرق کرده است. هم استقلالی ها حضور کمتری دارند 
و هم پرسپولیسی ها با رشد مواجه شده اند تا در نهایت شاهد 

تساوی پنج بر پنج باشیم.
استقلالی ها: امیر قلعه نویی، جواد نکونام، مهدی رحمتی، 

ساکت الهامی و رضا مهاجری
پرسپولیسی ها: یحیی گل محمدی، مهدی تارتار، مجتبی 

حسینی، حمید مطهری، مازیار زارع
نیمکت ها پیر شده است

میانگین سنی سرمربیان لیگ برتری در ابتدای فصل قبل 
۴۸.۴۳ بود و این عدد امسال به ۴۹.۳ افزایش پیدا کرده 
است. این یعنی در لیگ پیش رو نیمکت ها ۰.۸۷ سال پیرتر 
شده اند. قربان بردی اف با ۶۹ سال سن، مسن ترین سرمربی 
فصل پیش رو است و مازیار زارع، هدایت گر ملواان با ۲۷ سال 

لقب جوان ترین سرمربی را به خود اختصاص داده است.
ربیعی، قدیمی ترین سرمربی لیگ

هدایت  متوالی  فصل  چهارمین  برای  ربیعی  محمد 
مس رفسنجان را به عهده خواهد داشت. او از این حیث 
یحیی  می آید.  حساب  به  لیگ  سرمربی  پرسابقه ترین 
گل محمدی و امیر قلعه نویی نیز در رده های بعدی قرار دارند.
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ریشه یابی برهم زدن سخنرانی ها و مراسم ها؛

تندروها،نیروهایمیدانی
اتاقفکرهایسیاسی

: تندروها در هر جمعی و گروهی که خود را بر حق و طیف مقابل را فاقد 
جایگاه حقانیت می بینند، یا حقیقت را فقط نزد خود و گفته های دیگری را 
دروغ می پندارند، از ابزار برهم زدن جلسه یا دعوا به جای استدلال و گفتگو 
استفاده می کنند. از این رو در نهایت، یا جلسه ای را به آشوب می کشند یا با 

راه انداختن اغتشاش، توجه همگان را به خود جلب می کنند.
اشتباه تندروها در تشخیص و تحلیل واقعیت

در تازه ترین تحرکات تندروها ، شاهد بر هم زدن مراسم بزرگداشت شهادت 
آیت الله صدوقی و ناتمام گذاشتن سخنرانی مسیح مهاجری مدیرمسئول 
روزنامه جمهوری اسلامی بودیم . در ویدئویی که از این اغتشاش منتشر 
شده، فردی به مهاجری می گوید : » شما دروغ می گویید. پیغمبر گفته 
اگر مسجدی ضرار بود ، خرابش کنید. این مسجد هم ضرار است و من باید 

آن را خراب کنم«
مشابه این گفته ها را می توان در شعار علیه سید حسن خمینی هم 
مشاهده کرد. در دو سال متوالی شعار علیه او که با واکنش رهبری همراه 

شد، اغتشاشگران در حین سخنرانی شعار »مرگ بر منافق« سر دادند.
با مرور شعارهای تندروها که آغازگر برهم زدن هر سخنرانی است، میتوان 
دریافت آنان در تشخیص معنای نفاق یا تفسیر نصوص دینی به بیراهه 
می روند. فردی که تشخیص می دهد مسجدی که مسیح مهاجری در آن 
سخنرانی می کند به دلیل گفتن سخنی از هاشمی رفسنجانی یا میرحسین 
موسوی، مسجد ضراری است که پیغمبر اسلام آن را خراب کرد، با »بحران 

تشخیص« رو به رو است.
چنین افرادی، تفسیری متعصبانه و غیرواقعی از دین دارند . از این رو، 
حتی در تفسیر متون دینی دچار اشتباه می شوند. این افراد، نه فهم درستی 
از جایگاه رهبری در جمهوری اسلامی دارند نه با ابزارهای تفسیر دین و 
یا متودهای تحلیل سیاسی آشنا هستند. رفتار این افراد پیروی از »غریزه 
سیاسی« است. در تعریف کنش های غریزی سیاسی، به رفتارهای خارج از 

مبانی عقلی گفته می شود که منافع سیاسی را دنبال می کند.
مسعود شفیعی کیا نزدیک به اسفندیار مشایی و از برهم زنندگان سخنرانی 

هاشمی رفسنجانی در ۱۵ خرداد ۱۳۸۵ در قم
تندروها ، گرفتار عدم تشخیص واقعیت

سیدحسن  سخنرانی  زنندگان  برهم  جنس  از  افرادی  چهره  مشاهده 
خمینی یا مسیح مهاجری، نشان می دهد این افراد، فهم درستی از جریان 
وقایع سیاسی که در آن به مهره بازی اتاق فکرهای سیاسی تبدیل شده اند 
، ندارند. تندروها به دلیل عدم تشخیص واقعیت از بازنمایی تصاویر موهوم 
یا غیرواقعی، در کنش های سیاسی خود، تصمیماتی می گیرند که در 
دستگاه فکری آنها صحیح است. غافل از آنکه در گرداب پروپاگاندا یا دروغ 
های ساختگی گرفتار شدند. در یک نمونه می توان باور گروهی از افراد در 
دهه ۷۰ به مقالات چاپ شده با اسامی شهدا،در نشریه شلمچه به سربیری 
مسعود ده نمکی اشاره کرد. ده نمکی درباره چاپ این مقالات می گوید 
»آدم نداشتیم، مقالات شلمچه را خودم می نوشتم و با نام شهدا منتشر 

می کردم! و این مقالات با واکنش رسانه های دیگر همراه می شد«
 در نمونه جدیدتر در دهه ۹۰، که بسیاری از افراد تحت تاثیر خبرسازی 
ها و جعل خبرهای یک جریان خاص قرار گرفتند و نتیجه آن تهیه هیزم 
برای خشم تندروها بود، ساختن اکانت های جعلی به نام افراد تاثیرگذار 
مقیم خارج از کشور بود. در این خصوص، روح الله مومن نسب رئیس جبهه 
انقلاب در فضای مجازی می گوید » ما به اسم افراد تاثیرگذار ضدانقلاب 

توییتر اکانت فیک می ساختیم و شروع به فعالیت می کردیم.«
سوء استفاده احزاب سیاسی از احساسات تندروها

اغتشاش تندروهای اصولگرا، معمولا در مراسمات مذهبی یا سخنرانی 
های سیاسی نمود دارد. سابقه برهم زدن سخنرانی ها به بعد از پیروزی 
سیدمحمدخاتمی باز می گردد. زمانی که خاتمی بر گفتگو میان جریان 
های سیاسی برای رسیدن به وحدت ملی تاکید می کرد. در سوی مقابل 
میدان، تندروها تلاش می کردند با برهم زدن سخنرانی ها، صدای منتقدان 
خود را خاموش کنند. سکوت نهادهای نظارتی در برابر تندروها به مرور، مهر 

تاییدی بر شیوه اشتباه آنها گذاشت.
تا آنجا که علیرغم دوبار تذکر رهبرانقلاب در مراسم بزرگداشت امام 
خمینی)ره(، رویه تندروها متوقف نشد و آنها تذکرات رهبری را نادیده 
گرفتند. چه آنکه، اخباری از برخورد یا مقابله نهادهای نظارتی بر این 
شیوه اشتباه تندروها هم منتشر نشد. از این رو، این پیشبینی وجود 
دارد تا در آینده نیز شاهد تکرار برهم خوردن سخنرانی ها و مراسمات 
رسمی توسط تندروها باشیم. موضوعی که سکوت نهادهای مسئول، 
مجوزی به پیروان این افراد می دهد تا این شیوه و کنشگری را استمرار 

دهند.
به گزار ش خبر آنلاین ،سوابق برهم زدن سخنرانی ها به دهه هفتاد و 
هشتاد باز می گردد. در دو دوره دولت اصلاحات و در دولت دوم احمدی 
زدن  برهم  یا  تجمع  ایجاد  در  گروه  مشهورترین  الله،  حزب  انصار  نژاد، 
سخنرانی ها بود. عبدالمجید محتشم دبیرکل وقت انصار حزب الله می 
گوید »انصار حزب الله در حال حاضر رشد تکاملی پیدا کرده است و به جای 
اعتراض  های میدانی به مانند سال های دهه ۷۰ و اوایل ۸۰ نسبت به آن چه 

که نقد دارد از راه های مدنی مانند شکایت استفاده می کند.«
استفاده از راه های مدنی مانند شکایت در دعاوی حقوقی، ثمره عقلانیت 
بعد از دو دهه برهم زدن سخنرانی ها یا مراسماتی بوده که انصار حزب الله 
در دولت های خاتمی و احمدی نژاد تجربه کردند. عقلانیتی که برخی از 
اعضای مرکزی انصارحزب الله، همچون امیرفرشاد ابراهیمی را از انتهای 

محور سوپرانقلابی ها به خروج از کشور هدایت کرد.
سکوت نهادهای نظارتی ، عامل استمرار تندروی ها

حالا بعد از۲۵ سال از اوج وقایع تلخ برهم زدن سخنرانی ها و جلسات 
در کشور، شاهد ظهور افرادی از همفکران تندروها در سال۱۴۰۱ هستیم. 
تندروهایی از نسل جدید که بدون توجه به تجربه گذشتگان، راهی را می 
روند که انتهای آن عقلانیتی از جنس پشیمانی یا بریدگی از جمهوری 
اسلامی است. مسیری که رهبری آن را خلاف شرع و مصالح کشور معرفی 
کرده است.آیت الله خامنه ای بعد از شعار »مرگ بر منافق« عده ای علیه 
سید حسن خمینی در مراسم ارتحال امام خمینی)ره(، در آغاز سخنرانی 
گفتند»کسانی که راه می افتند و شعار می دهند اگر واقعا حزب اللهی و 
مؤمن هستند بدانند که این کارها به ضرر کشور و خلاف شرع است و اگر 

هم اعتنایی به این حرف ها ندارند که حسابشان جداست«.
حالا باید دید با وجود تجربه دو دهه گذشته و اجماع مردم و نخبگان 
آیا  در کشور،  تندروها  کنترل  در ضرورت  نظام  عالی  مقامات  و  سیاسی 
نهادهای نظارتی همچون گذشته در برابر رفتارهای خلاف شرع و قانون 
این اقلیت قانون شکن و ضدنظم خمومی ، سکوت خواهند کرد یا تدبیری 

متفاوت از قبل خواهند داشت؟

استاد روابط بین الملل دانشگاه جرج واشنگتن و پژوهشگر شورای آتلانتیک 
گفت: شرایط به سمتی پیش می رود که شکاف بین اروپا و آمریکا در قبال ایران 
برداشته شود و احتمال اینکه اجماعی علیه ایران شکل بگیرد، روز به روز بیشتر 
می شود و این مساله نشان می دهد احتمال بازگشت پرونده ایران ذیل فصل هفتم 
منشور وجود دارد تا برنامه اتمی ایران را تهدیدی برای صلح بین الملل معرفی کنند.
سینا عضدی در گفت وگو با ایلنا در ارزیابی مذاکرات دو روزه دوحه و در پاسخ به 
این سوال که مذاکرات دوحه علیرغم امیدهایی که به آن بسته شده بی نتیجه به 
پایان رسید و مقامات غربی ابراز نگرانی خود را در این رابطه اعلام کرده اند، وزیر 
امور خارجه ایران عنوان کرده که ارزیابی تهران از این مذاکرات مثبت است، آیا 
شکسته شدن بن بستی که در جریان نشست خبری امیرعبداللهیان و بوررل مطرح 
شد تنها تلاشی برای خرید زمان بود یا تحول جدیدی در مسیر احیای برجام به 
وقوع پیوسته است، گفت: مسلما اینکه پس از چند ماه طرفین پای میز مذاکره 
بازگشتند و حداقل در یک شهر صحبت کردند خیلی مهم است؛ ظرف چند 
ماه گذشته آقای مورا و مقامات اروپایی باید پیام واشنگتن را می گرفتند، به تهران 
می رفتند و پیام تهران را می گرفتند و برمی گشتند اما اینکه در جریان مذاکرات 
دوحه دو طرف اصلی ایران و آمریکا در یک مکان بودند برای پیشبرد مذاکرات بهتر 
بود. تاکید می کنم که از دید من عدم مذاکره مستقیم تصمیم اشتباهی است و 
مهم است که ایران برای اینکه زوتر به برجام برسد با وجود نگرانی های درستی که 

دارد  بصورت مستقیم با آمریکا مذاکره کند. 
وی ادامه داد: آنچه که من متوجه شدم و در خبرها نیز عنوان شد اتفاق جدیدی 
در روند این مذاکرات رخ نداده و طرف ایرانی مجددا با همان خواسته های قبلی 
به میز مذاکره بازگشته که شامل تضمین و خروج نام سپاه از لیست سیاه است و 
دولت آمریکا هم پیش تر اعلام کرده به خصوص قادر به دادن تضمین نیست. از 
طرف دیگر این نگرانی وجود دارد که ظرف چند هفته آینده یعنی پایان جولای 
و آغاز آگوست آمریکا وارد فصل انتخابات میان دوره ای کنگره می شود و در هر 
صورت از لحاظ تاریخی این احتمال بالا وجود دارد که ترکیب کنگره عوض شود. 
یعنی بصورت تاریخی در انتخابات میان دوره ای کنگره حزب حاکم یک سری 

از کرسی های کنگره را از دست می دهد؛ بنابراین در شرایط فصل انتخابات هم 
مذاکره سخت تر خواهد شد و هم نمایندگانی که فعلا طرفدار برجام هستند به 
سختی می توانند در این شرایط در موضوع برجام دخیل شوند. در نتیجه ایران 
باید زودتر تصمیم بگیرد که آیا واقعا به دنبال احیای برجام است یا خیر و زمان الان 

خیلی مهم است. 
این تحلیل گر روابط بین الملل در پاسخ به این سوال که روز پنجشنبه شاهد 
برگزاری نشست شورای امنیت در رابطه با قطعنامه ۲۲۳۱ بودیم، با توجه به اینکه 
ایالات متحده در زمان دونالد ترامپ نتوانست اجماعی علیه ایران ایجاد کند، 
 E۳ جلسه روز پنجشنبه چه پیامی برای تهران داشت، گفت: طرف اروپایی یعنی
همچنان اعتقاد دارند که برجام همچنان برای احیا شدن فرصت دارد اما برخلاف 
دولت ترامپ که مواضع اروپا و آمریکا در قبال ایران یکسان نبود و اروپا در حقیقت 
مجبور به تبعیت از تحریم های ایالات متحده شد، در این مقطع و در شرایطی که 
گفته می شود از ماه مارس توافق آماده است و ایران حاضر به امضای آن نیست، 
شرایط به سمتی پیش می رود که شکاف بین اروپا و آمریکا برداشته شود و احتمال 
اینکه اجماعی علیه ایران شکل بگیرد، روز به روز بیشتر می شود و این مساله نشان 
می دهد احتمال بازگشت پرونده ایران ذیل فصل هفتم منشور وجود دارد تا با 

ادعاهای خود برنامه اتمی ایران را تهدیدی برای صلح بین الملل معرفی کنند. 
عضدی در پاسخ به این سوال که در روزهای آینده شاهد سفر جو بایدن به 
اسرائیل و عربستان و متعاقب آن برگزاری نشست ریاض خواهیم بود، بسیاری از 
کارشناسان بر این عقیده هستند که انفعال در جریان مذاکرات احیای برجام در 
این مقطع عواقب خطرناکی را در منطقه برای ایران ایجاد خواهد کرد، چشم انداز 
گفت وگوهای ایران و عربستان در مقطع کنونی چیست، گفت: سفر به عربستان 
یک مساله داخلی آمریکا است که آقای بایدن سعی خواهد کرد که دولت عربستان 
را مجاب کند که تولید نفت را افزایش دهد تا قیمت انرژی در آمریکا کاهش پیدا 
کند و این موضوع هم به انتخابات آمریکا مربوط می شود. مساله دوم هم تشکیل 
سیستم پدافند یکپارچه برای مقابله با ایران است و احتمالا واشنگتن بخواهد 
ریاض را برای عادی سازی روابط با اسرائیل مجاب کند. چنانچه سامانه پدافندی 

شکل بگیرد، تهدیدی علیه ایران خواهد بود؛ چراکه اگر ایران ببیند ستون فقرات 
سیستم بازدارنگی اش که همان قدرت موشک های بالستیک است مورد تهدید 
واقع شده مجبور خواهد شد که موشک های بالستیک بیشتر و با کیفیت بالاتری 
تولید کند و این نگرانی ها و تنش را در منطقه بیشتر خواهد کرد و احتمال اینکه 

یکی از طرفین یک اشتباه محاسباتی داشته باشد بالا می رود. 
پیام مثبت ایجاد روابط تهران با ریاض و قاهره 

وی ادامه داد: در خصوص رابطه ایران و عربستان خوشبختانه حداقل الان 
صحبت این است که روابط بهتر شود و آقای امیرعبداللهیان هم در مصاحبه ای 
گفتند که از ایجاد روابط با ریاض و قاهره استقبال می کنند که این پیام خوبی 
است. گفته بودند که در حال فراهم کردن مقدمه بازگشایی سفارت ها هستند. 
ایران و عربستان دو ستون حفظ امنیت منطقه هستند و امنیت و ثبات بدون 
مشارکت این دو کشور محقق نخواهد شد. ایران بدون عربستان و عربستان بدون 
همکاری ایران نمی توانند ثبات را در منطقه ایجاد کنند. بنابراین آقای الکاظمی، 
نخست وزیر عراق در سفر به عربستان و سپس ایران تلاش می کند که این روابط 

پیشرفت داشته باشد.    
این استاد روابط بین الملل دانشگاه جرج واشنگتن همچنین در پاسخ به این 
سوال که وزیر امور خارجه ایران این هفته عازم دمشق شد، وی پیش از ترک تهران 
هدف از این سفر را ممانعت از وقوع بحرانی جدید در منطقه میان سوریه و ترکیه 
عنوان کرد، تحلیل خود را در این رابطه بفرمایید،  نقش تهران در کاهش تنش 
مرزی میان ترکیه و سوریه را چگونه ارزیابی می کنید، گفت: تحولات این حوزه را 
خیلی از نزدیک دنبال نکرده ام اما می دانم آقای امیرعبداللهیان چند روز قبل گفته 
بودند که نگرانی های امنیتی ترکیه را درک می کنند، من فکر می کنم بعد از این 
تنشی که میان ایران و ترکیه در خصوص خبر انجام عملیات ایران در خاک ترکیه 
علیه اسرائیلی ها پیش آمد و بعد آقای امیرعبداللهیان به این کشور سفر کردند، این 
اقدام و اظهارنظرها هم برای کم کردن از حجم ناراحتی و احساس ناامنی آنکارا 

است.
وی افزود: این مساله نیز قابل توجه است که ایران متحد اصلی سوریه است 
و سال ها در جنگ به دولت آقای بشار اسد کمک کرده است و همچنین روابط 
حسنه ای براساس حسن همجواری با ترکیه دارد؛ بنابراین فکر می کنم ایران 
می تواند نقش مهمی را در کاهش تنش میان سوریه و ترکیه ایفا کند تا حجم این 

تنش از کنترل خارج نشود. 
جنگ سایه میان ایران و اسرائیل در حال نمایان شدن است 

عضدی در پاسخ به این سوال که  به طور مشخص پس از هر مذاکره ای که 
اتفاق می افتد و انتشار اخبار آن، خراب کاری یا حادثه  جدیدی در ایران به وقوع 
می پیوندد که منشا بخش قابل توجهی از آن پایگاه های خارجی )اسرائیلی( در 
کشورهای همسایه است،  این نگرانی و هشدار وجود دارد که تل آویو به دنبال ایجاد 
یک درگیری میان تهران و همسایگانش است، این نگرانی را تا چه میزان نزدیک به 
واقعیت می دانید، گفت: من فکر نمی کنم که اسرائیل به دنبال این باشد که تهران 
و همسایگانش وارد یک درگیری شوند. نگرانی مهم من اما این است که این جنگ 
سایه که میان اسرائیل و ایران در میان است که مثلا به کشتی های ایران حمله شده 
یا به مواضع نیروهای ایران در سوریه حمله شده و بعد ایران جواب داده طی چند 

ماه اخیر بیشتر شده و از چارچوب جنگ سایه خارج شده است.
وی افزود: این روند با ترور یک سری از مقامات نظامی ایران یعنی از شهید 
فخری زاده شروع شد و به چند نفر دیگر تسری پیدا کرد من معتقدم نه اسرائیل 
علاقه دارد با ایران وارد درگیری مستقیم شود و نه ایران به این مساله تمایل دارد اما 
اینجا ممکن است یک اتفاقی بیفتد و در نهایت به درگیری مستقیم بدل شود که 
کل منطقه در این حالت درگیر می شود؛ نگرانی مشخص من از این مساله است 
مسئولان کشور ما باید ضمن مراقبت از هرگونه اقدام خرابکارانه در داخل کشور با 

هوشمندی خطر هرگونه درگیری جدی را خنثی کنند.

سینا عضدی استاد روابط بین الملل دانشگاه جرج واشنگتن:

با ورود آمریکا به پروسه انتخابات کنگره کار احیای برجام سخت می شود

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

»بایدهای«دولتبیشازتحققدستوراتاست
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: طبق یک نظرسنجی 
که صورت گرفته میزان ناموفق بودن و نامطلوب بودن مدیریت 
دولت سیزدهم در سطح جامعه ۶۷ درصد را نشان داده و این 
خودش یک نشانه است که مردم احساس و اطمینان آرامش 

در دوره یکسال گذشته نداشته اند.
اشرف بروجردی در گفت وگو با  ایلنا، درباره عملکرد دولت 
سیزدهم در یکسالی که روی کار آمده است، گفت: دولت 
هنگامی که انتخابات شد و یا به عبارتی تبلیغات انتخابی را 
انجام می داد؛ وعده های زیادی را به مردم داد و انتظار مردم 
هم این بود این وعده ها تحقق پیدا کند و اجرایی شود و بعد 
هم مرتب در سیر زمان آقای رئیسی آن  تبلیغات را بسیار تکرار 

کرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: به هیچ 
عنوان وعده های تبلیغاتی آقای رئیسی با  عملکردشان قابل 
مقایسه نیست. در واقع و در عمل شاهد این نیستیم که بخش 
آن  باشد، حتی  پیدا کرده  تحقق  وعده ها  از  توجهی  قابل 
چیزی که در لحظه به آن استناد می شود و می گویند ما این ها 
را انجام می دهیم و یا دستور رئیس جمهور این است که این کار 
باید صورت گیرد، روی زمین مانده در واقع »بایدها« در دولت 

سیزدهم بیشتر از انجام کارها است.

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: آقای رئیس جمهور 
اجرایی  و  عملیاتی  اما  شود  انجام  باید  کار  فلان  می گوید 
نمی شود، بنابراین اگر بخواهیم ترازی را در نظر بگیریم، میزان 
بایدها بیش از تحقق دستورات است. حال اینکه مجموعه 
مدیران  از  این که بخشی  یا  نمی کنند  دولت عملیاتی شان 
را  اجرایی شدن دستورالعمل هایی که صادر شده  ظرفیت 
ندارند که عمدتاً هم بحث نیازهای اولیه مردم است و اغلب 
اجرایی نمی شود، مردم احساس می کنند آنچه که گفته شده 

»باید شود« جنبه شعاری دارد تا جنبه عملیاتی.
وی خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم یک ارزیابی کلی داشته 
باشیم، باید گفت خود آقای رئیسی اگر تلاشی هم می کند، 
این تلاش ها مطابق با واقع صورت نمی گیرد. اگر این تلاش ها 
و به عبارت دیگر این وعده ها و شعارها در واقع تحقق پیدا 
عملیاتی  و  اجرایی  شرایط  که  است  آن  دلیل  به  نمی کند 
آقای  بگوییم  نمی توانیم  بنابراین  ندارد؛  وجود  شدن شان 
رئیسی در این دوره یکسال عملکردش موفق بوده است؛ من 
این احساس را ندارم و فکر می کنم جامعه هم همین قضاوت 

را دارد.
و  موفقیت  عدم  میزان  نظرسنجی  یک  افزود:  بروجردی 
نامطلوب بودن مدیریت دولت آقای رئیسی در سطح جامعه را 

۶۷ درصد نشان داده و این خودش یک نشانه است که مردم 
احساس آرامش و اطمینان در دوره یکسال گذشته نداشته اند. 
وی درخصوص این که رئیس جمهور پیش از این که فرمان قوه 
مجریه را در دست بگیرد، رئیس قوه قضائیه بوده و آن زمان 
بازدید های سرزده به کارخانجات داشت و در مورد تعطیلی 
امروز  آیا  می داد  تذکر  مدام  کارگران  وضعیت  و  کارخانه ها 
توانسته مشکلات تولیدی را در قامت یک رئیس جمهور مرتفع 
کند، گفت: من فکر می کنم یک مدیر اجرایی یعنی کسی که 
در جایگاه رئیس جمهور قرار گرفته است و ما آن را به عنوان 
شخص دوم مملکت بعد از رهبری تعبیر می کنیم مهمترین 

ابزارها را در اختیار دارد.
بخواهد  اگر  هم  قضایی  حوزه  در  داد:  ادامه  بروجری 
مداخله ای داشته باشد در حد رفع ابهام است کما اینکه آقای 
اژه ای هم به نظرم بسیاری از اظهارنظر ها و اقداماتشان در 
راستای حل مسائل اجتماعی است تا قضایی و آقای رئیسی 
هم اگر آن زمان در دوره مسئولیت شان در قوه قضائیه به بحث 
کارخانه ها ورود پیدا کردند در حد رفع ابهام بوده است نه اینکه 

بخواهد وارد عرصه اجرا شود.
وی تاکید کرد: در عرص اجرا تنها کسی که می تواند وارد 
شود، رئیس جمهور است بنابراین رئیس جمهور باید ببیند با 

چه کاری می تواند مسائل جامعه را حل و فصل کند. امروز ۴ 
کارخانه بزرگ ایران تعطیل شده است. این ها نشان از این دارد 

که دولت نتوانسته به وظایف خود عمل کند.

کمال خرازی در دهمین مجمع صلح جهانی:
آمادگیکاملبرایگفتوگوباعربستانراداریم

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی درباره »امنیت و همکاری  منطقه ای در 
خلیج فارس« گفت: کشورهای منطقه خلیج فارس به اندازه کافی بالغ هستند که 
بتوانند بر اختلافات خود غلبه کنند، مکمل یکدیگر باشند و از طریق طراحی یک 

سازوکار امنیت منطقه ای رقابت های تاریخی خود را به همکاری تبدیل نمایند.
سید کمال خرازی در سخنرانی خود که به صورت مجازی در جلسه عمومی 
ایراد کرد، گفت:  »نهادها و نظم منطقه ای« در دهمین مجمع صلح جهانی 
براساس بند ۸ قطعنامه ۵۹۸ شورای امنیت سازمان ملل متحد، دبیرکل آن 
سازمان موظف شده است از طریق مشورت با کشورهای منطقه سازوکاری را برای 
ارتقای امنیت و ثبات در منطقه خلیج فارس پیشنهاد دهد، ولی متاسفانه این 

وظیفه تا کنون مورد غفلت سازمان ملل قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران به رغم برخی اختلافات جدی بین ایران 
و عربستان، معتقد است که این دو کشور می توانند مکمل ظرفیت های یکدیگر 
باشند، افزود: ما آمادگی کامل را برای گفتگو با دولت عربستان در همه موضوعات 
دوجانبه و منطقه ای داریم و خرسندیم که با مساعی جمیله دولت عراق، تاکنون 

چند دور گفتگو میان دولت های طرفین برگزار شده است.
 خرازی در ادامه با بیان اینکه »متاسفانه برخی از دولت های منطقه در یک 
اشتباه محاسباتی مهلک به دنبال باز کردن پای رژیم آپارتاید جنگ افروز اسرائیل 
به این منطقه هستند«، گفت: آن ها حتی از عادی سازی روابط فراتر رفته، در 
جهت هم پیمانی با رژیم صهیونیستی گام بر می دارند. این یک اشتباه راهبردی 
بزرگ است که زمینه تنش و درگیری را در منطقه با سرعتی سرسام آور بالا خواهد 
برد. جمهوری اسلامی ایران پیشاپیش نسبت به تبعات حضور اسرائیل در منطقه 
خلیج فارس هشدار می دهد و آن کشورها را مسئول هرگونه تبعات خطرناک آن 

می داند.
باید از هژمونی قدرت های منطقه ای و جهانی در خلیج فارس ممانعت کرد 

وی گفت: منطقه خلیج فارس نیازمند سازوکاری امنیتی است که از هژمونی 

هر قدرتی، چه منطقه ای و چه جهانی، ممانعت کند. برای محقق شدن چنین 
هدفی باید اقدامات اعتمادساز در حوزه هایی همچون مدیریت آب، حفاظت از 
محیط زیست، ایمنی هسته ای، امنیت انرژی، جهانگردی، همکاری اقتصادی، 
تجارت، سرمایه گذاری، ریشه کن نمودن فقر و توانمندسازی مردم در دستور کار 

همه کشورهای منطقه قرار گیرد.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با بیان اینکه ایران همواره بر گفتگو به 
عنوان روشی کارآمد برای رفع سوء تفاهمات، حل منازعات و تقویت اشتراکات 
تأکید دارد، افزود: حرکت به سمت ایجاد یک »مجمع گفتگوی منطقه ای« به حل 
مشکلات امنیتی منطقه  کمک می نماید و گفتگوهای برادرانه، اما صریح و بی 
پرده میان کشورهای منطقه، بدون حضور و دخالت خارجی، کلید حل مشکلات 
است. دهمین مجمع صلح جهانی به ابتکار مؤسسه روابط خارجی خلق چین و 

دانشگاه شینهوا در روزهای ۱۱تا ۱۳ تیرماه در پکن برگزار شد و تعداد زیادی از 
مقامات سیاسی کشورهای مختلف در آن شرکت و در سخنرانی های خود به بیان 

مواضع کشورشان پرداختند.
تحریم ها بر اولویت ها و منافع ملی کشور تحت تحریم اثرگذار نیست 

در ادامه این نشست، حاضران سوالاتی را از  خرازی مطرح کردند.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی در پاسخ به این سوال که ملاحظات ایران 
برای حفظ ساختارهای امنیت منطقه ای چیست، تصریح کرد: گفتگوهای میان 
کشورهای منطقه برای حل و فصل اختلافات ضروری است. توسل به زور برای 
حل مسائل قابل قبول نیست و حصول صلح، صرفا از طریق گفتگو قابل تحقق 
است.  خرازی در پاسخ به سوال دیگر یکی از شرکت کنندگان در این همایش 
مبنی بر اینکه با توجه به تجربه ایران در خصوص مقابله با تحریم ها، چشم انداز 
تحریم های آمریکا علیه روسیه و همین طور شرکت های چینی را چطور می بیند؟ 
تصریح کرد: همان طور که خود مقامات آمریکایی اعتراف کرده اند، سیاست فشار 
حداکثری علیه ایران با شکست مفتضحانه مواجه شده که این امر مرهون تدابیر 
اتخاذ شده و مقاومت تحسین برانگیز ملت ایران بوده است. معتقدیم تحریم روسیه 
و چین هم با سرنوشت مشابهی مواجه می شود. تحریم ها بر اولویت ها و منافع ملی 
کشور تحت تحریم اثرگذار نیست. ایران تجربه خوبی در فائق آمدن بر تحریم دارد 

و به همکاری و رایزنی با روسیه و چین برای مقابله با تحریم ادامه خواهیم داد.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی همچنین در خصوص آینده و ظرفیت 
بالقوه همکاری ایران و چین بر مبنای سند همکاری ۲۵ ساله بین دو کشور گفت: 
در این سند بر جنبه های مختلف همکاری میان دو طرف تاکید شده است و 
سازمان های ذیربط مشغول بسترسازی برای عملیاتی شدن آن هستند. این سند 
می تواند عاملی برای تقویت رفاه مردم دو کشور باشد؛ ضمن آنکه این همکاری 
میان ایران و چین می تواند به نفع همه کشورهایی باشد که در حوزه ابتکار یک 

کمربند – یک راه قرار دارند.
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زاکانی برای حقوق خرداد ساختمان شرکت واحد را فروخت! 
عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه شهرداری در گزارش مالی فروردین ماه و اردیبهشت ماه ۶۰۰۰ میلیارد 
تومان کسری دارد، خطاب به شهردار تهران گفت: ۹۰ کلان پروژه و چشم انداز ۱۰ ساله تدوین کردید؛ اما 
سیاست های این ۱۰ سال را به شورا بیاورید تا مصوب کنید و نسل های بعد از ما هم آن را دنبال کنند.حبیب 
کاشانی پس از استماع سخنان شهردار تهران در جلسه روزدوشنبه شورای شهر تهران با بیان این که آقای زاکانی 
قبلا در نماز جمعه این سخنان را بیان کرده بود، گفت: اما جای سوال است که اقدام عملی این سخنان کجا دیده 
می شود؟.وی با بیان این که شما صحبت از کاهش زمان صدور پروانه می کنید، اما اصلا کسی برای صدور پروانه 
مراجعه می کند؟ ادعا کرد: گزارش مالی فروردین ماه و اردیبهشت ماه نشان دهنده ۳۲۷۰ میلیارد تومان است و 
۶۰۰۰ میلیارد تومان کسری دارید و برای حقوق خردادماه ساختمان شرکت واحد و زمینی را به مبلغ ۱۶۰۰ 
میلیارد تومان فروختید و پیش بینی می کنم در ماه های آینده با این رویه حتما شهر آفتاب حتی شهروند و حتی 
همشهری را خواهیم فروخت و ما باید تدبیری بیندیشیم و اگر قرار باشد در یک چهارم سال که پیک سال است 
نتوانیم درآمدی حاصل کنیم، نمی توانیم رویا هایی که در ذهنمان است را عملی کنیم.کاشانی با بیان این که 
حوزه شهرسازی قرار بود ۲۲ هزار میلیارد تومان درآمد حاصل کند، ادامه داد: اقدامات عملی کمیسیون ماده 

پنج باید دیده شود.

سردبیر سابق کیهان از »کرباسچی« عذرخواهی کرد
مهدی نصیری، مدیر سابق روزنامه ی کیهان و هفته نامه ی صبح که در دهه ی هفتاد منتشر می شد، از 
غلامحسین کرباسچی به دلیل مواضع علیه او به اتهام فساد عذرخواهی کرد. مهدی نصیری در لایو اینستاگرامی 
درباره ی سوت زنی و مبارزه با فساد، گفت: بعد ها معلوم شد که برخورد با آقای کرباسچی کاملا سیاسی بود. در 
دادگاه هم تقریبا معلوم شد که آن کار ها تخلفی نبود یا عمدتا در حدی بود که بودجه ای از اینجا به آنجا رفته؛ 
البته از لحاظ اداری تخلف بود، اما این را با اتفاقات و فساد های دیگر مقایسه کنید. همینجا از آقای کرباسچی 

عذرخواهی می کنم. این برخورد ها را با دیگران هم می توانستند، اما انجام بدهند، اما ندادند.

نوری المالکی نامزد نخست وزیری عراق شد
ائتلاف دولت قانون روز دوشنبه از معرفی »نوری المالکی« رئیس این ائتلاف برای تصدی پست نخست وزیری 
عراق خبر داد و اعلام کرد که در نشست  یکشنبه شب گذشته تحولات روند سیاسی و نشست پارلمان پس از عید 
قربان مورد بحث و بررسی قرار گرفت. این ائتلاف همچنین تأکید کرد که دو حزب اتحادیه میهنی کردستان و 

حزب دموکرات کردستان عراق باید به سوی توافق برای معرفی نامزد ریاست جمهوری حرکت کنند.

دهن کجی خواننده پاپ به هوادارش وسط کنسرت 
گرشا رضایی، خواننده موسیقی پاپ، جمعه )۱۰ تیر( کنسرتی را در زاهدان برگزار کرد. در این کنسرت که 
فیلم آن به تازگی منتشر شده، یک مخاطب حاضر در سالن داد می زند و از این خواننده درخواست می کند که 
پلی بک نخواند. در پاسخ به این درخواست گرشا رضایی از فرد می پرسد آیا می دانی پلی بک چیست؟ و زمانی 
که با پاسخ مثبت این فرد مواجه می شود، ادامه می دهد پسر خوبم، کوچولوی من، عمو، کلاس چندمی؟« اما 
ماجرا به همین جا ختم نمی شود و چندین دقیقه بعد، گرشا رضایی توهین به مخاطب را شروع می کند و با دهن 

کجی،همان درخواست را تکرار می کند.

خودداری داور ایرانی از قضاوت در فلسطین اشغالی 
داور بین المللی ایران حاضر به قضاوت در رقابت های دوچرخه سواری قهرمانی جوانان جهان در سرزمین های 
اشغالی نشد.داور بین المللی ایران با وجود دعوت به مسابقات دوچرخه سواری پیست قهرمانی جوانان جهان 
که در سرزمین های اشغالی فلسطین برگزار می شود، از حضور در این رقابت ها انصراف داد.اتحادیه بین المللی 
دوچرخه سواری از مجید ناصری برای قضاوت در این مسابقات که از یکم شهریور برگزار خواهد شد، دعوت کرده 
بود، اما وی در حمایت از مردم مظلوم فلسطین حاضر به قضاوت در این رقابت ها نشد.گفتنی است ناصری قبلا 

در مسابقات مهمی از جمله قهرمانی جهان و بازی های المپیک توکیو قضاوت کرده است.

دستور رئیسی درباره ازدواج دهه شصتی ها
انسیه خزعلی طی توییتی نوشت:به مناسبت  هفته ازدواجمشکلات جوانان دهه شصتی را در هیئت دولت 
مطرح نمودم و ریاست محترم جمهور دستور دادند که تسهیلات ویژه برای  زوجین دهه شصتی، علاوه بر وام 
ازدواج همگانی، در نظر گرفته شود.در نیمه دوم سال۱۴۰۰ این وام با همکاری معاونت روستایی، تنها خاص 

روستائیان بود.

رئیسی به کردستان سفر می کند 
رییس جمهور در بیست و هفتمین سفر استانی خود پنجشنبه به استان کردستان سفر می کند.سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور پنجشنبه )۱۶ تیر( به استان کردستان سفر می کند.این سفر استانی بیست و هفتمین 
سفر رئیس جمهور به استان های کشور است. همچنین در این سفر معاونین و وزرای دولت، رییس جمهور را 

همراهی می کنند.

مجوز تزریق دوز چهارم کرونا صادر شد 
از تزریق نوبت قبلی  معاون بهداشت وزارت بهداشت مجوز تزریق دوز یادآور کرونا برای افرادی که ۶ ماه 
واکسنشان گذشته را صادر کرد. بر این اساس افرادی که از تزریق دوز سوم آنها ۶ ماه می گذرد، می توانند دوز 

چهارم را تزریق کنند. 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

کلاهبرداریباارسالپیامک
رئیس پلیس آگاهی استان قم با اشاره به دستگیری یک کلاهبردار، گفت: متهم با ارسال شماره کارت بانکی 
به افراد مختلف خواستار طلب خود شده که در یک مورد فردی به دلیل تشابه اسمی مبلغ ۶۲ میلیون ریال به 

حساب وی واریز کرده است. 
 سرهنگ میکائیل قهرمانپوراظهارداشت: در پي شکایت یکی از شهروندان مبني بر دریافت پیامک انتقال 
وجه، به علت مشغله کاري و بدهکاري و تشابه اسمي با هویت جوشکار ساختمان، مبلغ ۶۲ میلیون ریال به 
شماره کارت اعلامي از طریق موبایل بانک واریز کردم و چند روز بعد جوشکار با بنده تماس گرفت و درخواست 
طلبش را کرد که متوجه کلاهبرداري توسط افراد ناشناس شدم، بنابراین با طرح این شکایت، موضوع در 

دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی متهم ۳۳ ساله در استان همجوار شناسایی و با هماهنگی قضائی 

دستگیر و در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده تحویل مرجع قضائی استان شد.
رئیس پلیس آگاهی استان قم اضافه کرد: شهروندان در صورت دریافت پیامک مبني بر انتقال وجه، قبل 
از واریز به صورت حضوري و یا تلفني از هویت فرد مطمئن شده و مشخصات حساب مقصد اعلامي مربوط به 

طبلکار را بررسي کرده تا مورد سوء استفاده افراد کلاهبردار قرار نگیرند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

ضبطخودرووجزاینقدیمیلیاردیسزایقاچاقانواعکالا
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم ازضبط خودرو و جزای نقدی میلیاردی سزای قاچاق انواع کالا در 

قم خبرداد.
مهدی ریاضی در خصوص جزییات این خبراظهارداشت :در پی کسب خبر واصله مبنی بر جابجایی انواع 
کالای مشکوک به قاچاق توسط یک دستگاه خودرو وانت نیسان از خودروهای شوتی در حومه شهر قم اقدام به 
بارگیری و سپس انتقال آنها به تهران، مامورین کاشف پس از رصد سیستمی خودروی موردنظر را شناسایی و در 
محور بزرگراه قم به تهران خودرو را متوقف و پس از بازرسی از این خودرو مقادیر قابل توجهی انواع لوازم جانبی 
موبایل و مواد غذایی به ارزش ۱۲,۳۵۰,۰۱۳,۶۷۷ ریال به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل 
رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید.وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه 
رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین 
دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ 
متهم را علاوه بر ضبط خودرو حامل و محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، به پرداخت مبلغ ۱۲ میلیارد و 
۳۶۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود. وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون 

کلیه محمولهِ مکشوفه توسط مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان گردید.
 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  خبرداد:

کشفیککیلوو۶9۵گرمروانگردانشیشه
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف یک کیلو و ۶۹۵ گرم روانگردان شیشه و دستگیری ۳ نفر 

در این رابطه خبر داد. 
سرهنگ حسن هاشم نیا  اظهارداشت: در پیگیري اطلاعاتي پلیس مبارزه با مواد مخدر استان مشخص 
شد فردي در امر تهیه و توزیع مواد مخدر شیشه و هروئین فعالیت داشته و قصد دارد مقدار قابل توجهي مواد 
مخدر را از استان البرز به قم منتقل کند، بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.وی 
افزود: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی مشخص شد نامبرده مواد مخدر را به منزلی در قم منتقل کرده است 
که بلافاصله با هماهنگی قضائی مأموران به محل اعزام و متهم به همراه ۲ تن از همدستانش در این عملیات 

دستگیر شدند.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: سرانجام طی بازرسي به عمل آمده از منزل مجاور، یک 
کیلو ۶۹۵ گرم مواد روانگردان شیشه کشف که در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم تشریح کرد: 

آخرینوضعیتشهرکخودروییقم
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
بین  ازاین   که  است  واحد  صنوف ۱۶۰۴  شهرک  قطعات  تعداد  کل  گفت:  قم 
۱۳۰۰ واحد واگذار و ۳۰۴ واحد باقی مانده نیز در شرف واگذاری به صنف صنعت 

ساختمان است.
علیرضا مظفری در جلسه شورای سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم اظهار داشت: متمم بودجه سال گذشته این سازمان 

در نهایت به میزان ۸۶۰ میلیارد ریال به تصویب رسیده است.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
ادامه داد: همچنین جدول تعرفه بهای خدمات و پیشنهادی سازمان در سال ۱۴۰۱ 

نیز تصویب و برای اجرا ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه بودجه سال جاری این سازمان نیز بالغ بر ۱۱۰ میلیارد ریال نهایی 
شده است، ابراز کرد: این بودجه در مقایسه با بودجه سال گذشته ۴۰ درصد و در 

مقایسه با متمم بودجه سال قبل ۲۸ درصد افزایش داشته است.
مظفری خاطرنشان کرد: احداث ۱۰ سوله در میدان شهید رجایی، تعمیر و 
بهسازی فروشگاه های سطح شهر، احداث ۲ عدد پست زمینی برق در شهرک 
خودرو، اجرای طرح آب و گازرسانی به همراه توزیع روکش آسفالت در فاز سوم 
شهرک صنوف، احداث ۱۰ واحد کارگاهی در شهرک صنوف و تکمیل پروژه اجرای 
خط برق ۲۰ کیلو ولت از پست معصومیه تا ورودی شهرک خودرو از پروژه های 
شاخص سال جاری این سازمان است. وی طرح احداث شهرک بزرگ خدمات 
خودرویی را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: در این شهرک درمجموع ۱۴۰۴ واحد 
شامل ۹۱۱ واحد تعمیرگاهی، ۱۹۷ واحد نمایشگاهی به همراه ۲۹۶ واحد خدماتی 
در حال احداث است. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم ادامه داد: ازاین بین تاکنون؛ از لاینB۱ تا لاین B۶ به صورت 
کامل تحویل متقاضیان شده و مابقی لاین ها به صورت میانگین ۶۰ درصد پیشرفت 
ساخت؛ در حال احداث بوده و در آینده ای نزدیک آماده تحویل به صنوف وابسته 
به خدمات خودرو می باشد. وی تصریح کرد: معبر اختصاصی شهرک خودرو به 
متراژ ۲۰ هزار مترمربع با اعتباری بالغ بر ۳۶ میلیارد ریال احداث و هم اکنون مورد 
بهره برداری قرار گرفته است. مظفری آخرین وضعیت شهرک صنوف را موردتوجه 
قرار داد و گفت: کل تعداد قطعات شهرک صنوف ۱۶۰۴ واحد است که ازاین  بین 
۱۳۰۰ واحد واگذار و ۳۰۴ واحد باقی مانده نیز در شرف واگذاری به صنف صنعت 
ساختمان است. وی با بیان اینکه شهرک صنوف در مساحت ۱۳۶ هکتاری در 
کیلومتر پنج آزادراه قم-تهران در حال احداث است، یادآور شد: این شهرک در خارج 

کردن صنوف مزاحم از داخل حریم شهر تأثیر بسزایی خواهد داشت.
 

مدیر شهرداری منطقه شش قم خبرداد:

اجرایبهسازیبوستاننرگس
بااعتبار۵میلیاردریالی

مدیر شهرداری منطقه شش قم با اشاره به اجرای عملیات عمرانی و بهسازی 
بوستان نرگس واقع در خیابان امامزاده ابراهیم)ع(، گفت: ا ین پروژه با اعتباری 

بالغ بر ۵ میلیارد ریال در حال انجام است.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری قم،احمد ترکمن با بیان 
اینکه توسعه روند شهرنشینی و تغییر کالبدی محیط شهری متناسب با نیازهای 
روزمره باعث شده که ارزش های کیفی محیطی بیشتر موردتوجه واقع شود اظهار 
داشت: در حال حاضر نقش قابل توجه فضاهای سبز شهری در تأمین نیازهای روانی 
و اجتماعی شهروندان بر کسی پوشیده نیست. وی به لزوم توجه به بازسازی و تعمیر 
بوستان ها و پارک های محله ای اشاره کرد و افزود: پارک ها و فضاهای سبز شهری از 
زمان احداث و در طول زمان، دچار فرسایش شده و نیاز به مرمت و بهسازی دارند 
تا با تداوم کارکردهای آن علاوه بر ارتقای سیما و منظر شهری، خدمات بهینه ای 
به شهروندان ارائه شود. مدیر منطقه شش شهرداری قم با اشاره به پیشرفت ۸۵ 
درصدی اقدامات عمرانی و اجرایی در بوستان نرگس خیابان امامزاده ابراهیم)ع( 
ابراز کرد: بازسازی و تعمیرات این بوستان با اقداماتی نظیر جدول گذاری، زیرسازی 

و اجرای کفپوش، تعمیرات و اصلاح نهر کانیو و… صورت می گیرد.
به گفته وی، ا ین پروژه با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال در حال انجام است.

 
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

لزومتسریعدرساماندهیغرفههای
میوهوترهبارمیدانشهیدمطهری

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: تکمیل و راه اندازی 
شهرک خودرویی و شهرک صنوف در افزایش آرامش و سیما و منظر شهری به خاطر 
انتقال صنوف مزاحم به این شهرک ها می تواند نقش مهمی در مدیریت مطلوب 

شهری برجای گذارد.
و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  شورای  جلسه  در  مقدم  اصفهانیان  مهدی 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم طی سخنانی اظهار داشت: در ماه های 
گذشته اقدامات قابل توجهی در زمینه ساماندهی وضعیت واحدهای کپسول های 
گاز LPG صورت گرفته است. به گفته وی، پروژه شهرک خودرویی و شهرک صنوف 
دو طرح مهم سازمان میادین است که هم اکنون بخشی از واحدهای این دو شهرک 

تحویل متقاضیان و بخش دیگر نیز با تکمیل عملیات عمرانی واگذار خواهد شد.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم اضافه کرد: تکمیل و راه اندازی 
شهرک خودرویی و شهرک صنوف در افزایش آرامش و سیما و منظر شهری به خاطر 
انتقال صنوف مزاحم به این شهرک ها می تواند نقش مهمی در مدیریت مطلوب 
شهری برجای گذارد. اصفهانیان مقدم همچنین در ادامه این جلسه، نسبت به 
مصرف بهینه برق در جایگاه های سوخت و ساماندهی واحدهای عرضه میوه و تره بار 

در میدان شهید مطهری تأکید کرد.
 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم خبر داد:

شستشوونظافتروزانهایستگاههای
اتوبوسدرسطحشهرقم

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم، تعداد ایستگاه های اتوبوس سطح 
شهر را ۱۵۰ مورد اعلام کرد و گفت: روزانه ۲۰ ایستگاه به صورت اتوماتیک شسته 
به سامانه ۱۳۷  ایستگاه ها که  به نظافت  تمام مطالبات مردم نسبت  به  و  شده 

گزارش شده در اسرع وقت رسیدگی می شود.
علی نیک با اشاره به ساماندهی خطوط اتوبوس رانی در طرح جدید اظهار داشت: 
برای داشتن حمل ونقل عمومی کارآمد، در مرحله اول باید نظم را در سرفاصله 

حرکت اتوبوس ها رعایت شده و سپس ایستگاه های اتوبوس ساماندهی شود.
وی تعداد ایستگاه های سطح شهر را ۱۵۰ عدد اعلام کرد و افزود: ساماندهی 
و رعایت بهداشت در ایستگاه ها یکی از عوامل استقبال شهروندان از حمل ونقل 
عمومی بوده و شستشو و نظافت ایستگاه ها و تابلوها طی برنامه ای منظم هر روز 
انجام می شود. سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم تصریح کرد: روزانه ۲۰ 
ایستگاه به صورت اتوماتیک شسته شده و به تمام مطالبات مردم نسبت به نظافت 

ایستگاه ها که به سامانه ۱۳۷ گزارش شده در اسرع وقت رسیدگی می شود.
وی تعداد تماس های مردمی برای نظافت ایستگاه ها را در روز ۷ تا ۸ مورد دانست و 
بیان کرد: مشارکت مردم در نظافت شهر و گزارش آن ها قابل تقدیر بوده و سازمان به 

تمام درخواست های مردمی در کمترین زمان رسیدگی می کند.
 

شورای سازمان میادین شهرداری قم برگزار شد:

بررسیآخرینوضعیتشهرکهای
صنوفوخودرویی

شورای سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
برگزار و آخرین وضعیت احداث و تکمیل شهرک خودرویی، شهرک صنوف و سایر 

میادین عرضه میوه و تره بار موردبررسی قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، شورای سازمان میادین میوه و تره بار 
معاون  مقدم  اصفهانیان  حضور  با  قم  شهرداری  شهری  مشاغل  ساماندهی  و 
دیگر  و  سازمان  مدیرعامل  مظفری  شهرداری،  شهری  خدمات  و  محیط زیست 

اعضای شورای سازمان میادین برگزار شد.
در این جلسه آخرین وضعیت احداث و تکمیل شهرک خودرویی، شهرک صنوف و 

سایر میادین عرضه میوه و تره بار موردبررسی قرار گرفت.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در این استان حدود ۱۳۲ هزار متقاضی 
در سامانه نهضت ملی مسکن نام نویسی کرده اند که تاکنون ۶۱ هزار و ۶۵۲  

متقاضی حائز شرایط شده اند.
محمد صادقی در گفت و گویی افزود: از میان افراد حائز شرایط، برای ۲۵ هزار و 
۷۳۹ متقاضی افتتاح حساب انجام شده است که ۱۸ هزار و ۲۷۹ تن از آنان آورده 

اولیه را واریز کرده اند.
وی در خصوص فازهای ثبت نامی در استان قم توضیح داد: در فاز یک، چهار 
هزار و ۹۱۹ تن در سال ۹۸؛ در فاز پنجم، ۲۲ هزار و ۹۴۴ ۴ متقاضی در خرداد 
۱۴۰۰ و در فاز ششم یعنی طرح نهضت ملی مسکن ۹۲ هزار و ۷۲۹ متقاضی نام 

نویسی کرده اند.
وی در خصوص ثبت نام نهادی و تفاهم نامه ای اظهار کرد: تعداد ۱۱ هزار و ۱۱۲  
متقاضی در فازهای نهادی مانند اتاق تعاون، کارگری، مهندسین، جهاد کشاورزی و 
غیره ثبت نام کرده اند که فرآیند پالایش آنان بعد از انعقاد تفاهم نامه انجام می شود.

به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، در حال حاضر پالایش متقاضیان 
فازهای عمومی پنج و ۶ در حال انجام است و با توجه به زمان بر بودن این فرآیند، در 

هیچ مرحله ای متقاضیان نیاز به مراجعه حضوری به این اداره کل ندارند.
صادقی تصریح کرد: برای تمامی متقاضیان که حائز شرایط چهار گانه اعلامی 

هستند، زمین تأمین خواهد شد و به تبع آن واحد مسکونی احداث می شود.
وی گفت: آورده اولیه تمامی متقاضیان ۴۰ میلیون تومان است که طی دو مرحله 
۲۰ میلیون تومانی از متقاضیان اخذ خواهد شد که در صورت عدم واریز در موعد 

مقرر حذف می شوند.
صادقی در خصوص آغاز عملیات اجرایی در اراضی ۵۶۰ هکتاری اظهار کرد: 
آماده سازی و زیر سازی این اراضی به زودی آغاز می شود و بعد از اتمام آن عملیات 

ساخت بر روی این اراضی کلید خواهد خورد.

وی در خصوص نحوه انتخاب سازندگان توضیح داد: در این طرح از سازندگان 
و  راه  از  متشکل  کارگروهی  راستا،  همین  در  و  شد  خواهد  استفاده  ای  حرفه 
شهرسازی، استانداری و سازمان نظام مهندسی استان برای بررسی صلاحیت 

سازندگان ایجاد شده است.
صادقی به ارائه تسهیلات ویژه برای خودمالکین اشاره کرد و گفت: مالکین زمین 
یا واحدهای فرسوده می توانند برای دریافت تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی ساخت 

یا بازسازی واحد در سامانه نام نویسی کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان با اشاره به این که فرآیند پالایش 
متقاضیان زمان بر است خاطر نشان کرد: هم اکنون بیش از ۲۰ تن از کارکنان این 
اداره کل در حال انجام و پالایش مدارک و فرم ج متقاضیان هستند، این فرآیند به 
مرور برای تمامی متقاضیان انجام می شود.از این رو مراجعه حضوری متقاضیان 

باعث طولانی تر شدن فرآیند پالایش خواهد شد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۶1 هزار متقاضی در قم حائز شرایط طرح نهضت ملی مسکن شدند

دستمزددهروزماهکفافمیدهد

طرح: سجاد جعفری

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
مدیریت پسماندهای صنعتی جزیی از فرآیند تولید 
بوده و واحدهای تولیدی و صنعتی باید نسبت به این 

مسأله، تعهد و برنامه ریزی دایمی داشته باشند.
سید رضا موسوی مشکینی روز دوشنبه در نشست 
آموزشی »پسماند صنعتی و الزامات قانونی آن« در 
شهرک صنعتی شکوهیه قم گفت: امروزه مسأله 
محیط زیست به عنوان یکی از اولویت ها و دغدغه 
های جدی مردم دنیا بشمار آمده و در کشورمان نیز 
در چند سال گذشته به ویژه در بحث قوانین مورد 

توجه مردم و مسؤولان قرار گرفته است.  
وی با بیان اینکه انسان به عنوان یکی از حلقه های 
زنجیره حیات بوده و با ایجاد هرنوع آلودگی در آب، 
خاک و هوا، اثر مخرب آن به خود او بازمی گردد، 
خاطرنشان کرد: قطعا فعالان صنعتی و اقتصادی 
باید نسبت به محیط زیست پیرامون خود، احساس 

مسؤولیت و تعهد داشته باشند و با رعایت مؤلفه های 
زیست محیطی، به توسعه پایدار دست پیدا کنند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مدیریت 
دانست  تولید  فرآیند  از  را جزیی  پسماند صنعتی 
بر  صنعتی  و  ویژه  پسماندهای  مدیریت  گفت:  و 
اساس قانون با تولیدکنندگان آنهاست و این موضوع 
و  تولیدی  واحدهای  رو  این  از  نیست،  بلاتکلیفی 
صنعتی باید نسبت به مسأله مدیریت پسماندهای 
خود، بر اساس ضوابط قانونی برنامه ریزی دایمی 

داشته باشند.
و  ویژه  پسماند  سایت  افتتاح  به  اشاره  با  وی 
صنعتی استان قم همزمان با هفته محیط زیست در 
خردادماه سال جاری، تصریح کرد: از سال گذشته 
www. آدرس به  زیست  نیز سامانه جامع محیط 
iranemp.ir راه اندازی شده است که در این سامانه، 
تمامی واحدهای صنعتی و تولیدی باید نوع و میزان 

پسماندهای خود و نحوه مدیریت آن را خوداظهاری 
کنند. موسوی با بیان اینکه بر اساس هماهنگی های 
بعمل آمده با مراجع قضایی و انتظامی، با هرگونه 
حاشیه  در  صنعتی  پسماندهای  غیرمجاز  تخلیه 
جاده ها و اراضی طبیعی به شدت برخورد خواهد 
شد گفت: با توجه به تهدید سلامت عمومی جامعه 
بر اثر غفلت و کم توجهی نسبت به مدیریت صحیح 
و اصولی پسماندهای صنعتی، این مسأله کاملا مورد 
کنترل و نظارت قرار دارد. در این نشست آموزشی 
که با حضور معاون پیشگیری از جرم دادگستری، 
 HSE مسؤولان سازمان صمت و مدیران و مسؤولان
واحدهای صنعتی مستقر در شهرک شکوهیه قم 
برگزار شد، معاون انسانی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان قم با تبیین انواع پسماندهای ویژه و 
صنعتی و ضرورت مدیریت اصولی آنها، نحوه کار با 

سامانه جامع محیط زیست را نیز تشریح کرد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

مدیریتپسماندهایصنعتیجزییازفرآیندتولیداست

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: در خردادماه سال جاری، ۳۴ میلیون، ۲۸۰  
هزار و ۷۴۲ دلار کالا توسط فعالان اقتصادی از طریق گمرکات این استان به 

کشورهای مختلف جهان صادر شد.
اسفندیار دریکوندی در گفت و گویی اظهارداشت :: این میزان صادرات در 
قالب تعداد ۸۷۹ اظهارنامه و به وزن ۴۵ هزار و ۷۱۴ تُن از طریق گمرکات استان 

قم به کشورهای هدف صورت پذیرفته است.
وی گفت: حجم صادرات استان در خردادماه از نظر ارزش دلاری بیش از ۱۳۹ 

و از نظر وزنی ۱۸۷ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشت.
وی با اشاره به تاثیرگذاری مثبت فعالیت های گمرکات قم در توسعه اقتصادی 
استان، افزود: درآمد کل گمرکات استان قم در خردادماه سال جاری نیز با ۱۵۴ 

درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال  قبل به رقم ۴۶۷ میلیارد ریال رسید. 

دریکوندی ادامه داد: طی سال های اخیر تلاش های فراوانی برای تسهیل 
فرآیندهای اداری در گمرکات قم صورت گرفته است و اکنون حجم بسیار زیادی 
از امور گمرکی مورد نظر فعالان اقتصادی در این استان به صورت غیرحضوری و 
الکترونیکی انجام می شود. وی گفت: همچنین در خردادماه، ۵۴ میلیون و ۶۷۳ 
هزار و ۴۸۵ دلار کالا در قالب تعداد ۲۵۵ اظهارنامه و وزن پنج هزار و ۴۲۰ تُن از 
طریق گمرکات قم وارد کشور شد که بیشترین حجم آن را کالاهای اساسی مورد 
نیاز مردم و مواد و تجهیزات مورد استفاده در واحدهای تولیدی تشکیل می دهد.

به صورت  نیز  با قاچاق کالا  بیان داشت: گمرکات قم در زمینه مقابله  وی 
گسترده فعالیت دارد و در همین رابطه طی ماه گذشته، تعداد ۴۸ پرونده مظنون 
به قاچاق به ارزش بیش از ۷۰ میلیارد ریال در گمرکات استان قم تشکیل شد که 

مراحل رسیدگی به آن توسط نهادهای قانونی در جریان است.

مدیرکل گمرکات استان قم  خبرداد:

رشد۱39درصدیارزشصادراتقمدرخردادماه

قم  استان  آموزش وپرورش  ابتدایی  آموزش  معاون 
مدرسه  طرح  در  دانش آموز  هزار  تاکنون ۱۹  گفت: 
تا ۱۲  تیر  از ۱۲  این استان  تابستانه که در مدارس 
شهریورماه به صورت رایگان برگزار می شود، ثبت نام 

کرده اند.
مریم سادات پناهنده  درگفت و گویی اظهارداشت : 
این طرح با هدف تعمیق یادگیری و تقویت بنیه علمی 
دانش آموزانی که دچار افت تحصیلی شده اند، در همه 

مدارس و پایگاه های آموزشی برگزار می شود.
ارزشیابی  در  که  دانش آموزانی  کرد:   اضافه  وی 
دروس »نیاز به تلاش بیشتر« و »قابل قبول« را کسب 
کرده و همچنین دانش آموزان بازمانده از تحصیل در 

سال تحصیلی گذشته مخاطبان این طرح هستند.
وی ادامه داد: کلاس های دروس فارسی و ریاضی 
اول، دوم و سوم( و  ابتدایی)پایه های  اول  برای دوره 
دروس فارسی، ریاضی و علوم تجربی برای دوره دوم 

مقطع ابتدایی)پایه های چهارم، پنجم و ششم( برگزار 
با بیان این که ۲۵ ماه مدارس به  می شود. پناهنده 
کار  ترکیبی  و  مجازی  به صورت  کرونا  شیوع  دلیل 
آموزش را مدیریت کردند، گفت:  از ۱۴ فروردین ماه 
و  الزامی شد  ۱۴۰۱ حضور دانش آموزان در مدرسه 
بر اساس ارزیابی هایی انجام گرفته از وضعیت درسی 
دانش آموزان، شاهد افت تحصیلی در همه سطوح 
بودیم. وی افزود: دانش آموزانی که دچار افت تحصیلی 
شده بودند، شاید محتوای کتاب را فراگرفته بودند، 
ولی به لحاظ مهارتی از لحاظ یادگیری به شاخص های 

مورد نظر نرسیدند.
به گفته وی، کلاس های مدارس تابستانه هفته ای 
۲ روز در ۱۵۰ پایگاه در سطح شهر به صورت کاملا 
حضوری برگزار می شود و پس از اتمام کلاس ها، سطح 
کیفی و پیشرفت دانش آموزان بر اساس نظام ارزشیابی 

مقطع ابتدایی مورد ارزیابی قرار می گیرد. 

معاون آموزش وپرورش قم با اشاره به رایگان بودن 
کلاس ها  بودن  رایگان  گفت:  تابستانه،  مدارس 
وظایف  جزو  و  خانواده ها  مشارکت  برای  تشویقی 
برای  مساعدتری  شرایط  تا  است  آموزش وپرورش 
شرکت دانش آموزان در فعالیت های آموزشی تابستانی 

باشد.
و  استثنایی  متوسطه،  مدارس  این که  بیان  با  وی 
روستایی نیز مشمول این طرح هستند،  ادامه داد: 
مباحث  لحاظ  به  کلاس ها  در  دانش آموزی  تراکم 
بهداشتی و افزایش کیفیت در دستورالعمل برگزاری 
این مدارس تاکید شده و آمار هر کلاس باید زیر ۲۰ نفر 

باشد تا نتیجه کیفیت مناسب حاصل شود.
در سال تحصیلی گذشته ۲۷۵ هزار دانش آموز در 
سه مقطع ابتدایی، متوسطه اول و دوم در استان قم 
تحصیل کردند؛ تعداد دانش آموزان ابتدایی ۱۵۴ هزار 

و ۹۰۰ نفر بود. 

 معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش استان قم خبرداد:

ثبتنام۱9هزاردانشآموزقمیدرطرحمدرسهتابستانه


